
مسئول صندوق اعتباری هنر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد:

آغاز ثبت نام از اهالی فرهنگ و رسانه برای تامین مسکن

استاندار قم  خبرداد:

اتمام فاز نخست کمربندی
 سردار سلیمانی تا پایان سال ۱۴۰۰ 
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مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد:

شهرداری قم پیشگام
 فضاسازی عاشورایی
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رهبر معظم انقلاب در نشست تصویری با هیات وزیران:
اقتصاد کشوررامعطل تحولات خارجی نکنید

بسیاری از موانع تولید، در داخل کشور است
هر چه می توانید از این فرصت آخر برای خدمت استفاده کنید

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

۱۰5۰ هکتار از مراتع قم در آتش سوخت

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم در 
خصوص توقف تولید گفت :کمبود مواد اولیه در کشور باعث عدم 
رونق تولید شده است که ما را در سال 1399 با مشکلات وارداتی 
هم روبرو کرده است. ابوالفضل خاکی در گفت و گویی  با اشاره به 
اینکه رئیس محترم جمهور در نظر دارد کشور را بدون اتکا به نفت 
اداره کند اظهارداشت : کار بسیار سختی را پیش رو داریم و عدم 
تامین نقدینگی برای واحدهای تولیدی، مشکلات بسیار زیادی 

سر راه واردات و صادرات کشور ایجاد کرده و مانع از رونق تولیدِ

 رییس کل دادگستری استان قم گفت: اعضای اتحادیه املاک 
این استان ملزم به گذراندن دوره های آموزشی تخصصی هستند.
  حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در این زمینه افزود: این 
طرح بر اساس شیوه نامه ابلاغی معاونت اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم قوه قضاییه با موضوع افزایش ثبت رسمی معاملات 
ملکی و ثبت سند بیع و همچنین با عنایت به مصوبه شورای 
قضایی استان به منظور پیشگیری از جرایم حوزه اقتصادی و در 
راستای ساماندهی بنگاه های املاک اجرا می شود. وی تاکید کرد:

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم :

نقدینگی مورد نیاز واحدهای 
تولیدی تامین شود 

رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد:

الزام بنگاه داران املاک به 
گذراندن دوره آموزش تخصصی 
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روزنامه
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معاون  خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اینکه 5 پروژه نخست بوستان 
1000 هکتاری در دست اقدام است، گفت: این پروژه بزرگ یک نوار شرقی بوده 
که از جنوب شهر شروع و تا شمال شرقی شهر کشیده می شود، این باند 1000 
هکتاری دارای 7 پروژه مهم است که امسال 4 مورد آن به بهره برداری می رسد. 
سید امیر سامع با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز شهری، اظهار داشت: در 
سال جاری چند بوستان زیبا و مجهز در محله های یک، پنج و هشت با مساحت 

۳0 تا 40 هزار متر افتتاح می شود، البته این بوستان ها در حال حاضر فعال بوده

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  گفت: باوجوداینکه روند ابتلا در اغلب استان های 
کشور نزولی است اما شیب بستری شدگان کرونا در قم همچنان صعودی است. 
محمدرضا قدیر روز یکشنبه در جلسه شورای اداری قم در سالن کرامت استانداری 
افزود: روزانه به صورت متوسط 55 نفر در قم به کرونا مبتلا می شوند. وی اضافه کرد: 
تعداد بستری های کرونا در قم بیشتر از ترخیصی های این بیماری است. به گفته 
قدیر، روزانه بین ۳ تا 5 نفر از مردم قم به دلیل ابتلا با کرونا جان خود را از دست 

می دهند. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: میزان رعایت پروتکل های

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از4پروژه بوستان هزارهکتاری 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

روند ابتلا به کرونا در قم همچنان صعودی است
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استاندار قم از اتمام فاز نخست کمربندی شهید سلیمانی 
تا پایان سال 1400 خبر داد و گفت: فاز نخست این پروژه از 
کیلومتر 11.۸ آزادراه قم- تهران به طول ۳۲ کیلومتر آغاز شده 

است. بهرام سرمست روز یکشنبه در جلسه شورای اداری قم 
در سالن کرامت استانداری اضافه کرد: ۲1 هزار میلیارد تومان 

برای این آزادراه 114 کیلومتری اعتبار هزینه می شود.

استفاده  بین الملل شهرداری قم  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
از تصاویر عکاسان قمی در فضاسازی شهری را ابتکاری نو 
دانست و گفت: تشکر ویژه از مشارکت عکاسان هنرمند و 
خوش فکر در این اقدام بی نظیر داریم و امیدواریم این حرکت 
قم  شهرداری  بین  هدفمندی  و  مستمر  همکاری های  آغاز 

آغاز  به  اشاره  با  کلانترزاده  مهدی  باشد.  هنرمندان  سایر  و 
ماه محرم و لزوم فضاسازی شهری، اظهار داشت: با توجه به 
شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت تجمع و تغییر شکل برگزاری 
عزاداری ها نباید اجازه دهیم شور حسینی )ع( در بین مردم کم 

شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم یکی از

شهردار قم همزمان با هفته دولت در پیامي یاد و خاطره 
گرامي  را  باهنر  و  رجایي  شهداي دولت خصوصاً شهیدان 

داشت.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد همزمان با آغاز هفته دولت در 
پیامی یاد و خاطره شهدای دولت خصوصا شهیدان رجایی و 

باهنر را گرامی داشت.
متن پیام شهردار قم به شرح ذیل است:

بسمه تعالی
عدالت  وتحقق  مداری  ولایت  با  دولت  اجتماعی  پایگاه 

اجتماعی تقویت می گردد
سالروز شهادت شهیدان رجایی و باهنر نقطه عطفی برای 
که  گردد  مشخص  تا  گردید  تعیین  دولت  هفته  نامگذاری 
این دو عزیز، الگو وشاخص ارزیابی عملکرد هستند و مردم 
سالاری دینی را تا پای جان، بهترین نوع حکومت می دانستند 
و عاقبت بخیری آنان درسایه مکتبی بودن، ولایت محوری، 
قانونمداری، دشمن شناسی و ساده زیستی آنان بوده است و 
می توان گفت که در اندیشه و بینش سیاسی اسلامی، ولایت 
و ولایت محوری موجب موفقیت، سرافرازی  محوریت دارد 
و عاقبت بخیری است همانگونه که درتاریخ اسلام شواهد 
متعددی در این راستا وجود دارد که پایگاه اجتماعی دولت با 
ولایت مداری وتحقق عدالت اجتماعی تقویت می گردد و در 
زمان ما نیز سردارسرافراز شهید سلیمانی این مهم را بخوبی در 

گفتار و رفتارنشان داد.
باید توجه داشت که خدمت درنظام جمهوری اسلامی سلب 

مسئولیت نیست بلکه انجام وظیفه بوده و در دوران غیبت، 
هفته  و  دارد  قرار  معصوم  امام  مرآی  و  منظر  در  عملکردها 
دولت باید فرصتی ارزشمند برای تطبیق خود وعملکردمان 
با دستورات دینی و تالیف قلوب و جلب حمایت و رضایت 
مردم باشد؛ چون حمایت رضایتمندی مردم ازسازوکارهای 
ارزیابی عملکرد صحیح است و همراهی و همگامی مردم در 
کنار مجاهدت مسئولان موجب موفقیت دربرنامه های مختلف 

کشور و گذار از دوران سخت خواهد بود.
هرچه عملکرد مسئولان ومدیران به سرچشمه زلال دستورات 
دینی نزدیک تر باشد؛ امید و موفقیت بیشترخواهد بود که در 
این راستا منشور وظایف دولت اسلامی در نامه ی امام علی 
علیه السلام به مالک اشتر نقشه راهی دقیق برای دولت ها و 

مسئولان است.
فاطمه  حضرت  بیت  اهل  کریمه  بارگاه  جوار  از  اینجانب 
معصومه سلام الله علیها ضمن گرامیداشت سالروز شهادت 
شهیدان رجائی و باهنر و شهدای دولت، برای دولت مردان 
و تمامی مسئولان آرزوی عمل به راه شهدا و خدمت محوری 
درآینه رهنمودهای امام راحل رحمه الله علیه و عمل به فرامین 
مقام معظم رهبری مدظله العالی در سایه عنایات بقیه الله 
الاعظم امام زمان روحی و ارواح العالمین لتراب مقدمه الفداه 

مسالت دارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
دوم شهریورماه 1۳۹۹

تاریخ را باید مد نظر
 داشته باشیم

 بعضی از مدافعان توافق ایران و چین، چه تلویحی 
و چه تصریحی، این توافق را ضد حمله ای کاری در 

مقابل فشار همه جانبه آمریکا علیه ایران می دانند. اگر بخشی از فلسفه وجودی 
این توافق ایجاد توازن منطقی بین ارتباط ایران با یک ابرقدرت نوظهور شرقی 
و یک ابرقدرت غربی باشد، قطعاً امری معقول و راهبردی موثر در جهت تامین 
منافع ملی خواهد بود، ولی اگر قرار است این توافق صرفاً ابزاری برای اتکا به چین 
برای مقابله و رو کم کنی آمریکا باشد، در این صورت تاریخ چهار صد ساله اخیر 
ایران نشان می دهد راهبرد اتکا به یک قدرت برای مقابله با قدرت دیگر همواره 
شکست خورده است و تاریخ ایران حتی یک تجربه موفق در این مورد را نشان 

نمی دهد.
ایران در زمان صفویه برای مقابله با پرتغال ابرقدرت دریایی آن زمان که بخشی 
از جزایر و سواحل خلیج فارس را اشغال کرده بود به ابرقدرت دریایی دیگر آن 
زمان، انگلیس رو آورد. همین دعوت سنگ بنای حضور انگلیس در ایران شد. 
تاریخ نشان داد تبعات و زیان نکبت بار انگلیس در ایران صدها بار از حضور پرتغال 

بیشتر بود. 
فتحعلی شاه بعد از شکست در مقابل روسیه تزاری، با این تز که دشمن دشمن 
من، دوست من است، برای مقابله با روس ها با ناپلئون قراردادی منعقد کرد که 
فلسفه وجودی آن بهره گرفتن از قدرت فرانسه برای باز پس گیری سرزمین های 
اشغالی از روسیه بود. بلافاصله بعد از عقد این قرار داد، روسیه با عقد قراردادی 
با فرانسه، موجب شد ناپلئون به سرعت پشت ایران را خالی کند. بعد از ناامیدی 
ایران از فرانسه، برای مقابله با روسیه به انگلیس رو آورد که نتیجه آن به مراتب بدتر 

از توافق با فرانسه بود. 
رضا خان با اینکه با کمک و چراغ سبز انگلیسی ها به قدرت رسیده بود، ولی 
همواره از آنها در هراس و مترصد فرصتی برای رهائی از سلطه آنها بود. جنگ 
دوم جهانی و پیشروی های برق آسای آلمانی ها به زعم رضا خان فرصت مد نظر 
را فراهم کرد، او با اطمینان از پیروزی نهائی هیتلر به شدت به آلمان نزدیک شد. 
اخطار و هشدارهای انگلیس مانع روان شدن سیل کارشناسان و مهندسان آلمانی 
به سوی ایران و عقد قراردادهای متعدد با آلمان نشد. نهایتاً، انگلیس با کمک 
روسیه و آمریکا به این بهانه که رضاخان هم پیمان دشمن مشترک همه آنهاست، 
او را با تحقیر از سلطنت خلع و به جزیره موریس تبعید کردند. ایران به اشغال کامل 

متفقین در آمد و هیچ کاری هم از آلمان برای دفاع از ایران برنیامد.
بعد از اتمام جنگ دوم جهانی، آمریکا و انگلیس طبق توافق قبلی قوای نظامی 
خود را از ایران خارج کردند، ولی شوروی از خروج امتناع کرد. ایران برای فشار 
به شوروی به آمریکا، ابر قدرت نوظهور مجهز به سلاح هسته ای، متوسل شد، 
اولتیماتم آمریکا به شوروی کارساز شد، شوروی قوای خود را از ایران خارج کرد. 
اگر چه مانور دیپلماتیک حساب شده احمد اقوام، نخست وزیر وقت ایران هم 
در خروج نظامیان شوروی بسیار موثر واقع شد، اما همین خدمت آمریکا به ایران 
سنگ بنای حضور همه جانبه آمریکا در ایران شد، نفوذ آمریکا در دوران پهلوی دوم 
نهایتاً به آنجا رسید که  ژنرال هویتزر، آمریکایی در آستانه انقلاب بدون اطلاع شاه و 

دولت به ایران می آمد تا برای ژنرال های ایرانی خط و ربط تعیین کند.
همانطور که ملاحظه می شود، در همه موارد بالا وجود سه ویژگی در این تجارب 
تاریخی مشترک است، اول اینکه ایران برای دفع خطر از یک قدرت به قدرت 
رقیب آن متوسل شده، دوم همواره این نزدیکی ها در دوران ضعف ایران صورت 
گرفته است و سوم اینکه همگی نه تنها شکست خوردند بلکه منجر به نتیجه 

عکس هم شدند.
در روابط بین الملل خبری از مقولاتی چون اخلاق و جوانمردی نیست، تجارب 
تاریخی نشان می دهد همواره قدرت های جهانی تا آنجا که برایشان مقدور بوده 
از برگ برنده ارتباط با دیگر کشورها به عنوان برگ برنده برای حداکثر کردن منافع 
خود بهره برده اند و در صورت اقتضاء در یک معامله پشت پرده با رقیب آنها را به 

حال خود رها کردند.
امنیت ملی همواره در سایه وحدت ملی، اقتصادی قدرتمند، دیپلماسی متوازن 

و ارتقاء قدرت نظامی به دست می آید.
استاد دانشگاه

غلامرضا مصدق*

پیام شهردار قم 
به مناسبت

 هفته دولت

امیرآبادی عضو هیات رییسه مجلس:

همکاری مردم و دولت همیشه
 راهگشا بوده است

 عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه همکاری دولت و مردم 
همیشه راهگشا بوده، گفت: هرجایی که مردم و دولتمردان درکنار هم بودند 
مشکلات حل شده و هر جا که بین مردم و دولت فاصله افتاده مشکلات لاینحل 
باقی مانده است.  احمد امیرآبادی فراهانی روز یکشنبه در جلسه شورای اداری 
در سالن کرامت استانداری اضافه کرد: مسوولان در شرایط سخت بودجه ای و 
معیشتی بارویی گشاده به بین مردم بروند و شنونده مشکلات و دغدغه های مردم 
باشند. وی افزود: مجلس به دولت کمک خواهد کرد تا در سال آخر دولت تدبیر و 
امید برخی پروژه های نیمه کاره و برنامه های دولت به نحو شایسته ای انجام بگیرد. 
امیرآبادی گفت: مجمع نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی در خدمت 
مدیران دستگاه های اجرایی برای افزایش روح وحدت و همدلی است. وی اضافه 
کرد: اداره کشور در شرایط کنونی بسیار سخت و دشوار است. به گفته امیرآبادی، 
فروش نفت به عنوان یکی از منابع درآمدی کشور نزدیک صفر رسیده و با مشکل 
تامین منابع مواجه هستیم. عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: با همه تلاش های دشمنان کشور اداره شده و منابع اجتناب ناپذیر هزینه ها، 
حقوق کارکنان و مایحتاج مردم مشکلی پیش نیامده است. وی اظهار داشت: 
اگر این حجم از فشار به هر کشوری جز ایران وارد می شد ممکن بود سرنوشت 
دیگری پیدا کنند. عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: چهره پلید و 

غیرانسانی آمریکا در ماجرای کرونا بیش از همیشه مشخص شد.

استاندار قم مطرح کرد :
فرودگاه قم، همچنان در انتظار صدور مجوز 

استاندار قم گفت: هنوز مجوز های لازم برای فرودگاه قم صادر نشده است.
سرمست که به مناسبت هفته دولت در برنامه گفتگوی خبری سیمای مرکز قم 
سخن می گفت به جلسه خود با وزیر راه و شهرسازی اشاره کرد و افزود: وزارت راه 
و شهرسازی تردیدی ندارد که قم نیازمند فرودگاه است، اما مدارک و مستندات 
لازم را برای صدور مجوز خواسته که همه آن ها تحویل شده است. وی خاطرنشان 
کرد: پس از این مرحله، فرودگاه قم نیازمند سرمایه گذار است که درصدد هستیم 
یا سرمایه گذار فعلی یا سرمایه گذار دیگری برای این منظور وارد کار شود که این 
مهم، منوط به اصلاح احکام و تفاهمات گذشته است. استاندار بر ضرورت حفظ 
حقوق همه سرمایه گذاران در فرودگاه قم تاکید کرد و افزود: حل همه مشکلات، 
همدلی و هماهنگی قوه مجریه و قضائیه را میطلبد که آن هم قابل تحقق است. 
استاندار قم به برخی اقدامات انجام شده در سال جهش تولید هم اشاره کرد و 
گفت: ۷۲ واحد صنعتی به علت بدهی های معوقه توسط بانک های استان تملک 
شده بود که تاکنون ۵۰ واحد را به مدار تولید بازگردانده ایم. سرمست همچنین 
معرفی ۸۰ فرصت سرمایه گذاری به سرمایه گذاران را مورد توجه قرار داد و گفت: 

۳۰ مورد از این فرصت ها، منجر به قرارداد شده است. 
 

مسئول روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم  خبرداد:

ایجاد ۷رشته جدید دردانشگاه علمی و 
کاربردی منطقه اقتصادی سلفچگان

 مسئول روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم از ایجاد هفت رشته 
جدید در دانشکده علمی و کاربردی این منطقه خبر داد. 

حسن محمدی روز یکشنبه دراین زمینه اظهار داشت: این مرکز که از سال 
گذشته رسما فعالیت خود را آغاز کرده است در سال تحصیلی ۹۹-۱۴۰۰ رشته 
های جدید،  برق صنعتی ،آسانسور و پله برقی ،مکانیک تاسیسات صنعتی 
،ایمنی کار و حفاظت  آرایشی بهداشتی  و  آزمایشگاهی شوینده ها  ،شیمی 
صنعتی ،بازار یابی و کارشناسی بازاریابی بین الملل  را  اضافه نموده و اقدام به 

پذیرش دانشجو در مقاطع کاردانی و کارشناسی خواهد کرد.
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فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: دوربردترین موشک 
کروز ایران با نام »طلاییه« که با عنوان شهید ابومهدی المهندس نام گذاری شده 
است، در اختیار نیروی دریایی ارتش قرار خواهد گرفت که اتفاق بزرگی خواهد 

بود. 
به گزارش روز یکشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ارتش، امیر دریادار حسین 
خانزادی در مراسم معارفه فرمانده جدید قرارگاه مقدم و ناوگان جنوب نداجا و 
فرماندهان جدید منطقه یکم و موشکی این نیرو در بندرعباس اظهار کرد: مسیر 
سعادت ما خط روشن مکتب حسینی است و ما این راه را با تبعیت از ولایت طی 

می کنیم.
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه موضوع 
فرماندهی در قوای مسلح کشورمان به مثابه برگزیده شدن برای پذیرش مأموریت 
از  گذشته  فرماندهی،  افزود:  است،  اسلامی  انقلاب  آرمان های  تحقق  مهم 
امکانات پیرامونی، سختی ها و مشقت ها و خساراتی را نیز با خودش به همراه دارد 

و سپردن این مسوولیت باید در بدو اعطا با ویژگی ها و شاخص هایی همراه باشد.
خانزادی از سه عنصر ایمان، شجاعت و دانش به عنوان سه مؤلفه مهم واگذاری 
فرماندهی در قوای مسلح یاد کرد و بیان داشت: ایمان باید مراتب بالای آن در 
فرد تجلی یافته باشد و الا اگر ایمان نباشد، یک مجموعه بزرگ انسانی به انحراف 

کشانیده می شود.
وی از عنصر شجاعت به عنوان یک ویژگی کلیدی در وجود یک فرمانده در 
نیروهای مسلح نام برد و مرعوب نشدن در برابر ابزارهای مادی چشم پرکن دشمن 
را سبب ساز ایستادگی و مقاومت هوشمندانه دانست و گفت: دانش فرمانده 
می تواند در کنار تعامل با دیگر ظرفیت ها به توانایی گسترده انجامیده و مهارت و 

تجربه را نیز دنبال داشته باشد.
خانزادی در ادامه با اشاره به اهمیت منطقه یکم دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران، این منطقه را پیشانی نیروی دریایی و نقطه تمرکز ویژه نیروی دریایی دانست 
و بیان داشت: منطقه یکم دارای پیچیدگی هایی با ظرفیت های انسانی متفاوت 
و دارای مجموعه ای از مهم ترین تجهیزات و ادوات نیروی دریای کشور است و از 
ریشه دارترین مناطق دریایی ارتش به شمار می رود و اگر چه می توان بوشهر را به 
قدمت این منطقه دانست اما حجم وسیعی از تجهیزات و امکانات و ادوات در این 

منطقه سبب شده تا اهمیت آن در کشور بسیار زیاد باشد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش در بیان دستاوردهای فرماندهی امیردریادار دوم 
مجتبی محمدی در فرماندهی پیشین منطقه یکم نیروی دریایی ارتش تصریح 

کرد: ایشان در ابعاد مختلف کار خودش را شروع کرد و در زدودن کهنگی از 
پادگان ها و بکارگیری هوش و ذکاوت در مدیریت برای تقویت توان آمادگی رزم و 
همین طور در زمینه خانه های سازمانی نیروها اقدامات خوبی انجام داد و به حق 
نگهداری و بروز نگاهداشتن این مجموعه زیرساختی و خدمتی در سال های اخیر 

کار بزرگی بوده است.
دریادار خانزادی با اشاره به ۳ منطقه بزرگ دریایی ارتش در جنوب کشور شامل 
منطقه یکم امامت، منطقه دوم ولایت و منطقه سوم نبوت و برنامه ریزی برای رشد 
و توسعه آنها گفت: در آینده بزرگ ترین ناوگان نیروی دریایی ارتش در منطقه سوم 

نبوت در چابهار و پایگاه های آن متمرکز خواهد شد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش ادامه داد: از پایان امسال و در آغاز سال ۱۴۰۰، 
رشد شتابانی در منطقه دوم و سوم را تجربه خواهیم کرد و این پایگاه ها و مناطق ما 
از خرمشهر در غربی ترین نقطه خلیج فارس تا پسابندر در شرقی ترین نقطه دریای 
عمان یک مدیریت همه جانبه نیاز دارد که بتواند در سایه همکاری های استانی و 

کلان و شرایط هماهنگی ترکیبی، راه بلند در پیش را با موفقیت طی کند.
دریادار خانزادی در ادامه به تدبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرماندهی 
معظم کل قوا در زمینه توسعه توان موشکی قوای مسلح کشورمان اشاره و گفت: 
مجموعه موشکی به مثابه همان دستان بلندی است که امنیت و اقتدار کشور را 

تضمین می کند.

معاون اقتصادی وزیر کشور مطرح کرد؛ 

ابلاغ ۳۰ اولویت  اقتصادی به استانداران
معاون هماهنگی امور اقتصادی وزارت کشور، نظارت بر سیاست های اقتصادی 
در زمینه امنیت داخلی را یکی از وظایف این معاونت برشمرد و گفت: جلوگیری از 

انحلال واحدهای تولیدی از جمله وظایف ماست.
، بابک دین پرست در نشست خبری که صبح روزیکشنبه به مناسبت هفته 
دولت در محل وزارت کشور برگزار شد، اظهار داشت: بخشی از وظایف معاونت 
برای  بخش  این  است.  ریزی  برنامه  و  سیاستگذاری  اقتصادی،  هماهنگی 

وزارتخانه ای که اقتصادی نیست کار سختی است.
وی عنوان کرد: یکی از مأموریت های جدی ما بررسی روند فعالیت استانداران 
است. بخش دیگری از فعالیت ما بحث نظارت بر سیاست های اقتصادی در زمینه 

امنیت داخلی است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور تصریح کرد: 
یکی از اقدامات، ابلاغ اولویت های اقتصادی وزارت کشور بود. کمک به واحدهای 

تولیدی و جلوگیری از انحلال واحدهای تولیدی از وظایف فرمانداران است.
دین پرست گفت: در طول ٣ سال قبل بر اساس شعار سال، وزارت کشور اولویت 
های مهم را به استانداران ابلاغ کرده و در اردیبهشت امسال هم اولویت هایی ٣٠ 

گانه را با تائید وزیر کشور به استانداران سراسر کشور ابلاغ کردیم.
وی یکی از مهمترین هدف های وزارت کشور را پیگیری روند اجرایی اولویت های 
٣٠ گانه عنوان کرد و گفت: مواردی همچون اتخاذ تدابیر و تمهیدات دقیق برای 
سیاستگذاری، اتخاذ برنامه هایی جهت حفظ بنگاه های اقتصادی، شناسایی 
واحدهای تولیدی راکد، فعال سازی واحدهای تولیدی احیا شده، شناسایی 
قوانین غیرضروری و توسعه مراودات تجاری، تکمیل طرح های سرمایه گذاری 
نیمه تمام، نوسازی واحدهای صنعتی، شناسایی ظرفیت بنگاه های اقتصادی 
دارای توان صادراتی، ارتقای کیفیت محصولات تولید داخل، شناسایی قوانین 
ومقررات مزاحم وغیرضرور، توسعه همکاری های اقتصادی با کشورهای هدف، 
شفاف سازی فعالیت های اقتصادی و مبارزه با فساد اداری، برنامه ریزی برای 
این  از  از خام فروشی، بخشی  بازارهای مولد، جلوگیری  به  نقدینگی  هدایت 

اولویت های ٣٠ گانه است.
دین پرست گفت: اولویت های ابلاغی به استانداران طی گزارشی همراه با 
پیشنهادات عملی تقدیم رئیس جمهور شد و ایشان با  این دستور که »چند محوری 
که در شرایط فعلی می تواند تولید و اشتغال را رشد دهد انتخاب شود، به معاون 

اقتصادی ریاست جمهوری ابلاغ کردند.
وی از ابلاغ ۷ اولویت اقتصادی به فرماندران سراسر کشور خبر داد و گفت: 
درسالهای ۱۳۹۸ و۱۳۹۹ به منظور ورود فعالانه ومؤثرتر فرمانداران سراسرکشور، 
برای حمایت از واحدهای تولیدی و طرح های سرمایه گذاری، ۷ تکلیف مشخص 

درحوزه اقتصادی به استانداران ابلاغ شد.
معاون اقتصادی وزیر کشور گفت: این هفت اولویت شامل »شناسائی واحدهای 
تولیدی فعال هرشهرستان، احصاء واحدهای تولیدی فعال با تولید کمتر ازظرفیت 
اسمی، شناسائی واحدهای تولیدی راکد درشهرستان، احصاء واحدهای تولیدی 
تملک شده توسط شبکه بانکی در هرشهرستان و تلاش در جهت فعال نمودن 
واحدهای تولیدی قابل احیاء توسط بانک عامل یا سرمایه گذارجدید، تلاش 
به منظور برطرف نمودن مشکلات بنگاه های اقتصادی و تلاش جهت تکمیل 
طرح های سرمایه گذاری با پیشرفت فیزیکی بالای۶۰ درصد و تلاش به منظور 

شناسایی طرح های عمرانی قابل واگذاری به بخش خصوصی« می شود.
دین پرست گفت: درطول کمتراز سه سال گذشته؛ بیش از ۲۵۰  گزارش ویژه 
اقتصادی به رئیس جمهور و معاون اول وی ارسال شده است. تمامی مکاتبات 
وگزارشات غیراستحضاری حوزه اقتصادی وزارت کشور، منجربه صدور دستورات 

موکد ازسوی رئیس جمهور ومعاون اول شده است.

 نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اعلام کرد
رفع شبهات مربوط به فروش اوراق سلف نفتی 
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی اظهار کرد که پس 
از حضور وزیر نفت در کمیسیون بودجه و ارائه ی توضیحات وی در مورد فروش 

سلف نفتی از این موضوع رفع شبهه شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدرضا میرتاج الدینی با اشاره به برگزاری 
جلسات مفصل در کمیسیون برنامه و بودجه برای بررسی موضوع اوراق سلف نفتی 
گفت: ما جلسه مفصلی در این زمینه داشتیم یکی از مسائلی که باعث حساسیت 
بیشتر روی این موضوع شده بود همزمانی آن با اعلام گشایش اقتصادی و فروش 
نفت از سوی رییس جمهور بود که این موضوع در شورای هماهنگی اقتصادی 
سران قوا مطرح شده بود و خیلی ها تصورشان این بود که اوراق سلف همان 

موضوع گشایش اقتصادی است.
کمیسیون های  روسای  و  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  این که  بیان  با  وی 
اقتصادی و برنامه و بودجه با طرح فروش نفت موافقت نکرده اند، اظهار کرد: 
همزمان موضوع فروش اوراق نفت به صورت سلف مطرح شد آقای زنگنه در 
کمیسیون بودجه توضیح داد که این دو ارتباطی به یکدیگر ندارد بلکه فروش اوراق 
در چارچوب قانون بودجه انجام می شود که به شرکت ها اجازه می دهد تا ۶۵۰۰ 
میلیارد تومان اوراق بفروشند و شرکت ملی نفت هم اجازه فروش ۱۵۰۰ میلیارد 

تومان اوراق نفتی دارد، لذا این در چارچوب بودجه است.
میرتاج الدینی ادامه داد: طبق توضیحات وزیر نفت موضوع فروش اوراق با ابزار 
مالی اسلامی در سازمان بورس و اوراق بهادار و به صورت سلف تعریف شده است. 
معاملات سلف در واقع نوعی پیش فروش در چارچوب اوراق است به شکلی که بها 

جلوتر پرداخت می شود و کالا بعدا داده می شود.
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
طبق اظهارات وزیر نفت موضوع فروش اوراق در شورای فقهی سازمان بورس به 
عنوان ابزار مالی اسلامی آمده و در چارچوب قوانین انجام می شود، گفت: با توجه 
به رعایت این الزامات در این زمینه رفع شبهه شد و تاکید شد که این موضوع در 

چارچوب قوانین مربوط به اوراق انجام می شود.

وزیرعلوم:

کنکور بهتر از برنامه ریزی ها برگزار شد
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: آزمون سراسری ۹۹ بهتر از برنامه ریزی ها و 

پیش بینی ها و با سخت ترین پروتکل های بهداشتی برگزار شد. 
منصور غلامی در گفت و گویی اظهار داشت: امسال برگزاری کنکور سراسری،  
اقدامی بود که پیش از این سابقه نداشت و نشان می دهد همه دستگاه ها، 
نهادهای اجرایی و مسوول کشور برای سلامت داوطلبان حساسیت داشتند و 

ارزش و اعتبار قائل بودند.
وی با بیان اینکه این دستگاه ها با امکانات خودشان وارد شدند و کمک کردند، 
گفت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هم تعیین کننده دستورالعمل 
های بهداشتی برگزاری آزمون ها از جمله کنکور سراسری بود، همچنین نظارت 

توسط عوامل بهداشتی این وزارتخانه در همه حوزه ها اعمال شد.
وزیر علوم با اشاره به سخت تر شدن پروتکل های بهداشتی در هر کدام از 
کنکورهای ۹۹ خاطرنشان کرد: آزمون های سال جاری با مرحله بندی انجام شد؛ 
ابتدا دکتری، بعد کارشناسی ارشد و در آخرین مرحله آزمون سراسری در چهار روز 
برگزار شد؛ در هر کدام از این آزمون ها پروتکل های بهداشتی سخت تر اجرا می 
شد. غلامی درباره نظرسنجی صورت گرفته از داوطلبان کنکور سراسری، اظهار 
داشت: در هر سه آزمون از داوطلبان نظرسنجی شد که هر دوره رضایت داوطلبان 
را نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی نشان می داد؛ در آزمون سراسری 
بیشترین رضایتمندی نسبت به رعایت اصول بهداشتی توسط عوامل اجرایی بود 

که رضایت بالای ۹۰ درصد اعلام شده بود.
وی افزود: عده ای در بخش های اجرایی آزمون نگران بودند و تماس هایی برای 
ارسال اطلاعاتی به ما انجام می شد که به طور مستقیم و غیرمستقیم حکایت از 
بهتر شدن روند برگزاری آزمون ها بود. به گفته وزیر علوم، نگرانی در حین برگزاری 
کنکور سراسری برطرف شد و امیدواریم نتایج این آزمون برای شرکت کنندگان در 

کنکور دستاورد خوبی به دنبال داشته باشد.

  همزیستی تنازع اقتصاد و 
بقا در سایه کرونا

  وقتی ویروس کرونا ناباورانه آثار عمیق خود را بر 
تمام ساختار کشور به ویژه حوزه های اقتصادی و 

اجتماعی و سلامت گذاشت، دولت سعی کرد تمام گزینه های ممکن دستوری 
و اجرایی را متناسب با ظرفیت مالی و تجهیزاتی خود روی میز بگذارد. اگرچه 
پس از گذشت ماه ها از درگیری با ویروس کرونا، اقدامات ضربتی دولت برای 
مرهم گذاری فضای کسب و کار نتوانست التهاب غافلگیری این ابرچالش 
جهانی را بهبود بخشد، ولی توانست تا حدود زیادی با تلقین حس امیدواری، 
خاطر پریشان گلبول های سفید بازوی نیروی کار و کسب و کار را جمع و جانی 

دوباره بخشد.
به قول ماکسیم گورکی به عنوان یکی از تحسین شده ترین نویسندگان جهان، 
همه می دانند که تبدیل کلمه به کردار، دشوارتر از تبدیلِ کردار به کلمه است. 
دست گیری جامعه شاغلان و فعالان اقتصادی در فضاهای رسمی و غیررسمی 
کار )بگوییم زحمت کشان(، در پی تعطیلی های اجباری برای قطع زنجیره 
انتقال ویروس کرونا و همراهی با این جامعه که در بیشتر موارد سرپرستان 
خانوار را شامل می شوند، اقدام مناسب و به جایی بود. در این راستا، در گام 
اول شناسایی رسته ها و زیررسته های آسیب دیده و پرداخت تسهیلات حمایتی 
و پیگیری های پیوسته و مدام )همگام و همانند تجربه خوبی که در برنامه 
تسهیلات اشتغال روستایی و عشایری حاصل شد( بر دوش وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی نهاده شد. در اقدام نیز پرداخت بیست هزار میلیارد ریال برای 
حمایت از کسب و کارهای آسیب دیده در پی شیوع کرونا برای حفظ اشتغال 
بنگاهها و صیانت از نیروهای کار مبنای کار قرار گرفت. اگر چه در ابتدای امر با 
کندی حرکت و گاه همکاری اندک دوستان از دستگاه های دیگر مسئول روبرو 

شد، ولی کارنامه و تجربه ای متفاوت به همراه داشته و دارد.
شخصاً شاهد صدها ساعت همفکری و چاره اندیشی برای برون رفت از 
بحران کرونا به خصوص پیش بینی فراگیری پیامدهای کرونا بر کسب کارها 
در سطح کشور از اسفند سال گذشته تا یک فصل پس از آن، بوده ام. از آنجا 
که طی جلسات متعدد، غمنامه غافلگیری ذره ویروس کرونا از زبان نمایندگان 
اتحادیه ها، تشکل ها، صنوف، انجمن ها و دیگران به هر زبان روایت می شد، تا 
آنجا که در اتاق فکر مدیریتی این وزارت، سناریوهای متعدد برای پایداری فضای 
کسب و کار در مقابله و یا همزیستی با کرونا و نیز دوران پساکرونا طراحی و برای 

ارائه در ستاد ملی مبارزه با کرونا آماده دفاع می شد.
حدود ۶ ماه از پاندمی شدن کرونا گذشته است. کرونا در یک سلسله قدرتمند، 
تعطیلی کسب وکارها، تعدیل نیروی کار، کاهش درآمد افراد و کاهش تقاضا را 
در تمام دنیا به همراه داشت. با توجه به ابعاد اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و 
بین المللی این ویروس، به نظر می رسد در طول تاریخ جامعه جهانی )با این 
ظرفیت از فناوری بین المللی( کم سابقه باشد. حسب اعلام سازمان بین المللی 
کار حدود ۲.۷ میلیارد شاغلین یعنی بیش از ۸۰ درصد نیروی کار جهان در 
کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه در معرض مخاطرات ناشی از توقف 

جزئی یا کلی فعالیت اقتصادی و به دنبال آن بیکاری هستند.
در کشور ما آثار تحریم مزید بر علت شد و آمار دهک های متوسط به سمت 
دهک های پایین و کاهش قدرت خرید مردم سقوط کرد. کارگران روزمرد و 
غیررسمی بیشترین ضربه را متحمل شدند. تدبیر تحسین شده دولت بر حفظ 
اشتغال موجود بوده و هست. اینکه کارگران و جامعه شاغلان کشور چه رسمی 
و چه غیررسمی بیکار نشوند و ارزش و جوهره کار در میان خانوارها رنگ نبازد. 
شالوده گفت وگوهای اجتماعی و سه جانبه گرایی نیز بر محور حفظ اشتغال 
و صیانت از نیروی کار و سلامت وی بنا شد و در این برهه زمانی مجدداً مورد 
تاکید قرار گرفت. فارغ از کرونا، دولت برای تحقق جهش تولید ناچار از تدوین 
برنامه های ساختاری است و در نگاه کلی، رفع واقعی موانع تولید، بهبود محیط 
کسب و کار، تقویت امنیت سرمایه گذاری، اجرا و نظارت دقیق بر قوانین حوزه 
اشتغال و تولید، ایجاد فضای رقابتی، اصلاح سیاست های بانکی، ثبات در 
قوانین، حمایت از تولید صادرات محور و گسترش بازارهای هدف و غیره و 
غیره از جمله پیش شرط های تحقق این شعار است که اگر اجرایی شوند، موتور 

محرکه اقتصاد مقاومتی به حرکت در خواهد آمد.
کرونا اگر چه یک بیماری پیچیده ست ولی شوک آن، همگان را بیدارتر کرد 
و بی شک تحولات بزرگ تری برای دنیا رقم خواهد زد. برآیند کلی تاریخ شش 
ماه گذشته در دنیا، این پرسش را در ذهن به وجود می آورد که همزیستی تنازع 
اقتصاد و بقا در کنار یکدیگر امکانپذیر است یا خیر؟ اگر این بیماری با حجم 
گستره همه گیری و شیوع خود، ادامه یابد همزیستی غالب خواهد آمد یا 
مقابله؟ تدبیر نهایی و برتر باید سلامت فیزیکی باشد یا بقای اقتصادی؟ تاب 
آوری ملی در تمامی ابعاد آن مستلزم اتخاذ سیاست های مؤثر اجرایی و کارآمد 
به اقتضای شرایط کرونایی و پساکرونا است. نقشی که اکنون دولت ها ایفا 
می کنند یادآور انتظاری است که هابز در اندیشه سیاسی خود از دولت داشت. 
ذات قدرت، دفاع از جان مردم در هنگامه تهدید مرگ است. سوال اینجاست که 
در قرن بیستم و یکم در حالی که سلامت ملت ها با نوک پیکان ویروس کرونا در 
تهدیدی جدی قرار دارد، آیا ذات قدرت تا همین جا قابل تفکر است یا می توان 

جست وجوی خود را باز عمیق تر و به سطوح عمیق تری از قدرت رسید؟
مدیرکل توسعه اشتغال وزارت  تعاون ،کارو رفاه اجتماعی

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس:

خواسته های دبیرکل آژانس از ایران 
منطقی باشد 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: امیدواریم آقای گروسی درک 
واقع بینانه ای از فعالیت هسته ای ایران پیدا کند و در مسیر ادامه همکاری ایران و 

آژانس، رفع موانع را دنبال کرده و خواسته های منطقی داشته باشد.
ابوالفضل عمویی در گفتگویی اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران با آژانس 
همکاری های گسترده ای را قبل و بعد از برجام داشته و همکاری های خودمان 

را ادامه دادیم.
وی با بیان اینکه براساس گزارش های آژانس پس از برجام نزدیک ۹۰ درصد از 
کل بازرسی هایی که در کشور های مختلف انجام شده مربوط به جمهوری اسلامی 
ایران بوده است افزود: بر مبنای ۱۵ گزارش در دوره پس از سال ۲۰۱۵ به همه 
تعهدات خودمان پاسخ دادیم و در قبال بدعهدی اروپایی ها و خروج آمریکا از 

برجام طی ۵ گام تعهدات هسته ا ی خود را کاهش دادیم.
بوده  آژانس  به  گزارش  برمبنای  نیز  ما  تعهدات  کاهش  داد:  ادامه  عمویی 
و بازرسان آن ها نیز در کشور ما رفت و آمد و دسترسی های مختلف داشتند و 
گزارش های ما را مشاهده کردند از این جهت همکاری های ایران با آژانس روند 
ثابتی را دنبال کرده و سفر آتی آقای گروسی به تهران در راستای همکاری های 

ایران و آژانس است.
و  ایران  میان  مسائلی  گروسی  آقای  دبیرکلی  دوره  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
آژانس وجود داشت گفت: درخواست دسترسی به دو سایت ایرانی که از دید ما 

سایت های هسته ای نیستند از جمله این موارد به شمار میرود.
عمویی گفت: موضوعات کاری میان جمهوری اسلامی ایران و آژانس در جریان 
است و به نظرم وی در این سفر که اولین سفرش در سمت دبیر کل آژانس به شمار 
می رود می تواند از نزدیک با توانمندی ها و اهداف صلح آمیز هسته ای ما آشنا شود.
وی تصریح کرد: امیدواریم دبیرکل آژانس درک واقع بینانه ای از فعالیت هسته ای 
ایران پیدا و در مسیر ادامه همکاری ایران و آژانس رفع موانع را دنبال کند انتظارمان 
این است که خواسته های وی از ایران منطقی باشد و دسترسی های آن ها بر 

اساس ضوابط آژانس بین المللی باشد.
عمویی تاکید کرد: با توجه به دسترسی هایی که جمهوری اسلامی ایران برای 
آژانس ایجاد کرده است آژانس بیش از هرچیز قدردان همکاری جمهوری اسلامی 
ایران در مسائل پادمانی است و معتقدم باید هر چه بیشتر به سمت رفع موانع 
همکاری با آژانس پیش برویم و انتظار داشته باشیم آن ها به صلح آمیز بودن و 

همکاری ایران بیش از گذشته اذعان کنند.

اخبار

دریادار خانزادی خبر داد:

موشک کروز »ابومهدی« در اختیار نیروی دریایی ارتش قرار می گیرد

دبیر کل حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه ترامپ 
ما را از بازگشت تحریم های سازمان ملل می ترساند، 
ملت  گفت:  آمریکا،  جمهوری  رییس  به  خطاب 

عاشورایی را از مکانیزم ماشه نترسانید. 
اسدالله بادامچیان در پایان نشست دبیران حزب 
آمریکا در فعال  به شرارت  با اشاره  موتلفه اسلامی 
کردن مکانیزم ماشه، اظهار داشت: ملت عاشورایی را 

از مکانیزم ماشه نترسانید.
در  آمریکا  افزود:  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل 
شورای  در  تسلیحاتی  تحریم  تداوم  طرح  پیشنهاد 
امنیت سازمان ملل شکست سختی خورد و حالا که 
از لحاظ دیپلماتیک زخمی است، می خواهد دوباره 
شانس خود را در مقابله با ملت ایران در این شورا 
بیازماید. تمام دنیا می فهمند دولتی که یک قرارداد 
بین المللی را زیر پا گذاشته و آن را پاره کرده است 
نمی تواند به مفادی از آن قرارداد استناد کند. اما 
ترامپ و پمپئو با قلدری، جامعه جهانی را وادار به 
امری می کند که با هیچ یک از موازین بین المللی و 

حقوقی سازگار نیست.
بادامچیان گفت: ترامپ تصور دارد ما را از بازگشت 
تحریم های سازمان ملل می ترساند. ۴۰ سال تحریم 
مگر در اراده ملت ایران تأثیری داشت که ترامپ اقدام 

به تهدید می کند؟
وی درباره واکنش احتمالی ایران در این رابطه تأکید 
و  برجام  از  ایران  خروج  واکنش،  معقول ترین  کرد: 

حتی خروج از ان پی تی است. هزینه این خروج به 
گردن آمریکا و اروپا است.

با  مبارزه  ملی  روز  به هشتم شهریور  اشاره  با  وی 
تروریسم و گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی 
منافقین مرتکب  به  با کمک  آمریکا  افزود:  باهنر  و 
ایران شده  و دولت  ترین جنایات علیه ملت  فجیع 
است. انفجار دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی، 
بلندپایه  انفجار نخست وزیری و شهادت مسئولان 
و مدیران خدمتگزار نظام در سال ۶۰ و نیز ۱۷ هزار 
شهید مظلوم و بی گناه در کوچه و خیابان و بازار توسط 
سازمان منافقین با حمایت و چراغ سبز آمریکا صورت 
گرفته و آمریکا همچنان از منافقین حمایت می کند. 
جامعه جهانی اگر می خواهد از تروریسم رها شود باید 
قاطعانه خواستار قطع حمایت آمریکا از تروریست ها 

شود.
دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی در ادامه با اشاره به 
امید،  و  تدبیر  دولت  دولت گفت:  فرارسیدن هفته 
سال پایانی خدمت خود را می گذراند. در این ایام 
فرصتی است که کارنامه ۷ ساله دولت مرور شود و 
مردم بدانند آقای روحانی و کابینه اش در این مدت 

چه کرده است.
وی همچنین به مناسبت آغاز دهه امر به معروف 
از  پیروی  به  ایران  تأکید کرد: ملت  منکر  از  نهی  و 
مکتب امام حسین)ع( پرچم امر به معروف و نهی از 
منکر را در ایران، منطقه و جهان برافراشته نگه داشته 

است و در صف اول مبارزه با استکبار جهانی بویژه 
آمریکاست.

بادامچیان ضمن تأکید بر اینکه اجرایی شدن اصل 
و  برشمرد  ملی  تکلیف  یک  اساسی  قانون  هشتم 
افزود: نمایندگان مجلس سوگند یاد کرده اند حافظ 
قانون اساسی باشند. آنها باید در مورد عملیاتی کردن 
اصل هشتم قانون اساسی برنامه ریزی جدی داشته 
باشند. ۴۰ سال است از انقلاب می گذرد. مردم هنوز 
در انتظار اجرایی شدن اصل هشتم قانون اساسی 
هستند و می خواهند به تکلیف الهی خود در این باره 

عمل کنند.
وی با تجلیل از فعالیت ها و خدمات شورای امر به 
معروف و نهی از منکر حزب افزود: مؤتلفه از ابتدا در 
این عرصه فعال بوده و اخیرا هم طرح ها و برنامه های 
متنوع و مفیدی در حوزه های مختلف امر به معروف و 

نهی از منکر اجرا کرده است.
بادامچیان در ادامه و در پاسخ به تهدیدهای آمریکا 
و رژیم صهیونیستی گفت: سردار بزرگ اسلام شهید 
حاج قاسم سلیمانی گفت: »ما ملت شهادتیم، ما ملت 
امام حسینیم.« ۴۰ سال است استکبار جهانی در 
نبرد سخت و نرم، ملت ما را آزموده است. لذا آنها نباید 
آزموده را دوباره و چندباره بیازمایند. هرگونه تحرک 
سیاسی و نظامی در منطقه علیه مقاومت و علیه ملت 
ما، با پاسخ سخت ملت ایران و نیروهای مسلح مواجه 

خواهد شد.

دبیر کل حزب موتلفه اسلامی:

 ملت عاشورایی را از مکانیزم ماشه نترسانید

عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها گفت: همه پیش بینی ها 
نشان می دهد که آمریکا در به کار گیری »مکانیسم ماشه« موفق نمی شود اما باید 

مراقب واکنش احتمالی آنها باشیم.
غلامرضا ظریفیان درباره شکست آمریکا در تمدید تحریم های تسلیحاتی و تلاش 
آنها برای به کار گرفتن »مکانیسم ماشه«، گفت: من فکر می کنم تکلیف مکانیسم 
ماشه از قطعنامه اخیری که آمریکا در تمدید آن شکست خورد روشن تر است و تلاش 
های آمریکا قطعاً به نتیجه نخواهد رسید، چون استحکامات حقوقی این بند کاملًا 

مشخص است.
وی افزود: همه پیش بینی ها نشان می دهد که آمریکا در به کار گیری مکانیسم 
ماشه موفق نخواهد بود اما به نظر می رسد که این دولت تحت هر عنوانی می خواهد 
یک دستاورد بزرگ را رقم بزند، بنابراین باید مراقب باشیم که ایالات متحده پس از این 

شکست قرار است دست به چه اقدامی بزند.
عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها گفت: آمریکا تلاش 
می کند این شکست را به نحوی جبران کند و در این راستا ممکن است تحریم های 
سنگین تری بر کشور ما اعمال کند و یا دست به اقدام های خطرناک بزند. به هر حال 
مسئولان کاخ سفید به دنبال این هستند که تا قبل از انتخابات پیش رو یک پیروزی 

جدی به دست آورند.

ظریفیان با اشاره به اینکه شکست آمریکا نشان داد برجام یک توافق یکسویه 
نیست، تاکید کرد: با این حال باید مراقب باشیم که واکنش آمریکا نسبت به شکست 
اخیر در شورای امنیت چگونه خواهد بود و باید بتوانیم اقدام های احتمالی آنها را 

پیش بینی کنیم.
وی درباره تقابل اروپا و آمریکا در موضوع اخیر در نشست شورای امنیت نیز گفت: 
اروپا از مدت ها پیش به دنبال این است که وابستگی خود به آمریکا را به تعامل تبدیل 
کند و ما اکنون شاهد جلوه های تعامل اروپا با آمریکا هستیم که غیر از وابستگی 
است. این کارشناس مسائل سیاسی افزود: اروپا در ارتباط با برجام خودش را مدعی 
می داند و معتقد است که زحمات او بود که برجام به ثمر رسید، بنابراین با وجود 
کارشکنی هایی که خود آنها نسبت به این توافق داشتند و به وظایف خود در قبال آن 

عمل نکردند، اما مایل نیستند که برجام به همین راحتی از بین برود.
ظریفیان تاکید کرد: اروپایی ها تمام تلاش خود را برای حفظ برجام و همزمان 

کسب نحوه ای استقلال تعاملی در نسبت با ایالات متحده به کار خواهند گرفت.
وی در پایان گفت: اروپایی ها غیر از انگلستان خیلی از بودن »ترامپ« بر مسند 
ریاست جمهوری آمریکا خوشحال نیستند و طبیعتاً تمایل دارند که فرد دیگری جای 
او را بگیرد، بنابراین به نظر می رسد که بخش از مخالفت های اروپا با آمریکا به خاطر 

همیمن موضوع است.

غلامرضا ظریفیان :

آمریکا در به کار گیری مکانیسم ماشه موفق نخواهد بود

علاءالدین ازوجی*

برجام  عضو  کشور های  پاسخ  گفت:  دفاع  وزیر 
به درخواست آمریکا در استفاده از مکانیسم ماشه 
ضربه محکم دیگری بر زیاده خواهی های آمریکا 

بود.
امیر سرتیپ حاتمی در دیدار با سرگئی شایگو وزیر 
دفاع فدراسیون روسیه با تقدیر از مواضع مثبت و 
سازنده دولت روسیه در تحولات چند ماه اخیر و بطور 
ویژه در مخالفت با قطعنامه اخیر ضد ایرانی آمریکا 
اظهار داشت: با توجه به استمرار تهدیدات علیه دو 
کشور تقویت هر چه بیشتر همکاری های تهران و 

مسکو امری ضروری و اجتناب ناپذیر است.
و  دیدار ها  اینکه  بیان  با  حاتمی  سرتیپ  امیر 
رایزنی های هر دو کشور در سطوح عالی بطور مرتب 
و رضایت بخش در جریان است گفت: جمهوری 
اسلامی ایران و روسیه در سال های اخیر یک تلاش 
هدفمند و مشترک برای مقابله با یکجانبه گرایی و 
سیاست قلدرمأبانه آمریکا و دولت ترامپ در منطقه 

را شروع کرده اند.
وزیر دفاع تصریح کرد: واکنش واقع گرایانه شورای 
امنیت سازمان امنیت ملل و رد قطعنامه ضد ایرانی 
ممنوعیت های  تمدید  خصوص  در  آمریکا  اخیر 
اینکه  ضمن  دیگر  یکبار  ایران،  علیه  تسلیحاتی 
شکست بزرگی را برای آمریکا و متحدین منطقه ای 
این کشور رقم زد، مخالفت جهانیان با سیاست های 

خصمانه و غلط را نشان داد.
امیر حاتمی بابیان پاسخ کشور های عضو برجام 
به درخواست آمریکا در استفاده از مکانیسم ماشه و 
بازگشت تحریم ها گفت: این اقدام کشور های عضو 
خواهی های  زیاده  ر  دیگری  محکم  ضربه  برجام 

آمریکا بوده است.
امیر سرتیپ حاتمی گفت اطمینان دارم که راهبرد 
و  مشکلات  خل  در  مسکو  و  تهران  که  مشترکی 
مسائل منطقه ای انتخاب کرده اند، می تواند فارغ از 
سیاست های یکجانبه گرایانه آمریکا، صلح و ثبت و 

امنیت را در منطقه بوجود آورد.
نیز  روسیه  فدراسیون  دفاع  وزیر  شایگو  سرگئی 
در  روسیه  وزیردفاع  شایگو  ارتشبد  دیدار  این  در 
این دیدار با ابراز خرسندی از سومین حضور وزیر 
و  ایران  گفت:  روسیه  در  ایران  جمهوری  دفاع 
روسیه اهداف و منافع مشترکی در عرصه معادلات 

منطقه ای و بین المللی دارند.
سرگئی شایگو با اشاره به روابط عمیق و راهبردی 
دو کشور در همه زمینه ها گفت: در حوزه دفاعی و 
امنیتی نیز چشم انداز همکاری های ایران و روسیه، 

روبه توسعه است.
همکاری های  تداوم  ضرورت  بر  شایگو  سرگئی 
منطقه ای در جهت ایجاد صلح و ثبات در منطقه 

تاکید کرد.
تقویت  برای  حاتمی  امیر  دیدار  این  پایان  در 
همکاری های دو جانبه از سرگئی شایگو برای حضور 

در ایران دعوت کرد.

امیر حاتمی در دیدار با وزیر دفاع روسیه مطرح کرد؛

مخالفت جهانیان با سیاست های خصمانه آمریکا 
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  ریسک انتقال کرونا در مدرسه

سلامت 

حتی اگر شما دقیقاً ندانید دیسک کمر چیست، باز هم به نظر می رسد چیزی 
زیرا  است؛  منطقی  هم  کاملًا  شوید.  دچارش  ندارید  دوست  مطمئناً  که  است 
مشکلات سلامتی ناخوشایند و دردناک اند، اما مسئله ی عجیب اینکه گاهی دیسک 

کمر یا به عبارتی درست تر، فتق یا بیرون زدگی دیسک کمر اصلًا درد ندارد!
 دیسک های کمر شما، ضربه گیرهای لاستیک مانندی هستند که بین مهره های 
ستون فقراتتان قرار گرفته اند. یک دیسک مانند ضربه گیر در فعالیت های روزانه عمل 
می کند تا از ستون فقرات شما در برابر اثرات مکرر راه رفتن و دویدن و ... محافظت 

نماید.
این دیسک ها نوعی دونات های ژله ای هستند که در قسمت مرکز، نرم تر بوده و 
لبه های سخت تر دارند. اگر یکی از این دیسک ها دچار بیرون زدگی یا فتق شود، 
یعنی درون نرم آن به دلیل یک پارگی در قسمت سخت آن، به سمت بیرون هُل داده 
شود، مشکلاتی مانند درد و بی حسی و ضعف ایجاد خواهد کرد. اما شما ممکن 

است دچار دیسک کمر شوید بدون اینکه متوجه شده باشید چون علامتی ندارید.
دیسک کمر معمولًا به دلیل فرسودگی های مرتبط با سن روی می دهد

تحلیل رفتن دیسک به این دلیل روی می دهد که با بالا رفتن سن، دیسک های 
ستون فقرات مثل گذشته دارای آب نیستند، بنابراین آن اندازه که باید انعطاف پذیر 
نیستند. همین مسئله باعث می شود بیشتر در معرض پارگی بوده و در قسمت وسط 
حفره ای ایجاد شود و ژله ی آن بیرون بزند، حتی اگر کاری معمولی مثلًا چرخش 
کمر انجام دهید یا برای بلند کردن چیزی از روی زمین به جای اینکه به پاهایتان 
تکیه کنید به کمرتان فشار بیاورید. از آنجایی که این حرکات می توانند واقعاً معمولی 
و ملایم باشند، ممکن است متوجه نشوید چه چیزی باعث دیسک کمرتان شده 

است.
بیشتر موارد دیسک کمر در قسمت پایین کمر روی می دهند

ستون فقرات کمری که در پایین کمرتان قرار دارد، حامی بیشترین مقدار از وزن 

بالاتنه تان است و بیشتر فشار و استرس بدنتان در این قسمت قرار دارد و ضمناً این 
ناحیه جایی است که وقتی خم می شوید و می چرخید، بیشترین حرکت را دارد. 
یعنی شما می توانید در هر قسمتی از ستون فقرات خود دچار مشکل بیرون زدگی 
دیسک شوید، از جمله در گردن )ستون فقرات گردنی( و سینه یا میان کمر )ستون 

فقرات صدری(.
دیسک کمر می تواند درد زیادی داشته باشد یا اصلًا علامتی نداشته باشد

این مسئله تصادفی است: خیلی از افرادی که دیسک کمر دارند علامتی دارند. 
گاهی این مسئله به صورت تصادفی در یک تست تصویری دیده و کشف می شود.

اینکه شما علامتی داشته باشید یا نه بستگی به این دارد که آیا دیسک به عصب 
فشار وارد می کند یا نه. یک دیسک هر چه فشار بیشتری به عصب وارد کند، علائم 
شدیدتر بوده و محل وقوع این فشار تعیین می کند که علائم در کدام قسمت خود 

را نشان بدهند.
اگر بیرون زدگی دیسک در پایین کمرتان روی داده باشد، احتمالًا درد شدید و 
کرختی و گزگز شدن و ضعف عضلانی در قسمت باسن و ران ها و ساق پا و حتی 
کف پاهایتان خواهید داشت. گاهی این اتفاق علت اصلی عارضه ی سیاتیک است 
که معمولًا زمانی است که درد را از پایین کمر به سمت باسن و سپس به سمت پاهای 

خود احساس می کنید.
اگر بیرون زدگی دیسک در قسمت گردن باشد، ممکن است علامتی که دارید به 

صورت درد در شانه و دست باشد.
همچنین ممکن است بیرون زدگی دیسک در قسمت سینه یا میان کمرتان رخ 
بدهد اما علائم آن سخت تر تشخیص داده شوند. درد، بی حسی، گزگز و ضعف 

می تواند از بالای کمر به سمت پایین کمر رفته و به دست ها و پاها کشیده شود.
فری نمی کند درد ناشی از بیرون زدگی دیسک را در کدام قسمت تجربه می کنید، 
به هر حال این درد می تواند به سمت پاهایتان پرتاب شود و خصوصاً زمانی که سرفه 

یا عطسه می کنید، بدنتان را تغییر وضعیت می دهید یا حرکت ناگهانی دیگری انجام 
می دهید این درد را تجربه کنید.

هر کسی می تواند دچار دیسک کمر شود، اما عده ای از افراد نسبت به 
بقیه مستعدترند

ریسک فاکتورهای دیسک کمر شامل داشتن اضافه وزن می شود که می تواند 
فشار زیادی به دیسک ها در پایین کمر وارد کند. همچنین داشتن شغلی که نیازمند 
حرکات فیزیکی مکرر مانند بلند کردن، کشیدن، هُل دادن و خم شدن است نیز 
می تواند ریسک فاکتوری برای دیسک کمر باشد. این احتمال نیز وجود دارد که از 

نظر ژنتیکی در معرض بیرون زدگی دیسک باشد.
پزشک شما می تواند با چند سؤال و یک معاینه ی فیزیکی، بیرون زدگی دیسک تان 

را تشخیص دهد، اما احتمالًا به تست تصویری نیز نیاز است.
کدام  ببیند  تا  می دهد  انجام  فیزیکی  معاینه ی  یک  فقط  شما  پزشک  گاهی 
قسمت های بدنتان دردناک است و حرکت در جهاتی خاص چگونه بر دردتان اثر 
می گذارد. همچنین ممکن است پزشک، قدرت عضلانی، رفلکس ها، توانایی راه 
رفتن و میزان درک برخی از حس هایتان را ارزیابی کند. با این معاینه های ساده و 
توضیحی که درباره ی علائم خود می دهید، پزشک می تواند به اطلاعات کافی 

جهت تشخیص درست دست پیدا کند.
اما اگر پزشک نیاز به اطلاعات بیشتری داشته باشد، دستور تست های تصویری 
مانند عکس با اشعه X یا سی تی اسکن و ام آرآی و یا میلوگرام خواهد داد که از ماده 
حاجب و اشعه X برای شناسایی فشار بر ستون فقرات یا عصب ها استفاده می شود.

داشتن دیسک کمر به این معنی نیست که حتماً به عمل جراحی نیاز دارید
این باور نادرست که بیرون زدگی دیسک حتماً به عمل جراحی نیاز دارد باعث 
می شود خیلی از افراد با وجود اینکه نیاز به اقدام درمانی دارند به پزشک مراجعه 
نکنند. برای بیشتر افراد، درمان های کنترل کننده کافی است که شامل داروهای 
OTC، داروهای ضد تشنج که دردهای انعکاسی در عصب را تسکین می دهد، شل 
کننده ی عضلات برای رفع اسپاسم های عضله، تزریق کورتیزون ها که به مبارزه با 
التهاب کمک می کنند و حتی مصرف یک دوره ی کوتاه نارکوتیک یا مخدر برای 

دردهای واقعاً شدید می شود.
پزشکتان  شاید  ندادند،  جواب  هفته  چند  از  بعد  روش ها  این  از  هیچ یک  اگر 

فیزیوتراپی را به شما توصیه کند تا دردتان کاهش بیابد.
و در نهایت اگر هیچ روشی برای کنترل درد دیسک کمرتان جواب نداد به عمل 
جراحی نیاز دارید تا بخشی از دیسک که بیرون زده، برداشته شود اما این اتفاق 
چندان شایع نیست و عده ی کمی از افراد به چنین عملی نیاز پیدا می کنند. معمولًا 
عمل جراحی دیسک در مواردی توصیه می شود که علائم بعد از شش هفته بهتر 
نشده و مشکلات دیگری مانند بی حسی شدید، ضعف زیاد، مشکل در ایستادن و 

راه رفتن و یا ضعف کنترل ادرار و مدفوع وجود دارد.
راهکارهایی برای کاهش احتمال ابتلا به دیسک کمر

سعی کنید وضعیت بدنی خود را درست کنید تا از فشار وارد بر پایین کمرتان 
بکاهید. بدن شما باید تراز مناسبی داشته باشد و انحنای طبیعی ستون فقراتتان 
چه در حالت ایستاده و چه در حالت نشسته حفظ شود. هنگام بلند کردن اجسام 

سنگین از زمین، در وضعیت چمباتمه قرار بگیرید و با فشار به پاهایتان بلند شوید.
ضمناً تقویت عضلات میان تنه کمکتان می کنند ستون فقراتی سالم و تثبیت 
شده داشته باشد. عضلات میان تنه خود را مرتباً تمرین دهید تا قوی شوند و جلوی 

بیرون زدگی دیسک در آینده را بگیرید.

حقایقی در مورد بیرون زدگی دیسک کمر؛

نکاتی که باید در مورد زیبایی و سلامت پاهایتان بدانید؛ممکن است دیسک کمر داشته باشید بدون اینکه بدانید

مراقبت از پاها در فصل تابستان

این مطلب توصیه های ساده ای برای سلامت بیشتر و همچنین زیبایی  در 
پاهایتان داریم. با ما همراه باشید.

پاها با وجود اینکه تمام وقت زحمت جابه جا کردن بدن را می کشند و وزن آن را 
تحمل می کنند اما معمولًا و بخصوص در فصل زمستان نادیده گرفته می شوند. 
را داخل  پاهایمان  نیز ساده است. چون در طول فصل سرما، همه  آن  دلیل 
جوراب های پشمی و بوت های گرم پنهان می کنیم. از آنجایی که پاها از نظرمان 
پنهان می شوند بنابراین کم کم به فراموشی سپرده می شوند. اما زمانی که سرما 
تمام می شود تابستان از راه می رسد، جوراب ها نازک می شوند و خیلی از افراد 
تمایل پیدا می کنند به جای بوت و کفش های گرم به سراغ صندل و دمپایی بروند.

در واقع با نمایان شدن پاها مشکلات آن از قبیل ناخن های فرورفته در گوشت، 
پینه های بدشکل و غیره نیز خودنمایی می کنند. به همین دلیل خیلی از افراد در 
فصل تابستان از پوشیدن کفش های راحت و سبک خودداری می کنند و ترجیح 
می دهند پاهایشان همچنان داخل کتانی یا کفش های بسته دیگر بماند. اما لازم 
است که در هر حال بیشتر مراقب پاهایتان باشید. در این مطلب توصیه های 
ساده ای برای سلامت بیشتر و همچنین زیبایی پاهایتان داریم. با ما همراه باشید.

پاهایتان را با دقت و درست بشویید
برای اینکه پاهایتان همیشه تمیز باشند نیازی نیست که آن ها را با آب داغ و 
صابون های بسیار چرب بسابید. کافی است از آب ۳۷ درجه و صابون های ملایم 

استفاده کنید.
پاهایتان را کاملًا خشک کنید

بعد از شستشوی پاها لطفاً آن ها را با دقت خشک کنید. در این بین حواستان به 
خشک شدن کامل بین انگشت ها باشد چون این کار باعث پیشگیری از مرطوب 

ماندن این ناحیه شده و به این ترتیب احتمال بروز قارچ نیز کاهش پیدا می کند.
سنگ پا بکشید

توصیه می کنیم پاشنه هایتان را سنگ پا بکشید البته نباید در این کار دچار افراط 
شوید. یک تا دو بار در ماه زیر دوش پاشنه ها را سنگ پا بزنید. این کار باعث می شود که 
پوست کف پا نرم و تمیز بماند و در این حال از بروز میخچه و پینه پیشگیری می شود. 
اگر پاهایتان زیاد میخچه می زند بهتر است علاوه بر کرم مرطوب کننده از یک کرم 
لایه بردار قوی حاوی ۳۰ تا ۵۰ درصد اوره برای حذف سلول های مرده استفاده کنید.

ناخن های پا را به صورت صاف کوتاه کنید
برای اینکه گوشه های ناخن در گوشت فرو نرود لازم است که در کوتاه کردن آن ها 
دقت و حوصله زیادی به خرج دهید. توصیه می کنیم که قبل از گرفتن ناخن ها، 
ناخن گیر یا قیچی را ضدعفونی کنید. مسئله مهم این است که ناخن ها را به صورت 
یک خط صاف کوتاه کنید و از کوتاهی قوسی شکل بپرهیزید. یادتان باشد که 
بعد از کوتاهی گوشه ناخن ها باید یک زاویه ۹۰ درجه تشکیل داده باشند. در غیر 
این صورت و با قوس کردن ناخن ها و کوتاه تر کردن گوشه ها احتمال اینکه دچار 

مشکل فرورفتگی ناخن در گوشت پا شوید بیشتر می شود.
در استخرها حتماً دمپایی بپوشید

عمومی،  حمام های  استخر،  سونا،  مانند  مرطوب  عمومی  محیط های  در 
دوش های سالن های ورزشی و غیره حتماً دمپایی به پا کنید تا از تماس این دو 

عضو با سطوح و آلودگی احتمالی به زگیل و غیره جلوگیری شود.
تعریق بیش از حد پاها را محدود کنید

برای این کار بهتر است به سراغ جوراب و کفش با جنس مرغوب و خوب بروید. 
در واقع جنس نخی برای جوراب و جنس های پارچه ای یا چرم مرغوب برای کفش 
انتخاب های مناسبی به شمار می روند. در هر حال تعریق پاها در فصل گرما 

مشکل آزاردهنده ای است که می تواند دردسرساز شود.
بگذارید پاها هوا بخورند

پاهایتان را خفه نکنید. به محض اینکه امکانش فراهم شد کفش ها را در بیاورید 
و اجازه دهید پاهایتان هوا بخورند. این کار مانع از ورم کردن پاها و آسیب آن ها 
می شود. هر روز کفش ها را عوض کنید تا رطوبت ناشی از فعالیت روزانه به طور 

کامل خشک شود.
کفش مناسب انتخاب کنید

در انتخاب کفش دقت کنید. یادتان باشد که کفش گشاد به مراتب بهتر از انواع 
تنگ آن است چون در کفش سایز بزرگ تر پاها فضای کافی برای تنفس دارند. 
از انتخاب کفش هایی با جنس های نامرغوب و مصنوعی بپرهیزید. کفش های 
چرم مرغوب گزینه های بهتری هستند. توصیه می شود از کفش هایی با کفی های 

ضخیم و جدانشدنی استفاده کنید.
از پوشیدن کفش های پاشنه بلند بپرهیزید

پوشیدن مداوم کفش های پاشنه بلند باعث ایجاد مشکل »هالوکس والگوس« یا 
همان انحراف شست پا و درد در ناحیه پاشنه ها می شود. بهتر است کفش هایی 
با پاشنه های متوسط سه تا ۴ سانتی متری بپوشید. در این صورت راحت تر راه 
می روید و از مشکلات مربوط به پا و مفاصل نیز دور می مانید. کفش های پاشنه دار 

را برای مناسبت های خاص نگهدارید.
داخل کفش هایتان را مدام چک کنید

توصیه می شود که قسمت های داخلی کفش هایتان را چک کنید تا سالم باشند. 
معمولًا پارگی در پارچه یا چرم داخلی کفش باعث ایجاد زخم های کوچک در پاها 

می شود.
آب تنی پاها فراموش نشود

توصیه می کنیم در این روزهای گرم حمام آرامش بخش پاها فراموش نشود. این 
کار نه تنها باعث آرامش روحی تان می شود بلکه به مراقبت هر چه بیشتر از سلامت 
و زیبایی پاهایتان نیز کمک می کند. برای این کار از آب ولرم استفاده کنید و چند 
قطره روغن یا عصاره گل های معطر اضافه کنید. حتی می توانید از روغن زیتون 

نیز استفاده کنید. سپس پاهایتان را به مدت ۲۰ دقیقه در این آب شناور کنید.
با میخچه چه کنیم؟

بعد از اینکه پاهایتان را در تشت یا وان شناور کردید نوبت به میخچه های احتمالی 
می رسد. میخچه در نواحی دیده می شود که فشار و سابیدگی پا بیشتر است. 
میخچه نیاز به مراقبت اساسی دارد. ساده ترین راه برای از بین بردن آن در مراحل 
ابتدایی استفاده از سنگ پا است. البته نباید آسیبی به پاها وارد کنید چون پوست 

در حمام نرم شده و با فشار آوردن زیاد ممکن است آسیب ببیند.
پوست پاها را لایه برداری کنید

بدون شک هرازگاهی صورت و احتمالًا دست هایتان را لایه برداری می کنید. 
پس بهتر است این کار را از پوست پاهایتان دریغ نکنید. این کار باعث از بین رفتن 
پوست های مرده و فلس های احتمالی پوست می شود. یک لیف و مقداری کمی 
صابون سیاه برای این کار مناسب است. می توانید به جای استفاده از لایه بردارهای 

گران از نمک نیز استفاده کنید.
پاها را مرطوب کنید

بعد از لایه برداری نوبت به مرطوب کردن پوست پاها می رسد. این کار را به طور 
روزانه انجام دهید. از کرم های مرطوب کننده و تغذیه کننده استفاده کنید و قسمت 
پاشنه ها و انگشت ها را کرم بیشتری بزنید. اگر خشکی پاهایتان زیاد است از انواع 
روغن های طبیعی برای این کار استفاده کنید. فقط اجازه ندهید پوستتان خشن 

و خشک شود.
پاها را ماساژ دهید

هیچ چیز مانند ماساژ با یا بدون کرم برای آرامش پاها مناسب نیست. توصیه 
می کنیم در وضعیت راحتی بنشینید و روی پاها را از بالا به سمت انگشت ها ماساژ 
دهید. هرکدام از انگشت ها را به طور جداگانه و به آرامی ماساژ دهید. کف پا را روی 
یک وردنه چوبی یا توپ تنیس به صورت حرکت رفت و برگشت یا دورانی حرکت 

داده و ماساژ دهید.

رعایت نکات بهداشتی و تلاش برای برخورداری از سلامت کامل در 
تمامی سنین اهمیت دارد و تغییرِ سبک زندگی و ترک عادات مضر در هیچ 

سنی دیر نیست.
به گزارش ایسنا، به طور معمول مردان کمتر از زنان به سلامتی خود توجه 
می کنند، این در حالی است که مردان نیز باید مانند زنان به طور مرتب برای 
چکاپ به پزشک مراجعه کرده و در مسیر مدیریت استرس، انتخاب مواد 

غذایی مفید و فعالیت های بدنی قدم بردارند.
در ادامه چند نکته مهم برای برخورداری از سلامتی در مردان صرف نظر 
از سن یا سلامت عمومی به نقل از پایگاه اطلاع رسانی "جی آرام ای دی 

سنتر" آورده شده است:
1( چکاپ سالیانه پزشکی:

یکی از بهترین راه هایی که مردان می توانند از طریق آن سلامتی خود را 
ارتقا دهند، این است که هر سال بدون در نظر گرفتن سن یا نگرانی های 
سلامتی معاینه جسمی یا چکاپ پزشکی انجام دهند. علاوه بر چکاپ 
عمومی، این معاینه باید شامل  آزمایش کلسترول، گلوکز و ارزیابی فشار 

خون باشد.
۲( مراجعه به پزشک در صورت تغییرات سلامتی:

مراجعه به پزشک همچنین در صورت تغییر در عادات خواب یا اجابت 
ترمیم  عادی  طور  به  که  زخمی  یا  بریدگی  کبودی،  مشاهده  مزاج، 
نمی شود، ایجاد تغییرات در خال ها یا علائم پوستی یا بروز نوسانات وزنی 

غیرقابل توضیح ضروری است.
به یاد داشته باشید که بسیاری از مسائل و مشکلات مهم بهداشتی و 
سلامتی با مشکلات جزئی آغاز می شوند که اگر زود تشخیص داده شوند، 

می توان از آن ها جلوگیری کرد یا بهتر کنترل کرد.
۳( شناخت سوابق خانوادگی و ارائه آن ها به پزشک:

اگر پدر یا سایر اعضای خانواده شما سابقه فشار خون بالا، بیماری های 
قلبی، دیابت یا سایر بیماری های مزمن را دارند، ممکن است خودتان در 
معرض خطر بیشتری برای ابتلا به آن ها باشید. پزشک شما در صورت 
اطلاع از این سوابق می تواند در تهیه برنامه عملی برای به حداقل رساندن 

این خطرات و افزایش احتمال تشخیص زودهنگام به شما کمک کند.
4( ورزش کردن:

در حالت ایده آل، شما باید حداقل ۳۰ دقیقه در روز ورزش کنید. اما اگر 
این میزان ورزش به شما فشار آورده یا در انجام آن مشکل دارید، به یاد 
داشته باشید که حتی ۲۰ دقیقه پیاده روی سریع چند بار در هفته یا بازی 
منظم در خارج از خانه با بچه ها یا نوه هایتان هم می تواند قلب را از مزایای 

سلامتی و تسکین دهنده استرس برخوردار کند.
5( استراحت کافی و مناسب:

دست کشیدن هرازچندگاه از کار برای بازی کردن یا تماشای تلویزیون 
با خانواده، فقط ایده های سرگرم کننده ای نیستند بلکه بهترین کارهایی 
هستند که به شما کمک می کنند استرس را از خود دور کنید. اگر در یافتن 
فضای تفریحی با مشکل روبرو هستید به دنبال راه های خلاقانه ای برای 
سرگرمی در اوقات فراغت خود باشید. از این راه ها می توان به گوش دادن 
به کتاب های صوتی و پادکست ها در حین کار کردن یا مراقبت از گل های 

حیاط اشاره کرد.
۶( غربالگری سرطان:

براساس سن، سابقه خانوادگی و شیوه زندگی، پزشک ممکن است 
توصیه کند که از نظر سرطان روده بزرگ، سرطان پروستات یا سرطان 
ریه غربالگری شوید. پس بهتر است در این ارتباط با پزشک خود مشورت 

کنید.
7( ترک دخانیات:

از پزشک خود بخواهید به شما در تهیه برنامه عملی ترک دخانیات 
کمک کند، سپس یک "تاریخ ترک" را انتخاب کرده و به آن متعهد باشید. 

می توانید از برنامه های آنلاین راهنمای ترک سیگار نیز کمک بگیرید.

چند توصیه سلامتی به مردان
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گزارش: محمد جنابان

 استان قم برای تبدیل شدن به قطب فعالیت های 
سودآور اقتصادی در مرکز ایران ویژگی های بسیاری 
دارد که ازجمله مهم ترین  آن ها نزدیکی به پایتخت 

به عنوان مهم ترین بازار کشور است.  
کارشناسان اقتصادی بر این نکته تاکید دارند که 
نزدیکی به بازار مصرف به معنای کاهش هزینه تولید 
و قیمت نهایی محصول است و قدرت رقابت پذیری 
می دهد،  افزایش  مشابه  کالاهای  سایر  با  را  آن 
سرمایه گذاری در شهرک های صنعتی قم می تواند 
که  کند  ایجاد  بهره برداران  برای  را  مزیتی  چنین 
موقعیتی مهم و کم نظیر در انجام موفق فعالیت های 
در  ایرنا  خبرنگار  رابطه  درهمین  است؛  اقتصادی 
گفت وگو با شماری از مسئولان بخش های اقتصادی 
برای  قم  کم نظیر  ظرفیت های  به  نگاهی  استان 
حضور سرمایه گذاران علاقه مند به انجام فعالیت های 

صنعتی سودآور، پرداخت.
شهرک های صنعتی قم کانون سرمایه گذاری 

در مرکز ایران  
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
پیرامون این موضوع گفت: شهرک های صنعتی قم 
با در اختیار داشتن امکانات زیرساختی موردنیاز برای 
فعالیت های تولیدی درسطوح مختلف، دسترسی به 
مهم ترین راه های مواصلاتی کشور و نزدیکی به تهران 
به عنوان بزرگ ترین بازار مصرف داخلی،  بهترین مکان 
صنعتی  فعالیت های  انجام  و  سرمایه گذاری  برای 

است.
مهرداد غضنفری بیان کرد: برای سهولت هرچه 
بیشتر حضور سرمایه گذاران در شهرک های صنعتی 
به   قم، وضعیت شهرک ها و نواحی صنعتی استان 
صورت میدانی توسط دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید بررسی و مشکل های آنان پایش می شود.

وی افزود: هدف از تشکیل جلسه های اقتصادی 
بدون  و  استان در مناطق صنعتی، حضور میدانی 
شنیدن  و  سرمایه گذاران  جمع  در  مدیران  واسطه 
این  در  است، چراکه  آنان  موردنظر  نکات  و  مسائل 
شرایط می توان راهکارهای رفع موانع تولید را در زمان 

کوتاه تر و به شکل مؤثرتری بیان کرد.
وی ادامه داد: نتیجه مثبت این کار می تواند، شرایط 
اقتصادی استان را متحول و ظرفیت های صنعتی آن 

را به صورت کامل شکوفا کند.
غضنفری گفت: جذب سرمایه گذار در شهرک ها 
و نواحی صنعتی استان ازجمله ظرفیت های موثر 
توسعه قم به شمار می آید که باید مسائل و مشکلات 
آن ازجمله در بحث تخصیص زمین موردنیاز، در قالب 
برطرف  سریع تر  هرچه  استانی  و  ملی  راهکارهای 

شود.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
تأکید کرد: دولت این اختیارات را در اختیار مسئولان 
استان ها قرار داده است تا وضعیت تولید و اشتغال 
بهبود یابد و ما شاهد افزایش بهره وری در شهرک ها 

و مناطق صنعتی باشیم.
غضنفری با اشاره به این که همه مسئولان استان 
باید به دنبال پشتیبانی از سرمایه گذاران و حل مسائل 
در  تنها  اشتغال  نرخ  افزایش  افزود:  باشند،  ایشان 
صورت حمایت از تولیدکنندگان و پشتیبانی مالی و 

معنوی از آن ها محقق می شود.
از سرمایه گذاران  اهمیت حمایت  به  اشاره  با  وی 
دلیل  به  سرمایه گذاران  دهیم  اجازه  نباید  گفت: 
حمایت نشدن و نبود بسترهای لازم همچون زمین 
در  قم  به جای  را  خود  اقتصادی  فعالیت  مناسب، 

منطقه دیگری انجام دهند.
صنعت قم بهترین فرصت سرمایه گذاری 

در قلب کشور
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز دراین 
خصوص گفت: بخش صنعت استان با ظرفیت های 
و  محصول  تولید  چرخه  ایجاد  به منظور  مناسب 
امکانات مطلوب برای فعالیت های اقتصادی، بهترین 

فرصت سرمایه گذاری در قلب کشور است.
محمود سیجانی بیان کرد: نزدیکی قم به تهران 
به عنوان بزرگ ترین بازار مصرف کشور یکی از عوامل 

رونق سرمایه گذاری در بخش تولید این استان است.
وی افزود: اتصال به مهم ترین راه های حمل ونقل 
کشور در بخش جاده ای و ریلی و همچنین نزدیکی 
مزایای  دیگر  از  امام)ره(  بین المللی  فرودگاه  به 

سرمایه گذاری در حوزه صنعت قم است.
مناسب  زیرساخت های  همچنین  داد:  ادامه  وی 
مانند گاز، برق، آب، مخابرات و سایر امکانات موردنیاز 
تولیدکنندگان در شهرک های صنعتی استان و منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان فراهم است و آنان می توانند 
از این ظرفیت برای رونق بخشیدن به فعالیت های 

اقتصادی موردنظر استفاده کنند.
و  علمی  مراکز  گسترده  وجود  گفت:  سیجانی 
دانشگاه های تخصصی حوزه صنعت، از دیگر مزایای 
قم در این بخش است که می تواند نیروی انسانی ماهر 

موردنیاز واحدهای صنعتی را تامین کند.
صنایع  از  بسیاری  درزمینهٔ  قم  کرد:  بیان  وی 
فرهنگی همچون صنعت چاپ و نشر جزو استان های 
نخست کشور است و گسترش سرمایه گذاری در این 
استان،  و مذهبی  به جایگاه علمی  توجه  با  بخش 

می تواند درآمدزایی مناسبی درپی داشته باشد.
و  معدنی  مواد  وجود  همچنین  داد:  ادامه  وی 
محصولات کشاورزی متنوع در قم، زمینه فعالیت های 
اقتصادی گسترده در بخش ایجاد صنایع فرآوری مواد 
معدنی و صنایع تبدیلی و غذایی کشاورزی در این 

استان را به وجود آورده است.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
صنایع بومی شده در استان همچون کفش و دمپایی، 
چوب، سنگ، صنایع پلاستیک، لاستیک و صنایع 
فلزی از دیگر ظرفیت های صنعتی و معدنی استان 
است که می توان در قالب خوشه های صنعتی و ارتقاء 
نسبت  آن،  تولیدکننده  صنعتی  واحدهای  فناوری 
ارائه  با  این بخش  در  و گسترش سرمایه  توسعه  به 

حمایت های لازم اقدام نمود.
استان قم ظرفیت های فوق العاده ای برای 

سرمایه گذاری دارد
مدیرکل امور اقتصادی ودارایی قم گفت: این استان 
ظرفیت فوق العاده ویژه ای برای سرمایه گذاری دارد 
و تمام توان خود را برای جذب سرمایه گذاران به کار 

می گیریم.
عادل علیپور افزود: قم، علاوه بر نزدیکی به پایتخت، 
شاهراه مواصلاتی ۱۷ استان کشور است و درکنار این 
تولیدی  و  صنعتی  ظرفیت های  مهم،  شاخصه  دو 

مطلوبی دارد.
وی ادامه داد: مرکز خدمات سرمایه گذاری در اداره 
کل اقتصاد و دارایی استان، توان کارشناسی مطلوبی 
سرمایه گذاری  ظرفیت های  معرفی  و  شناخت  در 
موانع  رفع  در  قابل توجهی  اقدامات  تاکنون  و  دارد 

سرمایه گذاری در این مرکز انجام شده است.
اقلیمی،  ویژگی های  دلیل  به  قم  گفت:  علیپور 
بخش  در  سرمایه گذاری  برای  مناسبی  شرایط 
انرژی های تجدید پذیر ازجمله انرژی خورشیدی و 
انرژی باد دارد، ضمن این که این استان در صنایع 

تولید  آجر،  و  سنگ  ازجمله  مصالح  و  ساختمانی 
فرش های نفیس دستباف، صنایع مرتبط با فرش 
ازجمله نقشه و طراحی فرش، صنایع چوب، منبت 
و مهم تر از همه تولید سوهان مرغوب، شناخته شده 

است.
کرد:  تاکید  قم  دارایی  و  اقتصادی  امور  مدیرکل 
ظرفیت  از  نشان  قم،  در  شکوهیه  صنعتی  شهرک 
اقتصادی و جغرافیایی این استان در تولید صنایع 
این  در  استان  ظرفیت  خوشبختانه  و  دارد  غذایی 
بخش، بهتر از سایر جنبه ها، شناخته و دیده شده 

است.
وی گفت: باوجود اقدامات مطلوبی که در جذب 
استان صورت گرفته، هنوز در  برای  سرمایه گذاری 
جذب سرمایه در بخش های مختلف اقتصادی قم با 

وضعیت مطلوب، فاصله زیادی داریم.
منطقه ویژه سلفچگان قم بهترین مکان برای 

تولید است
قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
نیز گفت: این منطقه به دلیل قرار گرفتن در کانون 
و  تولید  برای  بهترین مکان  تبادلات تجاری کشور،  

نگهداری کالا به شمار می آید.
سید مهدی علیزاده طباطبایی بیان کرد: فعالیت 
در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به عنوان یکی 
از مهم ترین قطب های تجارت کشور،  دارای مزایای 
بسیاری است که تولیدکنندگان را به فعالیت در این 

مکان ترغیب می کند.
وی افزود: این منطقه علاوه برجذب سرمایه گذاران 
می شود  موجب  که  دارد  امتیازاتی  داخلی،  
حضور  برای  آن  ظرفیت  از  خارجی  سرمایه گذاران 
رقم  نیز  هم اکنون  و  کنند  استفاده  ایران  بازار  در 
قابل توجهی از سرمایه گذاری بین المللی کشوردراین 

منطقه صورت گرفته  است.
وی ادامه داد: استقرار در چهارراه مواصلاتی کشور 
و نزدیکی به بزرگترین بازارهای مصرف درکنار فضای 
وسیع فراهم شده برای تولید و نگهداری کالا،  امکان 
منطقه  در  اقتصادی  فعالیت های  برای  را  مطلوبی 

اقتصادی ویژه سلفچگان فراهم آورده است.
اقتصادی  ویژه  علیزاده طباطبایی گفت: منطقه 
سلفچگان قم یکی از مهم ترین دستاوردهای نظام 
اسلامی برای ایجاد گشایش در امر تولید و اشتغال 
کشور است و توانسته درواقع مختلف به ویژه شرایط 
سخت تحریم، با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 

به پویایی هرچه بیشتر اقتصاد ملی کمک کند.
وی با اشاره به امتیازهای در نظر گرفته شده برای 
جذب سرمایه گذاران داخلی و بین المللی در منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان، افزود: این منطقه دارای 
مجوز عام است و همه نوع فعالیت اعم از تولیدی و 
تجاری در آن مجاز محسوب می شود، ازاین رو همه 
نوع فعالیت تولیدی، تجاری و خدماتی در منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان جریان دارد  که البته در حال 
حاضر بیشتر رویکرد فعالیت های اقتصادی در منطقه 

تولیدی است.
وی ادامه داد: هزینه تولید محصول در این منطقه 
پایین است و تولیدکنندگان و سرمایه گذاران ایرانی 
می توانند محصول خود را با هزینه کمتری وارد بازار 

کنند.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در ۵۰ کیلومتری 
قم در زمینی به مساحت ۲۰۰۰ هکتار در سال ۱۳۷۶ 

به تصویب هیات وزیران رسید.
این منطقه به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه 
ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور، 
و  سراسری  راه آهن  ابریشم،  جاده  مسیر  در  واقع 
غرب   - شرق  و  جنوب   - شمال  اصلی  بزرگراه های 
ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای 
آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و 
ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش 
تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا 

نماید.
واحدهای  برای  انجام شده  سرمایه گذاری  حجم 
صنعتی و معدنی موجود استان قم بیش از ۵۱ هزار 
میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری 
صورت گرفته در ۲هزار و ۲۳۱ واحد صنعتی و صنایع 
معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۸۰۴ تن فرصت اشتغال 
ایجادشده است؛ همچنین قم دارای هفت شهرک 
صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
فناوری  و   - قنوات   - )ع(  ثامن الائمه  محمودآباد، 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

بهره برداری از ۳ طرح گردشگری درقم
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: همزمان با 
هفته دولت سه طرح گردشگری با اعتبار ۶۹ میلیارد و ۶۵۰ میلیون ریال در این استان 

به بهره برداری می رسد.
حمید یزدانی با بیان اینکه توسعه زیرساخت های گردشگری که در سال های اخیر 
شدت گرفته همچنان ادامه دارد، افزود: این طرح ها شامل ۲ مهمانپذیر و یک سفره 
خانه سنتی است که با بهره برداری از این طرح ها برای ۳۱ تن به صورت مستقیم شغل 

ایجاد می شود.
وی بابیان اینکه قم مقصد مهم گردشگری مذهبی درکشور است، ادامه داد: بخش 
گردشگری و زیارت مهم ترین محور توسعه قم است، ازاین رو این حوزه نیازمند توجه 
و حمایت بیشتر از جنبه های گوناگون به ویژه حمایت های مالی و جذب سرمایه گذار 

می باشد.
تمام  باوجود  افزود:  قم  صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
اخیر  سال های  در  استان  گردشگری  زیرساخت های  بهبود  برای  محدودیت ها، 

اقدام های مختلفی انجام شده که ارتقای صنعت گردشگری قم را در پی داشته است.
یزدانی ادامه داد: با بهره برداری از این طرح ها تعداد مهمانپذیرهای افتتاح شده در 
این استان از ابتدای دولت تدبیر و امید در سال ۹۲ تا کنون به ۴۰ و تعداد سفره خانه 

های قم به ۲۰ باب افزایش یافت.
از ابتدای سال ۹۲ تاکنون، ۲۰ سفره خانه سنتی، ۲۲ مجمع گردشگری،۴ واحد 
پذیرایی، ۴۱ دفتر خدمات مسافرتی، ۴۰ مهمان پذیر، ۴ هتل آپارتمان، ۳ مرکز تفریحی 

و ۵ مرکز بوم گردی به ظرفیت گردشگری استان افزوده شده است.
از ابتدای دولت تدبیر و امید در سال ۱۳۹۲ تاکنون با اجرای ۱۶۳ طرح بااعتبار 
هفت هزار و ۷۹۸ میلیارد ریال، سه هزار و ۱۲۶ شغل به صورت مستقیم در صنعت 
گردشگری قم ایجاد شد. با طرح های بهره برداری شده از ابتدای سال ۹۲ تاکنون، 
یک هزار و ۱۴۹ اتاق و همچنین ۳ هزار و ۷۰۰ تخت به مجموعه ظرفیت گردشگری 

قم افزوده شده است.
 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم:

خیران قمی با هر توان مالی در احداث 
مدرسه مشارکت کنند

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: با اجرایی شدن پویش آجر 
به آجر، خیران علاقه مند به احداث مدرسه در این استان می توانند با هر توان مالی در 

این امر مقدس سهیم شوند.
محسن پورگلیان افزود: مشارکت خیران در مدرسه سازی تاکنون به صورت مشارکت 
کلان بوده است و خیران با هزینه چند میلیاردی مدرسه ای چند هزار مترمربعی احداث 

می کردند.
وی اضافه کرد: شاید افرادی تمایل داشته باشند در طرح مدرسه سازی مشارکت کنند 

تا خیر مدرسه ساز تلقی شوند، ولی ساخت مدرسه کامل در توان عامه مردم نیست.
وی ادامه داد: در راستای حل این مساله و آماده سازی فضا برای مشارکت عمومی 
مردم در مدرسه سازی، طرح آجر به آجر در سراسر کشور کلید خورده و هدف از آن 

مشارکت عامه مردم با هر توان مالی در امر مقدس مدرسه سازی است.
پورگلیان گفت: هدف از اجرای طرح آجر به آجر فرهنگ سازی و مشارکت عامه 
به ۴۰  را  قمی  بتوانیم حدود ۴۰۰ خیر مدرسه ساز  تا  است  امر خیر  این  در  مردم 
هزار نفر افزایش دهیم. به گفته وی،  خیران قمی می توانند مبالغ اهدایی خود را به 

شماره حساب ۰۱۱۱۰۱۶۱۶۷۰۰۶ واریز نمایند.
مدیرکل نوسازی مدارس قم افزود: در ۳۰ سال گذشته که مجمع خیرین مدرسه ساز 
استان تشکیل شده، بیش از ۱۲۰ مدرسه با مشارکت و یا توسط خیران احداث و ۳۰۰ 

هزار مترمربع زمین آموزشی به آموزش و پروش اهداشده است.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم :

نماز ظهر تاسوعا و عاشورا در هزار نقطه قم 
اقامه می شود

مدیر ستاد اقامه نماز قم با اشاره به اینکه نماز ظهر تاسوعا و عاشورا در یک هزار نقطه 
استان اقامه می شود، گفت: با توجه به شیوع کرونا و ممنوعیت دسته روی هیات 
های عزاداری، نماز در همان محل عزاداری هیات ها و در مکان های غیرمسقف اقامه 

می شود.
حسینیه ها،  مساجد،  تمام  در  عاشورا  عصر  و  ظهر  نماز  افزود:  یار  خامه  محمد 
 بوستان ها، مدارس و مکان هایی که هیات های عزاداری در تمام مناطق روستایی و 

شهری در آنجا اقامه عزا نموده اند، برپا می شود.
مدیر ستاد اقامه نماز قم اظهار داشت: با توجه به ممنوعیت توزیع نذورات توسط 
ایستگاه های صلواتی، متولیان ایستگاه های صلواتی در استان، به جای توزیع مواد 
غذایی، اقدام به توزیع بسته های فرهنگی و بهداشتی می نمایند ضمن اینکه در 
اطراف این ایستگاه ها نیز برپایی نماز جماعت با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و 

فاصله گذاری اجتماعی برنامه ریزی شده است.
خامه یار ادامه داد: اقامه نماز با رعایت تمام مسائل بهداشتی و پروتکل های بهداشتی 

در هیچ مسجدی در استان ممنوع نیست.
وی پایبندی به پروتکل های بهداشتی توسط هیات های عزاداری را بسیار ضروری 
دانست و اظهار داشت: توصیه ما به عزاداران این است که ضمن استفاده از ماسک، 
مهر و سجاده شخصی به همراه داشته باشند و فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند.

خامه یار، بیان کرد: با ارزیابی های انجام شده در روزهای اخیر، رعایت پروتکل های 
بهداشتی توسط هیات های عزاداری در این استان از سطح بسیار بالایی برخوردار بوده 

که این موضوع نشان از قانون مداری مردم قم است.

رییس مرکز بهداشت قم:

۲۷۴۱ مورد بازرسی از اماکن و اصناف قم 
انجام شد

 رییس مرکز بهداشت قم گفت: در طول آخرین هفته مردادماه، بازرسان بهداشت 
محیط و حرفه ای ۲ هزار و ۷۴۱ مورد بازرسی از اماکن و اصناف استان انجام دادند.

سیامک محبی  افزود: در بازرسی های صورت گرفته مشخص شد یک هزار و ۷۷۸ 
مورد از اصناف و اماکن دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کرده اند و ۲۹۶ مورد نیز به 

دلیل عدم رعایت پروتکل ها،  اخطار تعطیلی دریافت کردند.
وی با اشاره به انجام یک مورد پلمب، اضافه کرد: ۷۸ مورد نمونه برداری از آب و مواد 

غذایی و یک هزار و ۲۲ کیلوگرم نیز مواد غذایی معدوم شد.
وی ادامه داد: بازرسان بهداشت محیط و حرفه ای ۴۵ مورد از شکایت های دریافت 
شده از مردم را بررسی کردند و با حضور در درب منازل بیماران مبتلا به کرونا، وضعیت 

۸۸ خانواده بررسی شد.
محبی بیان کرد: ۷۸ مورد بازرسی از مشاغل سخت و زیان آور،  ۲۴ تالار، ۵۴ داروخانه، 
۲ فروشگاه زنجیره ای، ۱۰۰ اداره و سازمان، ۲۸ دفتر پیشخوان، ۶۵ گاراژ ضایعات، 
۲۸۹ بانک، ۹ پلیس +۱۰، ۷ بیمارستان، ۸ مرکز جامع سلامت، ۸ پاساژ و ۴ جایگاه 

سوخت از جمله اقدامات کارشناسان در یک هفته گذشته بوده است.
بر گندزدایی ۶۳  از ۳۵۶ کارگاه، کارخانه و صنف، نظارت  بازرسی  به گفته وی،  
آمبولانس، نظارت بر ۳۸ محل برگزاری کنکور در چهار روز و پیگیری نظارت بر رعایت 
اصول تامین سلامت شاغلین در مراکز خدمات جامع سلامت روستایی و خانه های 

بهداشت از دیگر اقدامات انجام شده است.
 

رئیس کانون کارگران ساختمانی استان قم اعلام کرد :

توزیع ۱۲ هزار سبد معیشتی
 بین کارگران ساختمانی 

رئیس کانون کارگران ساختمانی استان قم از توزیع ۱۲ هزار سبد معیشتی بین 
کارگران ساختمانی در ایام کرونا خبر داد.

 عباس شیری با اشاره به مشکلات کارگران ساختمانی با توجه به وضعیت اقتصادی 
و موارد دیگر در حوزه کرونا اظهار کرد: وعده هایی از سوی دولت در اسفند ماه ۹۸ داده 
شد مبنی بر اینکه به کارگران فصلی و ساختمانی خانواده دو نفره مبلغ یک میلیون 
تومان و خانواده های دو نفر به بالا مبلغ دو میلیون تومان وام قرض الحسنه پرداخت 

 شود ولی تا کنون محقق نشده است.

 فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

۱۰5۰ هکتار از مراتع قم در آتش سوخت
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه 
از ابتدای سال جاری تا به امروز ۵۰ مورد اطفا حریق در مساحتی بیش از هزار و ۵۰ 
هکتار انجام شده است، گفت: بیشتر این آتش سوزی ها به علت رها کردن ته سیگار، 

بطری ها و لیوان های شیشه ای اتفاق افتاده است.
 محمدعلی درودیاندر گفت وگویی با بیان اینکه در مردادماه سال جاری یک مورد 
اطفا حریق در روستای ونان بخش خلجستان در مساحتی بیش از هشت هکتار 
انجام شده است، اظهار کرد: مردم منطقه با مشاهده حریق در این روستا نیروهای 

یگان حفاظت را در جریان قرار داده و یگان به سرعت نسبت به اطفا اقدام نمود.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال جاری تا به امروز ۵۰ مورد اطفا حریق در مساحتی 
بیش از هزار و ۵۰ هکتار انجام شده است، اضافه کرد: از ابتدای فروردین تا پایان 

مردادماه سال گذشته نیز ۸۰ مورد اطفا حریق با هزار و ۵۶ هکتار داشته ایم.
فرمانده یگان حفاظت اداره  کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم تصریح کرد: 
در خردادماه سال جاری ۴۲ مورد اطفا حریق در مساحتی بیش از ۹۸۳ هکتار و در 

تیرماه نیز هفت مورد با ۵۸ هکتار انجام شده است.
وی با بیان اینکه از میان ۵۰ حریق رخ داده ۳۱ مورد به بخش سلفچگان با مساحت 
۷۵۱ هکتار و سه هزار متر مربع اختصاص دارد، گفت: خلجستان ۱۱ مورد اطفا 
حریق با ۷۰ هکتار ، جعفریه سه مورد با ۴۶ هکتار و ۵ هزار متر مربع، کهک سه مورد 

با ۲۸ هکتار و بخش مرکزی دو مورد با بیش از ۱۵۴ هکتار داشته است.
درودیان گفت: بزرگ ترین حریق استان طی ۵ ماه اخیر در یکه باغ بخش سلفچگان 
با ۳۵۰ هکتار مساحت در ساعت ۱۶.۳۰ دقیقه ۲۳ خردادماه اتفاق افتاد که تا ۵ 
بامداد ۲۴ خردادماه ادامه داشته که این حریق بر اثر بی احتیاطی یک خانواده برای 

درست کردن چای رخ داده است.
وی خاطرنشان کرد: طی ساعات اداری نیروهای یگان حفاظت در مناطق درحال 
گشت زنی هستند و در ساعات غیر اداری نیز این نیروها در اداره کل مستقر هستند 
تا به محض دریافت گزارش نسبت به اطفا حریق اقدام کنند، اوج ساعات حریق از 
۱۵ تا ۱۶ و  همچنین از ۱۸ تا ۱۹ است و بیشتر حریق ها با بی احتیاطی اشخاص 
اتفاق می افتد. درودیان عنوان کرد: سال ۹۷ در خردادماه حریقی در استان قم 
نداشته ایم اما سال گذشته بیشتر آتش سوزی ها از ۱۲ خردادماه آغاز شده و امسال از 

۲۴ اردیبهشت ماه شاهد آتش سوزی مراتع در استان بوده ایم.
وی ادامه داد: با جوامع محلی در روستاهای کرمجگان، بیدهند، وشنوه و فردو 
بخش کهک، روستاهای یکه باغ، سنجگان و راهجرد بخش سلفچگان و برخی دیگر 
از روستاهای استان قم، ۱۹ قرارداد اطفا حریق امضا و هر کدام از این جوامع را تجهیز 
کرده و آموزش هایی داده ایم تا در صورت وقوع حریق بتوانند مشارکت لازم را داشته 

باشند.
درودیان عنوان کرد: نیروهای آتش نشان در روستای کرمجگان بخش کهک، شهر 
سلفچگان و روستای قاهان و شهر دستجرد بخش خلجستان در مواقع وقوع آتش 
مشارکت لازم را با نیروهای یگان حفاظت دارند اما گستردگی و نوع حریق مراتع 

نسبت به حریق شهری کارآیی تجهیزات این نیروها را کاهش می دهد.
وی با تاکید بر اینکه تنها راه خاموش کردن مرتع بیل و آتش کوب است، اظهار کرد: 
ماشین های آتش نشانی نمی توانند از مراتع بالا روند و در اطفا حریق نمی توان از آن 

ها استفاده کرد.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم یادآور شد: 
ته سیگار، بطری ها و شیشه های رها شده با انعکاس نور خورشید می توانند در مراتع 
ایجاد حریق کنند،به همین علت از مردم خواستاریم توجه بیشتری به طبیعت داشته 

باشند و هر چیزی را در مراتع و طبیعت رها نکنند.
 

مسئول صندوق اعتباری هنر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد:

آغاز ثبت نام از اهالی فرهنگ و رسانه 
برای تامین مسکن

 مسئول صندوق اعتباری هنر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: ثبت نام 
از اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و کارکنان زیرمجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

فاقد مسکن در قم در قالب طرح اقدام ملی مسکن آغاز شد.
حسین نیازمند افزود: پیرو قرارداد امضاشده میان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و وزارت راه و شهرسازی برای تامین مسکن اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و کارکنان 
زیرمجموعه وزارت فرهنگ در قالب طرح اقدام ملی مسکن، ثبت نام از واجدین 

شرایط در استان از اول شهریورماه آغازشده و تا چهارم شهریورماه ادامه دارد.
و ارشاد اسلامی برای  از دغدغه های وزارت فرهنگ  را یکی  تامین مسکن  وی 
هنرمندان و اصحاب رسانه دانست و ادامه داد: ثبت نام و برآورد از افراد واجد شرایط 
فاقد مسکن خانواده بزرگ وزارت فرهنگ در استان های مختلف ازجمله قم آغازشده 
است. مسئول صندوق اعتباری هنر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با 
اشاره به شرایط لازم برای ثبت نام در این طرح افزود: شرایط همان شرایط تعیین شده 

برای سایر قشرها برای ثبت نام در طرح اقدام ملی مسکن است.
نیازمند اظهار داشت: متقاضی و افراد تحت تکفل او باید از تاریخ اول فروردین ماه 
۱۳۸۴ فاقد زمین مسکونی یا واحد مسکونی باشند، به بیان دیگر اگر فردی از سال 
به عنوان مالک و خریدار  نام وی  تنها  و  تاکنون اقدام به خرید مسکن کرده   ۸۴

ثبت شده باشد نیز شامل این طرح نمی شود.
وی گفت: همچنین فرد متقاضی و افراد تحت تکفل آن ها باید از تاریخ ۲۲ بهمن 
۱۳۵۷ به بعد از هیچ کدام از امکانات دولتی و غیردولتی مربوط به تامین مسکن 
شامل زمین، واحد مسکونی یا تسهیلات یارانه ای برای خرید یا ساخت مسکن 
استفاده نکرده باشند. به عبارتی اگر فرد برای خرید زمین و مسکن هرگونه تسهیلاتی 

گرفته باشد، شرایط لازم برای ثبت نام در این طرح را ندارد.
مسئول صندوق اعتباری هنر اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اظهار 
داشت: فرد متقاضی باید متأهل یا زنان سرپرست خانواده باشد ضمن اینکه زنان 
خودسرپرست مشروط به داشتن ۳۵ سال سن از دیگر شروط ثبت نام در طرح ملی 
اقدام مسکن است. نیازمند ادامه داد: سکونت حداقل هشت سال در شهر متقاضی 
خرید مسکن و نداشتن منع قانونی برای دریافت تسهیلات بانکی از دیگر شرایط 

ثبت نام در این طرح است.
وی اظهار داشت: افرادی که دارای چک برگشتی باشند، یا ضامن کسی شده اند 
و به واسطه عدم پرداخت قسط، حساب آن ها مسدود شده است، نمی توانند در این 
طرح ثبت نام کنند. نیازمند بابیان اینکه تاکنون بیش از ۶۰ نفر از افراد واجد شرایط 
در این استان ثبت نام شده اند، گفت: هر هنرمندی که شرایطش برای عضویت در 
صندوق اعتباری هنر قم مسجل باشد، علاوه بر ثبت نام در این طرح، تکمیل فرایند 

عضویت آن ها در صندوق نیز پیگیری می شود.
نیازمند تاکید کرد: متقاضیان تا چهارم شهریورماه با مراجعه به صندوق اعتباری 
هنر قم واقع در خیابان ساحلی جنب ثبت احوال، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
طبقه همکف صندوق اعتباری هنر مراجعه و یا از طریق تماس با شماره ٣٧٧٥١٥٦١ 
ثبت نام نمایند. ۱۰ هزار هنرمند و هنرجو زیرمجموعه ۹ انجمن فرهنگی هنری در 

رشته های مختلف هنری در قم فعالیت می کنند.

مدیر روابط عمومی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(  خبرداد:

وجود هزار شهید اصناف در استان قم  
مدیر روابط عمومی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( گفت: ۱۱ هزار شهید اصناف 

در کشور و هزار شهید اصناف در استان قم داریم.
سید حسن حسینی نوده ظهر دیروز در نشست خبری که با حضور اصحاب رسانه 
در دفتر خبرگزاری تسنیم در استان برگزار شد، اظهار داشت: ۱۱ هزار شهید اصناف 

در کشور و هزار شهید اصناف در استان قم داریم.
وی افزود: ۵۰۰ شهید ترور مربوط به اصناف هستند، با توجه به بررسی که انجام 
دادیم در ۴۰ شغل مختلف شهید داریم که این موضوع نشان می دهد همه اصناف 

دغدغه حفظ انقلاب اسلامی را داشته اند.
مدیر روابط عمومی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( با بیان اینکه اصناف در 
پیروزی انقلاب اسلامی نقش بسیار درخشانی داشتند، گفت: از ۶ هزار شهید 
استان قم یک ششم آنها جزء اصناف هستند، در ایام انقلاب اسلامی چندماه بازارقم 

تعطیل شد که الگویی برای بازارهای دیگر شهرهای کشور شد.

اجتماعی

نگاهی به ظرفیت های کم نظیر قم برای حضور سرمایه گذاران ،

نزدیکی به پایتخت ظرفیتی برای ثروت آفرینی در قم

 مسئول بسیج اصناف استان قم گفت: روزانه ۲۰ هزار ماسک خانگی توسط بسیج 
اصناف استان تولید و در فروشگاه ها و سوپرمارکت ها توزیع می شود و ۷۰ هزار ماسک 

های سه لایه در واحدهای کارگاهی در حال تولید است.
سرهنگ عباس روحی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه که به مناسبت 
روز بسیج اصناف در دفتر خبرگزاری تسنیم استان برگزار شد، اظهار داشت: روز چهارم 
شهریورماه به مناسبت سالروز شهادت حاج مهدی عراقی به نام روز بسیج اصناف نام 
گذاری شده است. وی افزود: شهید عراقی از بازاریان متدین و از یاران امام راحل بود 
که در پشتیبانی از نهضت حمایت های زیادی انجام داد که در سال ۵۸ توسط گروهک 
نفاق به شهادت رسید، یکی از افتخارات این شهید این است که تنها شهیدی است که 

امام خمینی)ره( در مراسم تشییع وی شرکت کردند.
مسئول بسیج اصناف استان قم افزود: با توجه به بررسی که انجام دادیم به این 
نکته رسیدیم که در چند شغل شهدا بیشتر هستند، در صنف آهنگری، جوشکاری، 
آرایشگری، خیاطی و نانوا فراوانی زیادی داریم؛ اصناف نقش زیادی در دفاع مقدس 

داشتند و در پشتیبانی از جنگ ایثار مال و جان کردند.
سرهنگ روحی ادامه داد: پس از دفاع مقدس اصناف مجدد نقش موثر خود را انجام 
دادند، در سازندگی و بازسازی کشور نقش موثری داشتند و در تحریم های اقتصادی 
خط مقدم بودند و افسر جنگ اقتصادی هستند.وی گفت: با توجه به اصلاحاتی که 
انجام شد ۵۰ واحد صنفی در قم داریم که بیش از ۴۰ هزار صنف مشغول فعالیت 
هستند، بسیج اصناف ماموریت های مختلفی دارد که خوشبختانه یکی از ماموریت 
های آن جذب و سازماندهی و به کار گیری اصناف، بازاریان و فعالان اقتصادی است 
و در این عرصه بیش از ۱۵ هزار نفر از اصناف جذب بسیج شدند که در کشور رتبه 

نخست را به دست آورد.

مسئول بسیج اصناف استان قم افزود: در زمینه ترویج فرهنگ  اقامه نماز اول وقت 
در صنوف برنامه های خوبی اجرا کردیم و به نوعی تلاش می کنیم در واحدهای صنفی 
و پاساژ و مجتمع های تجاری نماز اول وقت و پخش اذان را جاری کنیم و موفقیت های 
خوبی به دست آوردیم. وی با بیان اینکه اصناف بخاطر شیوع کرونا آسیب های زیادی 
متحمل شدند، گفت: ضدعفونی کردن مجتمع های تجاری و پاساژها، توزیع اقلام 
بهداشتی مورد تاکید قرار گرفت و در ادامه موضوع حمایت از مشاغل آسیب دیده 
را مورد تاکید قرار دادیم. وی افزود: با توجه به شیوع کرونا چندین ماه فعالیت های 
اقتصادی واحدهای صنفی تعطیل شد و در عید نوروز آسیب های زیادی را متحمل 
شدند، کمک به جبران این زیان ها از جمله برنامه های بسیج اصناف بود و در ادامه 
موضوع تهیه بسته های معیشتی مدنظر بود و بیش از ۱۲۰۰ بسته معیشتی در قالب 
اقلام توزیع شد و همچنین به واحدهای صنفی کمک نقدی شد و توزیع این بسته ها 
را تداوم می دهیم. مسئول بسیج اصناف استان قم گفت: بعد از اینکه موج دوم کرونا 
شیوع پیدا کرد بسیج اصناف از سوی ستاد کرونا ماموریت پیدا کرد تا در زمینه تولید 
و توزیع ماسک اقدامات لازم را انجام دهد، در راستای تولید ماسک های خانگی و 
۳ لایه کارگاهی اهتمام داریم و ۲۵ کارگاه تحت نظارت بسیج اصناف در حال تولید 
ماسک های خانگی و ۳ لایه کارگاهی هستند. وی خاطرنشان کرد: واحدهای صنعتی 
در حال تولید ماسک های داروخانه هستند، با توجه به مصوبه ای که در وزارت صنعت 
معدن و استان داشتیم توزیع ماسک های سه لایه کارگاهی در سطح فروشگاه های 
زنجیره ای بلامانع شد، در زمینه ماسک های خانگی و سه لایه اقدامات بسیار خوبی 
انجام دادیم و روزانه ۲۰ هزار ماسک خانگی توسط بسیج اصناف استان تولید و در 
فروشگاه ها و سوپرمارکت ها توزیع می شود و ۷۰ هزار ماسک های سه لایه در واحدهای 

کارگاهی در حال تولید است.

مسئول بسیج اصناف استان قم:
 روزانه 9۰هزار ماسک در کارگاه های بسیج اصناف تولید می شود
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اقتصادی

از زمان اپیدمی کووید ۱۹ بسیاری از کسب وکارها دچار رکود و کسادی شدند و شمار 
بسیاری از کسبه مجبور شدند با مشکلات اقتصادی که زندگی شان را تحت تاثیر قرار 
داده بود، دست وپنجه نرم کنند. بحران ناشی از تاثیر کرونا بر کسب و کارها، بیش از 
هرچیزی نشان داد که برای تمامی مشاغل لازم است تا در فضای اینترنتی و مجازی 

نیز فعالیت خود را گسترش و ارتقا بخشند.
ویروس کرونا چند ماهی هست که سایه سنگین خود را بر دنیا و زندگی مردم 
گسترده است. روزی که برای نخستین بار این ویروس کشنده و همه گیر در جهان 
پدیدار و توسط بشر شناخته شد، شاید هیچ شخصی فکر نمی کرد، این ویروس بتواند 
تمام معادلات زندگی روزمره مردم را در سرتاسر جهان دستخوش تغییر و دگرگونی 
کند. از زمان اپیدمی کووید ۱۹ بسیاری از کسب وکارها دچار رکود شدند و عده 
زیادی مجبور شدند با مشکلات اقتصادی که زندگی شان را تحت تاثیر قرار داده 
بود، دست وپنجه نرم کنند. در این میان تنها افرادی توانستند قامت خود را زیر بار 
سنگین این اپیدمی سهمگین همچنان راست نگه دارند که قادر بودند، نبض بازار را 
حتی با وجود این ویروس به دست گیرند. در واقع این کسب وکارهای سنتی بودند که 
بیشترین ضربه را از ویروس ذره بینی خوردند؛ در حالی که بسیاری از کسب وکارهای 
اینترنتی که پیش تر در فضای مجازی در تلاشی مضاعف برای کسب درآمد و جلب 
مشتری بودند، حالا با وجود اپیدمی دردسرساز و توصیه های بهداشتی که مردم را به 
ماندن در خانه ها دعوت می کردند، تازه بازار خود را پیدا کرده بودند. قرنطینه خانگی 
و توصیه های اکید برای ممنوعیت اجتماعات، باعث شد، بیشتر مردم، تمایلی برای 
خرید کردن به شیوه سنتی و اصولا بیرون رفتن از منزل نشان ندهند. نتیجه این 

موضوع هم تعطیلی بسیاری از فروشگاه ها و مراکز خدماتی، تفریحی و سنتی بود.
بازار داغ فروشگاه های اینترنتی

با وجود اپیدمی کووید ۱۹ بسیاری از فروشگاه های اینترنتی بزرگ که تا پیش از این 
تنها به لطف تخفیف ها و پیشنهادهای به قولی شگفت انگیز سعی در جلب مشتری 
داشتند، حالا روزهای اوج فروش خود را تجربه می کنند. شیوع کرونا باعث شد، مردم 
برای حفظ امنیت خود و خانواده شان، بیشتر خریدشان را به صورت اینترنتی انجام 

دهند. همه این ها افزایش تقاضای مردم برای خرید کردن به صورت اینترنتی را به 
همراه داشت تا جایی که این فروشگاه ها در روزهای اخیر مجبور شدند، نیروی کار 
جدید و تازه نفس جذب کنند تا بتوانند جوابگوی افزایش تقاضاها باشند. امروزه کرونا 
و کسب وکارهای آنلاین و اینترنتی ارتباط تنگاتنگی با هم دارند. در این شرایط مدیران 
و افرادی که در حوزه کسب و کارهای آنلاین و اینترنتی مشغول به فعالیت هستند، 
تمام تلاش خود را به کار گرفته اند تا کار و وظیفه اصلی خود را که ارایه خدمات و 
سرویس دهی به مشتریان و مراجعه کنندگان است به بهترین شکلی انجام دهند. در 
واقع کسب وکارهای اینترنتی در چنین شرایطی یکی از ضروری ترین امکانات موجود 

هستند؛ چراکه امکان دسترسی افراد به کالاهای مورد نیاز را امکان پذیر کرده اند.
رونق آموزش های آنلاین

در حالی که بسیاری از مشاغل به خاطر کرونا تعطیل شدند، مراکز آموزشی پس 
از یک تعطیلی موقت دوباره فعالیت خود را از سر گرفتند؛ اما نه به آن شکلی که در 
دوران پیش ار کرونا فعال بودند. مدیران مراکز آموزشی به این نتیجه رسیدند که چون 
آموزش را در هیچ شرایطی نمی توان تعطیل کرد، شرایطی فراهم کنند تا با کمک 
گرفتن از فضای مجازی، آموزش های خود را به صورت آنلاین پیش ببرند. در این 
شرایط مجموعه هایی موفق تر بودند که از قبل زیرساخت و امکان آموزش آنلاین را 
فراهم کرده بودند. آن ها به راحتی توانستند بستر آموزش غیرحضوری را مهیا کرده و 

کمترین صدمه را در این شرایط متحمل شوند.
گسترش سمینارها و وبینارها

حضور در دوره های آموزشی و سمینارهای حضوری این روزها با شیوع این بیماری 
مهلک برای علاقمندان امکانپذیر نیست. در چنین وضعیتی تنها چاره کار، برگزاری 
وبینار است. وبینار مخفف اصطلاح  "وب بیس سمینار" یا سمینارهای مبتنی بر وب 
است که به معنی نوعی ارایه، سخنرانی، کارگاه یا سمینار اینترنتی است. وبینارها به 
صورت مجازی از طریق نرم افزارهای ویدیوکنفرانس اجرا می شوند، بنابراین یکی از 
روش های فوق العاده جذاب و پویا برای انتقال اطلاعات به مخاطبانی است که از 
لحاظ جغرافیایی در مناطق مختلف پراکنده اند. این گونه آموزش این امکان را در 

اختیار مخاطبان قرار می دهد که بدون حضور فیزیکی در مکان برگزاری جلسه در 
جریان آموزش های لازم قرار بگیرند. برای شرکت در این وبینارها هم به جز لپ تاپ یا 
کامپیوتر مجهز به وب کم یا گوشی موبایل هوشمند به تجهیزات دیگری نیاز نیست و 
هیچ نرم افزار خاصی هم برای شرکت در دوره های آنلاین در نظر گرفته نشده است. با 
این حساب و با توجه به اینکه برای شرکت در دوره های مورد نظر، فرد متقاضی هزینه 
ایاب و ذهاب صرف نمی کند و در وقت و هزینه صرفه جویی بیشتری صورت می گیرد، 
طبیعی است، تقاضا برای شرکت در این دوره ها به طرز معقولی افزایش داشته باشد.

افزایش فروش شرکت های تولید سرگرمی
قرنطینه خانگی و لزوم خارج نشدن مردم از منازل برای کنترل شیوع کرونا سبب 
شد تا شرکت های تولید و فروش بازی و سرگرمی های کامپیوتری بیش از پیش فعال 
شوند و با این حساب سود سرشاری از این فروش عایدشان شود. شرکت های بزرگ 
تولیدکننده تفریحات و سرگرمی های خانگی با افزایش تعداد مشتریان در رده های 

سنی مختلف هم تولید خود را افزایش دادند و هم بر تنوع فعالیت هایشان افزودند.
افزایش فروش مواد دارویی و بهداشتی

از هر چیز سلامت  بیش  بیماری،  اپیدمی  طبیعی است که در شرایط کنونی 
مواد  تولیدکننده  دارویی  شرکت های  بنابراین  باشد.  اولویت  در  مردم  بهداشت  و 
ضدعفونی کننده، لوازم بهداشتی و شوینده ها و شرکت های تولیدی و تحقیقات 
دارویی، سعی کردند با کار شبانه روزی عرضه خود را به تقاضای بازار برسانند. حتی 
شرکت های خدماتی ارسال و پیک های دارویی هم خدماتشان را گسترش دهند و با 

جذب نیروهای بیشتر جایگاه خود را در این شرایط، بیشتر تثبیت کنند.
ازسرگیری فعالیت های مشاغل خانگی

واقعیت این است که تا پیش از شیوع کرونا مشاغل خانگی و صنایع دستی محلی 
هم مانند بسیاری از مشاغل اینترنتی دیگر در تلاش برای جذب مشتریان خاص 
خود بودند. اما با شیوع کرونا بسیاری از این مشاغل جانی دوباره گرفتند. برای مثال 
مشاغلی چون گلیم و فرش بافی، خیاطی، خطاطی، گلدوزی، نقاشی و کارهای 
گرافیکی دوباره رونق گرفتند. حتی طراحان که بسیاری از کارهای فنی و هنری خود 
را مانند طراحی لوگو، طراحی سایت، تصویرسازی، طراحی کارت ویزیت، پوستر، 
جلد کتاب، تدوین فیلم آموزشی و... تا پیش از این در دفاتر اداری انجام می دادند، 

اکنون در منزل به صورت دورکاری فعالیت می کنند.
چه کنیم که کمترین آسیب اقتصادی را متحمل شویم؟

بحران ناشی از تاثیر کرونا بر کسب و کارها، بیش از هرچیزی نشان داد که تمامی 
مشاغلی که به صورت فیزیکی در بازار مشغول به کسب درآمد هستند، لازم است به 
صورت اینترنتی هم فضای کسب و کار خود را ارتقاء دهند تا هم در شرایط عادی از 
سود بیشتری به وسیله خرید کاربران اینترنتی بهره مند شوند و هم در وضعیت های 
بحرانی همچون شرایط کنونی بدون دغدغه بتوانند فعالیت کنند. بیل گیتس معتقد 
است: "اگر کسب وکارتان بر روی اینترنت نباشد، به زودی در بازار هم نخواهد بود." 
اتفاقات اخیر ثابت کرد، بسیاری از کسب وکارهای سنتی باید در شکل فعالیت های 
خود بازنگری کرده و لازم است بنا به نوع، بودجه و امکاناتشان آنلاین شوند. همچنین 
آنلاین شدن، آموزش، آماده سازی کسب وکار برای دوران پسا کرونا، مهارت آموزی 
پرسنل و مدیریت و تهیه تدوین برنامه های کسب وکار و همچنین کسب درآمد از طریق 
آموزش ارایه خدمات آنلاین می تواند از روش های کسب درآمد در دوران کرونا باشد. 
بنابراین شاید بهترین توصیه این باشد که به منظور سرپا نگاه داشتن کسب وکارها 
می بایست از روش های مجاز و خلاقانه کسب درآمد شود و با مشورت با کارشناسان 
متخصص و مورد اعتماد در هر بخش، بهترین روش های ممکن را انتخاب کرده تا 
فعالان عرصه اقتصاد بحران جهانی کرونا را پشت سر گذاشته و متحمل کمترین 

هزینه  و خسارت های اقتصادی شوند.

نگاهی به کسب وکارهای موفق دوران کرونا؛

رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشت افزاراعلام کرد:نبض بازار در اختیار کسب وکارهای اینترنتی

گرانی ۲۰ درصدی لوازم التحریر 
در سال جاری

رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشت افزار کشور از افزایش قیمت ۲۰ درصدی 
قیمت لوازم التحریر نسبت به سال گذشته به دلیل افزایش هزینه های تولید و 
کاهش ۶۰ تا ۷۰ درصدی تقاضای این محصولات در پی شیوع ویروس کرونا خبر 

داد.
محمودرضا صنعتکار با بیان اینکه با وجود کاهش مصرف، تولید مانند گذشته 
ادامه دارد، اظهار کرد: تولیدکنندگان به امید بازگشت بازار به حالت قبل محصولات 
خود را تولید و دپو می کنند، چرا که نمی توانند سرمایه اصلی خود، یعنی نیروی 

انسانی شان را هر روز کاهش دهند.
وی در پاسخ به اینکه آیا امکان صادرات کالاهای دپو شده وجود دارد، گفت: در 
زمینه مداد و دفتر ظرفیت صادرات وجود دارد، اما صادرات این محصول ممنوع 
است، چرا که مداد سال۱۳۹۷ در یک مقطع زمانی کوتاه مقدار جزئی ارز ۴۲۰۰ 
تومانی دریافت کرد و واردات کاغذ هم قبلا با ارز دولتی انجام می شد. اما با وجود 
اینکه هر دو مورد یاد شده دیگر ارز دولتی دریافت نمی کنند، همچنان مشمول 
ممنوعیت صادرات هستند. به طور کلی صادرات نوشت افزار حجم زیادی ندارد و 

شیوع ویروس کرونا هم منجر به افت بیشتر آن شده است.
به گزارش ایسنا، از ۲۱ فروردین سال ۱۳۹۷ که نرخ ارز در بازار آزاد افزایش یافت، 
تا ۱۶ مرداد که بازار ثانویه ارز راه اندازی شد، در مقاطعی برای واردات همه کالاها، 
ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیص داده شد اما از نیمه دوم مرداد ماه سال ۱۳۹۸ ارز 
دولتی فقط برای واردات کالاهای اساسی اختصاص یافت و تولیدکنندگان ملزم 
شدند برای تأمین مواد اولیه مورد نیاز خود از ارز نیمایی استفاده کنند و در حال 
حاضر هم فقط روغن و دانه های روغنی، کنجاله، ذرت و جو ارز دولتی دریافت 

می کنند.
صنعتکار با بیان اینکه در این میان تحریم های داخلی از طرف بانک مرکزی 
تولیدکنندگان را با مشکلات بسیاری مواجه کرده بود، تصریح کرد: حدود ۱۵ تا 
۲۵ درصد مواد اولیه تولید نوشت افزار وارداتی است که ما برای تامین آنها مشکلی 
نداریم، اما بانک مرکزی در سال جاری نتوانست ارز مورد نیاز ما را تامین کند. این 
مسئله باعث شد مواد اولیه برخی تولیدکنندگان نوشت افزار حدود سه ماه در 
گمرک بماند که حداقل ۲۵ میلیون تومان دموراژ کانتینر )جریمه دیرکرد عودت 

کانتینر( پرداخت کردند. بنابراین تحریم اصلی ما بانک مرکزی است.
وی همچنین با اشاره به افزایش دستمزد، نرخ دلار و سایر هزینه های تولید از 
قبیل انرژی و حمل و نقل، گفت که امسال قیمت لوازم التحریر به طور متوسط 

۲۰ درصد گران شده است.
 

اوضاع تورم بین کالا و خدمات مصرفی ایرانی ها
تقریبا در بین تمامی گروه کالا و خدمات مصرفی در مرداد ماه افزایش تورم ثبت 
شده و »حمل و نقل« با ۶۵ درصد افزایش قیمت نسبت به مرداد ماه سال گذشته 

بیشترین رشد هزینه را برای ایرانیها داشته است.
به گزارش ایسنا، گزارشی که اخیرا مرکز آمار از وضعیت نرخ تورم و تغییرات 
هزینه ای خانوارهای ایرانی در مرداد ماه منتشر کرد از این حکایت داشت که 
تورم سالانه حدود ۰.۶ درصد کاهش داشته است اما تورم نقطه به نقطه که نشان 
دهنده میزان افزایش قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل است باز هم با افزایش 
همراه بود؛ به طوری که تورم نقطه به نقطه در مرداد ماه به ۳۰.۴ درصد رسید و 
نشان داد که هزینه خانوارهای ایرانی به طور میانگین بیش از ۳۰ درصد نسبت به 

مرداد ماه سال گذشته برای خرید کالا وخدمات افزایش داشته است.
این در حالی است که بررسی وضعیت تورم در بین کالا و خدمات حاکی از آن 
است که تورم در گروه »خوراکی ها و آشامدینی ها« ۲۵.۸ درصدی قیمت نسبت 

به پارسال و ۳.۵ درصدی در مقایسه با تیر ماه رشد دارد.
اما در حوزه »حمل ونقل« بیشترین افزایش قیمت ثبت شده است؛ به طوری که 
در مرداد ماه نسبت به همین ماه در سال قبل ۶۵ درصد افزایش قیمت وجود دارد 

و تورم سالانه نیز به ۴۷ درصد رسیده است.
در عین حال که در تورم ماهانه نیز حوزه »حمل و نقل« جزو بالاترین افزایش ها 

طبقه بندی شده و تا ۵.۲ درصد نسبت به تیر ماه افزایش قیمت دارد.
گروه» نان و غلات «دومین گروه کالاهای مصرفی خانوارها است که افزایش 
۴۲.۱ درصدی نسبت به مرداد ماه سال گذشته دارد. در این گروه تورم سالانه 

۳۱.۹ و تورم ماهانه نیز ۴.۴ درصد ثبت شده است.
اما بالاترین تورم ماهانه در بین کالا و خدمات به گروه »آب، برق و سوخت« 
برمی گردد که ۱۲.۶ درصد بوده و در حالی که تورم نقطه به نقطه آن ۷.۵ درصد 

گزارش شده است.
گروه »چای، قهوه ، کاکائو و ...« نیز از دیگر گروه های با تورم بالا است و افزایش 
قیمت در آن نسبت به مرداد ماه سال گذشته به ۳۲ درصد می رسد در عین حال 

که تورم ماهانه بالای داشته و تا ۶.۹ درصد ثبت شده است.
در ماه اخیر بعد از حواشی که در رابطه با چرایی افزایش نرخ تورم مطرح بود، 
سازمان برنامه و بودجه دلیلی این موضوع را افزایش نرخ ارز در مدت اخیر اعلام 
کرد و از سوی دیگر بانک مرکزی هر چند این موضوع را رد نکرد ولی نحوه تامین 
مالی برای جبران کسری بودجه به ویژه از محل فروش ارز صندوق توسعه ملی و اثر 

گذاری آن بر تورم را مطرح کرده بود.

یک مقام مسئول کارگری از شورای عالی کار :

دستمزد کارگران در نیمه دوم سال 
بازنگری می شود؟

یک مقام مسئول کارگری از شورای عالی کار خواست مذاکرات دستمزد سال 
آینده را طی ماه های آینده آغاز کند تا تعین دستمزد کارگران به سرنوشت مزد 

سال ۹۹ دچار نشود.
فتح اله بیات بازنگری مجدد دستمزد در نیمه دوم سال را بعید دانست و گفت: 
تجربه سالهای گذشته نشان داده که هر چقدر بر اصلاح و بازنگری دستمزد تاکید 
می کنیم، نتیجه نمی دهد و با وضعیتی که امسال در بحث دستمزد و حق مسکن 
شاهد بودیم، بعید است که به سمت بازنگری مزد در نیمه دوم سال برویم و باید مثل 

سالهای گذشته به انتظار مذاکرات فشرده روزهای آخر سال بمانیم.
وی افزود: متاسفانه روند تعیین حقوق و دستمزد امسال کارگران را اذیت کرد و 
خانوارهای آنان را نگران کرد لذا معتقدم باید قبل از پایان سال تکلیف رقم دستمزد 
مشخص شود و وضع معیشت کارگران به شکل منطقی و علمی مورد بحث 
و مذاکره قرار گیرد. رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با اشاره به تاخیر 
تصویب افزایش حق مسکن کارگران اظهار کرد: در شرایطی که پیشنهاد افزایش 
حق مسکن با حضور سه وزیر دولت مطرح و تصویب می شود نیازی به مصوبه 
هیات وزیران برای عملی شدن نیست و وزارت کار می تواند آن را اصلاح آن را در 
دستور کار قرار بدهد. بیات ادامه داد: روند اصلاح تعیین حق مسکن نیز باید از 
شورای عالی کار آغاز شود، به این نحو که شورا درخواست بدهد و آن را با وزارت 
کار در میان بگذارد و مصوبه اش را بگیرد. مثل بن خواربار و سایر مزایا که روی 
حقوق می آید، تکلیف افزایش حق مسکن هم در شورای عالی کار مشخص شود.

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم در 
خصوص توقف تولید گفت :کمبود مواد اولیه در کشور باعث 
عدم رونق تولید شده است که ما را در سال ۱۳۹۹ با مشکلات 
وارداتی هم روبرو کرده است. ابوالفضل خاکی در گفت و گویی  
با اشاره به اینکه رئیس محترم جمهور در نظر دارد کشور را بدون 
اتکا به نفت اداره کند اظهارداشت : کار بسیار سختی را پیش رو 
داریم و عدم تامین نقدینگی برای واحدهای تولیدی، مشکلات 
بسیار زیادی سر راه واردات و صادرات کشور ایجاد کرده و مانع 

از رونق تولیدِ مورد انتظار شده است.
خاکی در ادامه افزو:د چند پیشنهاد را برای تصمیم سازان 

کشور دارم:
۱_ ارز حاصل از صادرات تولیدی های بخش خصوصی 
را به خود واگذار تا بتوانند به صورت صددرصد از آن بهره 
برداری نمایند ضمن آنکه آمار در بانک مرکزی ثبت خواهند 
شد، متعهد میشوند ارز خود را جهت تأمین مواد اولیه و 
ماشین آلات خط تولید خود استفاده کنند بدین ترتیب هم 
صادرات رونق میگیرد و هم خطوط تولید فعال تر می شوند 

و مشکلات در حوزه های مختلف نیز بسیار کمتر می شود.
۲_ شرکت های دارای طرح های توسعه ای از پرداخت 

مالیات تا ۵ سال معاف شوند
 ۳_کار فرمایان موقتاً از پرداخت بیمه سهم کارفرما برای 

مدتی در سال معاف گردند
  وی افزود بی تردید شما رونق تولید را با این تدابیر در آینده 

نزدیک خواهید دید
 تورم و سیاست های تشدید 

خاکی در خصوص سیاست های تورمی گفت: اگر نگاه 
ما در شرایط تورمی به همه ابعاد جامعه باشد به نظر می رسد 
بیشترین تاثیرگذاری این شرایط از صاحبان پول و ثروت 
است که متاسفانه عوامل بازدارنده وجود ندارند وی افزود: 

اینکه موضوع خانه های خالی، خرید سکه و دلار  ضمن 
توسط اشخاصی که صرفاً به خاطر مال اندوزی و کسب 
ثروت در همه دوره ها وجود داشته اند کمبود قانون موثر 
نیز که بتواند شرایط مناسب برای آنها، که علاقه به سرمایه 

گذاری و دریافت درآمد دارند ایجاد کند احساس میشود.
وی در ادامه اظهار داشت دریافت مالیات از درآمدهایی 
مثل خرید و فروش زمین، ساختمان، سکه، دلار و مهمترین 
آنها بانک که بیشترین نقش ایجاد تورم را در کشور ایفا کرده 
است و همچنین دریافت مالیات غیرموثر از تولید کنندگان، 
بهتر است برای تشویق تولید شرایطی ایجاد شود که اکنون 
مالیات را از درآمدهای غیر موثر دریافت کنند که بیشترین 
مشکل اقتصادی را در جامعه ایجاد می کند. رئیس اتاق 
بازرگانی گفت دولت کارخانه ها و شرکت ها را حمایت کند 
که هم ایجاد اشتغال و درآمد برای همه مردم دارند و هم 

تاثیرگذاری زیادی در اقتصاد سالم کشور ایفا میکنند
آنجایی که خرید های غیر  از  بیان داشت  ادامه  وی در 
موثر در تولید ساختمان و همچنین سکه و دارایی هایی که 
در خانه ها مبحوس شده اند وهیچ تأثیری به غیر از تورم در 
جامعه ندارند کمترین مالیات را پرداخت می کنند و فشار 

پرداخت مالیات را به تولید وارد می کنند
برنامه های پیش روی دولت برای معادن در شرایط 

کنونی اقتصاد کشور
 رئیس اتاق بازرگانی قم در ادامه گفت معادن کشور ما 
جزو ۱۰ کشور برتر جهان است  و با توجه به تنوع در بخش 
معادن که ما در کشور خود داریم میتوانیم با سرمایه گذاری 
در بخشهای  مختلف معدن با تکنولوژی روز دنیا تحولی در 
اقتصاد کشور ایجاد کنیم و این عوامل در زمانی اتفاق خواهد 
سرمایه گذاران  برای  سهل  شرایط  متبوع  وزارت  که  افتاد 
ایجاد نماید تا در این کار بسیار مشکل و سخت سرمایه های 

سرگردان را به این سمت که هم اشتغال زایی بسیار خوبی 
دارد و ایجاد ثروت در جامعه می کند سوق دهند بی تردید 
موثرترین آنها بسته های حمایتی است که دولت میدهد و 

باعث رونق این صنعت خواهد شد
 قوانین و تصمیمات اقتصادی یکدست شود 

مهندس خاکی گفت: سهام عدالت که دولت تصمیم 
گرفت به قشر آسیب پذیر جامعه بدهد کار بسیار خوبی است 
و امیدوار هستم که همه جامعه به علاقه مندی خود به سهام 
و سهامداری به صورت گسترده روی آورند تا پول سرگردان 
جامع به سمت خرید سهام برود که شرکت ها بتوانند خطوط 
تولید خود را توسعه و ایجاد اشتغال نمایند و ایجاد ثروت  

برای جامعه داشته باشند
 بوی افزود :بهبود فضای کسب و کار زمانی اتفاق می افتد که 
همه ارکان نظام با یک خط و مشی مشترک به خاطر حفظ نظام 
جمهوری اسلامی نه اختلافات قبیله ای بلکه با یک هدف برای 
تقویت اقتصاد کشور و با یک نظر مشترک و محوریت کار توسط 

دولت میتوان از این شرایط سخت عبور کرد انتظار فعالان 
اقتصادی یک دست بودن قوانین و تصمیمات اقتصادی است 

که توسط همه ارکان نظام اجرا شود.
پیش فروش نفت به مردم 

 خاکی در پایان گفت به نظر می رسد این آخرین راه برای 
نجات از شرایط نقدینگی دولت است که برای آن برنامه 
ریزی کرده است تا کسری بودجه خود را تامین کند خوب 
یا بد بودن این طرح حتماً نظر کارشناسان را نیاز دارد آنچه 
مشخص است در دولت به این جمع بندی رسیده اند که به 
نظر در شرایط موجود برای جمع آوری پول های سرگردان 
که هر از گاهی به سمت ملک و یا سرانه سود چند ده برابری 
خود ایجاد مشکل برای آحاد جامعه می کند و خرید سکه یا 
دلار که هر روز اقتصاد را دچار تنش و مشکل می کند از این 
روش استفاده شود وی تصریح کرد جمع کردن نقدینگی از 
بازار و سوق دادن به سمت خرید نفت می تواند کمک خوبی 

برای برنامه های دولت باشد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم :

نقدینگی مورد نیاز واحدهای تولیدی تامین شود 

یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه نباید به این بازار دید کوتاه مدت داشت، گفت: بازار سرمایه احتیاج به ماندگاری دارد 
و سهام داران نباید دنبال سودهای کوتاه مدت باشند.

یوسف هاشمی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در بازار بورس گزینه ای است که هم می تواند سرمایه گذاران را در مقابل تورم 
حفظ کند و اگر سهم ها با دانش و علم انتخاب شوند، می تواند سرمایه گذاران را از تورم جلو بیندازد، اظهار کرد: این موضوع در 
بازارهای دیگر امکان پذیر نیست،  زیرا بازارهای دیگر لزوما معادل تورم حرکت نمی کنند یا امکان دارد بخش کوچکی از میزان 

تورم را پوشش دهند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر  بازارهای دیگر از جمله مسکن و طلا به سرمایه های زیادی نیاز دارند و کمکی هم به اقتصاد کشور 
نمی کنند. درحالی که پولی که وارد بازار سرمایه می شود می تواند بعدا در قالب افزایش سرمایه ها برای شرکت ها وضعیت 

نقدینگی بهتری ایجاد و به پیشبرد طرح های توسعه ای، افزایش تولید و گسترش خدماتشان کمک کند.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه افرادی که وارد بازار سرمایه می شوند نباید به این بازار دید کوتاه مدت داشته باشند، 
توضیح داد: دید کوتاه مدت در این بازار میزان ریسک را بیشتر می کند. احتمالا تعدادی زیادی از سهامداران در اردیبهشت 
امسال وارد بازار سرمایه و با سود زیادی مواجه شدند و در مقابل سهامدارانی هم در اواسط مرداد وارد بازار و با زیان مواجه شدند.

هاشمی افزود: باید به این نکته توجه داشت که افرادی که بلند مدت در بازار می مانند همگی منتفع می شوند. کافی است به 
تاریخ بازار سرمایه رجوع و حرکت شاخص را در دو سال گذشته بررسی کنند و در کنار قیمت های ارز، مسکن و سکه قرار دهند و 
مقایسه کنند. قطعا بازار سرمایه گزینه بهتری بوده و تورم را پوشش داده و حتی منجر به سود شده است؛  بنابراین آینده بلند مدت 

این بازار حتی بدون پیش بینی خوب است و فقط احتیاج به ماندگاری، صبوری و افزایش دانش دارد.
وی به جدیدالورودها به بازار سرمایه توصیه کرد که از شرکت های سبدگردانی که مجوز سازمان بورس را دارند و همچنین از 
مشاوره سرمایه گذاری که زیر نظر سازمان بورس هستند کمک بگیرند و دانش عمومی خود را از طریق ابزارهایی که در اختیار 

دارند افزایش دهند. همچنین به دنبال سودهای کوتاه مدت نباشند.

وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه با تامین کافی نهاده های دامی، بازار مرغ، تخم مرغ و گوشت قرمز به زودی به ثبات و تعادل 
می رسد، گفت: تاکنون دانه ذرت معادل ۲۰۰ هزار تن بیشتر از پارسال تامین شده، جو به اندازه کافی وجود دارد و تا ۱۵ 
روز آینده نسبت به واردات کنجاله سویا اقدام خواهد شد. »کاظم خاوازی« افزایش قیمت اقلام پروتئینی مثل گوشت قرمز، 
گوشت مرغ و تخم مرغ در روزهای گذشته متاثر از افزایش قیمت نهاده های دامی، افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مسوول تهیه نهاده های دامی در کشور است و این وزارتخانه نیز همه تلاش خود را برای تامین مقدار کافی از این نهاده ها 
انجام داده است. به گفته این مقام مسوول، فشارهایی که به دلیل تحریم ها روی کشور وجود دارد، به تامین این نهاده ها ضربه 
خواهد زد، زیرا در مقادیر بالایی مورد نیاز کشور است. وی با اشاره به لزوم تامین حدود ۹.۲ میلیون تن دانه ذرت، بیان داشت: 
تاکنون دانه ذرت به میزان پارسال  و حتی ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار تن اضافه تر تامین شده، جو به اندازه کافی وجود دارد و تدارک 
خوبی برای کنجاله سویا دیده شده است. خاوازی خاطرنشان کرد:  تا حدود ۱۰ تا ۱۵ روز آینده خود وزارت جهادکشاورزی 
نیز نسبت به واردات کنجاله سویا اقدام خواهد کرد، ضمن اینکه وزارت صنعت و بانک مرکزی نیز در موضوع واردات دانه های 
روغنی به کشور حمایت های زیادی انجام دادند. وی ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزی مرحله بعد از سامانه »بازارگاه« تا 
رسیدن این نهاده ها به دست مصرف کننده نهایی را نظارت می کند و به نظر می رسد با این شرایط، بازار خیلی زود بتواند خود 
را پیدا کرده و تثبیت کند. وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد:  اکنون قیمت هایی که تولیدکنندگان محصولات خود را به 
بازار عرضه می کنند، با حداقل سود است که در وضعیت کنونی کرونا جای تقدیر دارد. وی ادامه داد:  به ویژه تولیدکنندگان 
مرغ و تخم مرغ، ضرر و زیان زیادی را تاکنون متحمل شده اند و گاهی اوقات با قیمت های پایین کیلویی تا هفت هزار و ۵۰۰ 
تومان مرغ های خود را در اختیار کشتارگاه ها قرار دادند. خاوازی گفت:  در یک حرکت ضربتی، به زودی بیش از ۲۰۰ هزار 
تن سویا وارد بازار کشور می شود، در بخشی دیگر نیز روزانه بین ۶ تا هشت هزار تن سویا روغن گیری خواهد شد. وی با بیان 
اینکه بیش از نیاز کشور دانه روغنی وارد شده، تاکیدکرد:  از آنجایی که زنجیره تولید گوشت مرغ یک زنجیره پیوسته است، 

تامین نهاده ها نیز باید به طور پیوسته از سوی وزرات صنعت و با پشتیبانی بانک مرکزی انجام شود.

یک کارشناس بازار سرمایه :

سهام داران دنبال سودهای کوتاه مدت نباشید
وزیر جهاد کشاورزی:

 بازار گوشت و مرغ به زودی به ثبات می رسد
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با اینکه چند روز بیشتر تا قرعه کشی فصل جدید لیگ برتر فوتسال باقی مانده ولی 
همچنان وضعیت حضور، انحلال و انتقال تیم سوهان محمد سیما بلاتکلیف و در 

هاله ای از ابهام است.
وضعیت بیرونی مسائل این گونه است که با خداحافظی قم از لیگ برتر فوتسال 
فقط چند روز باقی مانده و نفس های رنجور ورزش های تیمی بیش از همیشه به 

شماره افتاده است.
تیمداری در قم هیچ وقت ثبات نداشته و شنیدن اخبار انحلال و نابودی تیم های 
لیگ برتری مسبوق به سابقه است و تیمی در رشته های گروهی نمی توان پیدا کرد که 
بتواند فقط یک دهه فعالیت کند و به یک باره منحل نشده یا بعد از اتمام یک فصل از 

لیگ های ملی یا استانی از کوران رقابت ها کنار نکشیده باشد.
از خاطرات تلخ نابودی ارم کیش گرفته تا سرنوشت غم انگیز صبای قم تا انحلال 
یک باره ماهان تندیس و سقوط هیات فوتبال به دسته های پایین و کان لم یکن شدن 
آن؛ و این بار قرعه فال به اسم تیم سوهان محمد سیما افتاده و این تیم لیگ برتری در 

آستانه فروش امتیاز و یا کناره گیری از لیگ قرارگرفته است.
شنیده ها حاکی از این است که با الزام سرخابی های پایتخت به تیمداری در لیگ 
برتر فوتسال، یکی از این دو تیم متمول درصدد خرید امتیاز سوهان محمد سیما بوده 
و رقم پیشنهادی قابل توجهی نیز به مسوولان ورزش قم و هیات مدیره سوهان محمد 

سیما ارائه دادند.
رفتن تیم لیگ برتری از قم درحالی که است که بازیکن های قمی ستاره های لیگ 
برتر هستند و صف خرید طولانی برای این بازیکنان هرسال در فصل و انتقالات 

تشکیل می شود.
شنیده ها حاکی است که یکی از پیش شرط های قبول سرمربیگری فصل آتی تیم 
گیتی پسند اصفهان توسط وحید شمسایی، جذب علی رضا وفایی جادوگر آسیا و 

ستاره قمی تیم سوهان محمد سیما بود که به واقعیت پیوست.
بیش از این علی رضا وفایی برای ادامه حضور در تیم بومی خود ابراز علاقه کرده بود 
اما با کشمکش های تیمداری در قم و طولانی شدن حرف وحدیث های تیمداری در 

قم این بازیکن خوش اخلاق در نهایت در یک تصمیم حرفه ای مجبور به مهاجرت به 
تیم قدرتمند و پرافتخار اصفهانی شد.

قم در حالی نماینده خود در لیک برتر فوتسال کشور را به خاطر مشکلات مالی از 
دست می دهد که بازیکنان قمی لیگ برتر مانند علی اصغر حسن زاده، طاها نعمتیان، 
سعید تقی زاده، ابوالقاسم عروجی و اولاد قباد هر کدام به تنهایی مهره های کلیدی اند 
که در حکم یک تیم هستند و استخوان بندی تیم ملی را نیز هرکدام در دوره ای تشکیل 
دادند. دراین بین پیگیری ها ، از مسوولان استان در رابطه با مشکلات تیم سوهان 
محمد سیما و نظر نهایی استان بر تیم داری یا عدم آن به نتیجه ای نرسید و این افراد 

سکوت را بر توضیح و شفاف سازی ترجیح داند.
بلاتکلیف تر از همیشه

ماجرا ازاین قرار است که تا قرعه کشی فصل جدید لیگ برتر فوتسال چند روز بیشتر 
نمانده و این در حالی است که هنوز تیم سوهان محمد سیما بلاتکلیف است و حتی 

اسم جدید آن نیز مشخص نشده است.
مدیرعامل تیم سوهان محمد سیما در گفت وگو با ایرنا، گفت: روزهای گذشته 
"احمد امیرآبادی فراهانی" نماینده قم در مجلس شورای اسلامی نامه ای به استاندار 
قم پاراف کرده و وی نیز این نامه را برای رسیدگی سریع به معاون سیاسی و امنیتی 
این که  بدون  استاندار  خود  به  نهایت  در  نامه  این  که  می دهد  ارجاع  استانداری 

نتیجه ای بدهد ارجاع داده شده است.
رسول قلی زاده یادآور شد: ما از مجموعه مدیریت قم پول نمی خواهیم بلکه از آن ها 

می خواهیم یک اسپانسر در حوزه رشته های ورزشی به ما معرفی کند.
وی اضافه کرد: ما به عنوان بخش خصوصی تیم را تا به اینجا رسانده ایم ولی دیگر 

قادر به تامین هزینه های آن نیستیم.
قلی زاده اظهار داشت: مسوولان قم یک اسپانسر به تیم معرفی کنند یا اجازه دهند 

این تیم با فروش امتیاز از قم خارج شود.
مدیرعامل تیم سوهان محمد سیما یادآور شد: نمایندگان قم در مجلس علت 
عدم حمایت از تیم صبا و تلاش در نابودی آن را تحمیل شدن به قم و غیربومی بودن 

آن می دانستند درحالی که تیم سوهان محمد سیما زاییده قم است و ۷۰ درصد از 
بازیکنانش را نیز فوتسالیست های مناطق محروم و حاشیه ای تشکیل داده اند.

قلی زاده اظهار کرد: تیم های قدرتمند لیگ برتر فوتسال با ۱۵ میلیارد تومان تیم را 
می بندند درحالی که به دلیل ظرفیت های بومی فوتسال قم یک تیم لیگ برتری با ۳ 

میلیارد تومان بسته می شود و در پایان فصل در بین سه تیم برتر قرار می گیرد.
مدیرعامل تیم سوهان محمد سیما تصریح کرد: این تیم برای بقا و ادامه فعالیت 

خود در لیگ برتر به ۳ میلیارد تومان اعتبار و پشتیبانی نیاز دارد.
وی در پایان اضافه کرد: تا خداحافظی یا بقای تیم سوهان محمد سیما در لیگ برتر 

فقط  چند روز خیلی کوتاه زمان باقی مانده است.
این که فوتسال با گوشت و خون جوانان و نوجوانان قمی پیوند خورده جای هیچ 
شک و شبهه ای نیست و سالن های ورزشی از دقایق ابتدایی صبح تا ساعت های 
پایانی شب شاهد اشک های شادی و غم فوتسال دوستان و تشویق های بی وقفه آنان 

است و سخن گزافه ای نیست اگر بگوییم قم مهد فوتسال ایران است.
اولویت قم ورزش های انفرادی است

در همین راستا، مسوول روابط عمومی یکی از دستگاه های مدیریتی قم  به ایرنا 
گفت که مسوولان در حال حاضر در این زمینه مصاحبه نمی کنند که این مساله به 
نظر می رسد پرونده تیمداری قم در لیگ برتر فوتسال در پشت درهای بسته از چند 

هفته قبل بسته شده است.
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی نیز به خبرنگار ایرنا 
گفت: از چند روز قبل پیگیری هایی برای جذب اسپانسر و رفع مشکلات این تیم 

لیگ برتری انجام دادیم.
با این اکنون که این گزارش منتشر می شود، چند روز از وعده ووعیدها گذشته و 
شواهد امر نشان از این دارد که نظر کلی مدیران تصمیم گیر استان بر عدم تیمداری 

و حفظ تنها نماینده قم در لیگ برتر فوتسال است.
پیگیری های از برخی از مسوولان استان حاکی از این است که آن ها نگاه مثبتی 
به تیم داری در سطح لیگ برتر به شیوه مدیریت کنونی آن نداشته و به نظر می رسد 

امسال قم نماینده ای در سطح لیگ برتر نخواهد داشت.
یکی از مسوولان استان در این رابطه با ایرنا، گفت: تیمداری به معنای حرفه ای 
در قم معنا ندارد و این سبک از مدیریت برای مجموعه استان در شرایط انقباض 

بودجه ای سخت است.
وی ادامه داد: ریخت وپاش و هزینه هایی که پیرامون این قبیل تیم ها وجود دارد برای 

بودجه های محدود ورزشی استان گران است و مقرون به صرفه نیست.
انفرادی  از ورزش های  تیمداری حمایت  با  رابطه  رویکرد قم در  یادآور شد:  وی 
و به ویژه رزمی است و همیشه در طول دهه های گذشته تعداد مدال های ملی و 
بین المللی ورزشکاران رشته های انفرادی بسیار پررنگ تر و متنوع تر از ورزش های 

گروهی بوده است.
به صورت  افرادی که  ابراز داشت: در همه جای دنیا  ارشد استانی  این مسوول 
خصوصی به تیمداری می پردازند، یا علاقه ذاتی به ورزش دارند یا در پی کسب 
منافع اقتصادی حاصل از اقتصاد ورزش هستند درحالی که هیچ کدام از این موارد در 

تیمداری فوتسال در قم مشاهده نمی شود.
وی همچنین عنوان کرد: بااین وجود همچنان ما در پی ترغیب برخی از سرمایه 
گذران استانی برای جذب اسپانسر تیم سوهان محمد سیما هستیم و تلاش می کنیم 

مشکل این تیم به نحو منطقی و مبتنی بر موازین اصیل ورزشی حل شود.
به باور برخی ناظران مسائل استان قم، درمجموع حضور یک تیم فوتسال در لیگ 
برتر کشور در ایجاد احساس تعلق خاطر در بین نوجوانان و جوانان قمی،پر کردن 
سالم اوقات فراغت و همچنین مباحث فرهنگی فرصت مغتنمی است که نباید 
به سادگی از کنار آن عبور کرد و چه اینکه با مقداری انعطاف می توان مشکلات را از زیر 

پای این تیم محبوب و بومی برداشت.

برای خداحافظی یا بقای نماینده قم در لیگ برتر فقط چند روز باقی است

نفس های آخر فوتسال در قم؟!
آقایان مسئول ؛قم مهد فوتسال ایران است 

سرخابی ها دیگر نمی توانند به تساوی رضایت دهند 

خرق عادت اجباری برای فرهاد و یحیی
 نه به مساوی!

 در شهرآورد روز چهارشنبه فرهاد مجیدی و یحیی گل محمدی دیگر نمی توانند 
به تساوی رضایت دهند و باید یک تیم به برتری برسد.

به گزارش ایرنا، روز چهارشنبه از ساعت ۱۹ در ورزشگاه آزادی، شاهد پیکار 
جذاب و همیشه حساس پرسپولیس و استقلال خواهیم بود. ۲ تیم قرار است 
برای چهارمین بار در جام حذفی مقابل یکدیگر قرار بگیرند و برای رسیدن به فینال 

تلاش کنند.
یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس قرار است برای سومین بار 
طعم شهرآورد به عنوان سرمربی را بچشد و این اتفاق برای دومین بار شامل حال 
فرهاد مجیدی می شود. نکته جالب توجه و مشترک بین این ۲ نفر آن است که هر 

۲ در دیدارهای قبلی به نتیجه مساوی رضایت داده اند.
یحیی گل محمدی در بازی برگشت لیگ دوازدهم مقابل استقلال به تساوی 
بدون گل رسید و در دیدار برگشت لیگ نوزدهم هم تساوی ۲ بر ۲ برایش به دست 
آمد. همین دیدار اخیر در حالی رقم خورد که فرهاد مجیدی هم سکان هدایت 

استقلال را به عهده داشت.
خواهد  چگونه  تساوی ها  طلسم  هیجان انگیز  جدال  این  در  دید  باید  حالا 
شکست؛ چرا که بازی حذفی است و به ناچار یک تیم در وقت معمول، اضافه و یا 
پنالتی برنده خواهد بود و دیگری بازنده. هرکدام از سرمربیان که به برتری برسند 
می توانند همچنان خود را بدون باخت در دربی معرفی کنند و هرکدام که باخت 
را تجربه کنند؛ طلسم نباختنشان شکسته خواهد شد و انگ بدون برد بودن در 

شهرآورد روی پیشانی شان حک می شود.

دلفی:

 دیگر نمی توانم در شارلروا بمانم
پستی  در  ایران  امید  تیم  بازیکن 
باشگاه  از  خود  جدایی  اینستاگرامی 

شارلروا را اعلام کرد.
مسابقات  از  هفته   ۲ که  حالی  در 
ژوپیلرلیگ بلژیک گذشته است؛ یونس 
تیم  ایرانی  بازیکن  سه  از  یکی  دلفی 
اعلام  اینستاگرامی  پستی  در  شارلروا 

کرد از این تیم جدا می شود.
بر  مبنی  شایعه هایی  که  دلفی 
جدایی اش شنیده می شد؛ در پستی 
این  در  دیگر  کرد  اعلام  اینستاگرامی 
تیم نمی ماند. او در این پست نوشت: 

"بهترین ها را برای تیم و همچنین و بازیکنان آرزو می کنم. دیگر نمی توانم در تیم 
بمانم و باید تیمم را تغییر دهم. فقط می توانم آرزوی بهترین ها را برایتان داشته 
باشم. گفتنی است یونس دلفی بر خلاف کاوه رضایی و علی قلی زاده اوضاع 
خوبی در تیم شارلروا نداشت و از مدتها قبل مشخص بود که آینده ای در این تیم 
ندارد. او مدتی قبل به ویروس کرونا هم مبتلا شده بود اما در حال حاضر وضعیت 
پایدار و خوبی دارد. دلفی سابقه حضور در تیم استقلال خوزستان را دارد و ممکن 

است به فوتبال کشورمان برگردد.

مناجاتی: 

قرارداد با »ویلموتس« خیانت به فوتبال 
ایران بود

 سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران، گفت: عقد قرارداد با مارک ویلموتس از 
سوی فدراسیون فوتبال خیانت به این رشته ورزشی بود.

»مهدی مناجاتی« اظهار داشت: قرارداد مارک ویلموتس فاجعه ای بزرگ در تاریخ 
فوتبال ایران است که فدراسیون فوتبال باید پاسخگوی این قرارداد باشد.

با  وی افزود: امیدوارم وزارت ورزش و نهادهای نظارتی به این قرارداد ورود و 
متخلفان آن برخورد جدی کنند.

این پرسش مطرح می شود  واقعا  ایران خاطرنشان کرد:  پیشکسوت فوتبال 
آقایانی که این قرارداد تاریخی را به امضا رساندند از عواقب آن باخبر نبودند؟ باید 
فاتحه این فوتبال را خواند که افرادی بدون اطلاع از قوانین ورزشی و حقوقی چنین 

فاجعه ای را رقم زدند.
مناجاتی تصریح کرد: باید نهادهای نظارتی به این فاجعه بزرگ ورود کرده و با 

عواملی که این رسوایی را راه  انداختند برخورد قاطع و قانونی انجام دهند.
وی تاکید کرد: فوتبال ایران به یک پاکسازی اساسی نیاز دارد و باید با افراد فاسد 

برخورد و کسانی روی کار بیایند که سالم هستند.
سرمربی اسبق تیم ملی در پایان گفت: فوتبال ایران در آستانه یک ورشکستگی 
کامل قرار دارد و معلوم نیست با این رایی که فیفا صادر کرده چه آینده ای پیش 

روی فوتبال ماست.

تیم جدید »استوکس« مشخص شد
مهاجم سابق و پرحاشیه پرسپولیس پس از جدایی از این تیم به باشگاه جدیدش 

در لیگ اسکاتلند پیوست.
به گزارش ایرنا و به نقل از اسکای اسپرت، »آنتونی استوکس« مهاجم سابق تیم 
فوتبال پرسپولیس پس از جدایی از این تیم بار دیگر به لیگ برتر فوتبال اسکاتلند 

برگشت و به قراردادی یکساله به تیم لوینگستون پیوست.
این بازیکن ایرلندی در ایران سابقه پوشیدن پیراهن تراکتور و پرسپولیس را در 
کارنامه خود دارد. دلیل جدایی استوکس از پرسپولیس به گفته خودش، شیوع 

ویروس کرونا در ایران بود.
بازیکن ۳۲ ساله در تیم های مطرحی همچون آرسنال، شفیلدیونایتد،  این 

ساندرلند، کریستال پالاس،  بلکبرن و سلتیک بازی کرده است.

 عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه »مارک ویلموتس« گزینه 
سوم تیم ملی بود، گفت: این روزها زدن فوتبال، سکه رایج است. اما بد نیست 
روزی که غبارها فرو نشست و موقع مناسبی رسید بدون احساسات به برخی 

مسائل رسیدگی شود.
»عبدالکاظم طالقانی« درباره برگزاری نخستین کارگروه ویژه مسوولان ورزش و 
کارشناسان حقوقی درباره شکایت فدراسیون فوتبال از رای فیفا درباره سرمربی 
سابق تیم ملی به دادگاه عالی ورزش عنوان کرد: برگزاری این جلسه با هدف 
راه  نقشه  تدوین  و  از همه ظرفیت های موجود در عرصه حقوقی  بهره برداری 
مناسب در این باره انجام گرفت. این موضوع اهمیت زیادی دارد که در راه شکایت 
از رای غیرمنصفانه فیفا خوشبختانه اهالی ورزش، کارشناسان حقوقی در کنار 

مردم قرار دارند و تحقق مطالبه به حق آنان هدف همه ماست.
وی ادامه داد: جلسات مربوط به کارگروه بلافاصله پس از دریافت رای غیرعادلانه 
از  با حضور جمعی  باره  این  آغاز شد. هفته گذشته جلسه مقدماتی در  فیفا 
حقوقدانان بین المللی برگزار شد و به دنبال آن هم نشست های تخصصی تر در 
حال انجام است. در هفته جاری هم جلسات مشابه برگزار می شود که جزییات آن 

به اطلاع خواهد رسید.
طالقانی خاطرنشان کرد: در روزهای گذشته اظهارات جمعی از متخصصان امر 
موید نکات مهمی بود. برای مثال، »هوشنگ نصیرزاده« به عنوان یک فرد خبره و 
کارشناس در امور حقوقی تصریح داشت که قرارداد از نظر شکلی مشکلی نداشته 
و در اجرا به مشکل خورده است. این یک واقعیت محض است. من قبلا گفتم و باز 

هم می گویم اگر مطالبات ویلموتس به موقع پرداخت می شد او چطور می توانست 
به فیفا شکایت کند؟

وی ادامه داد: در مسیر مربوط به شکایت به رای فیفا حتما با همه قوا در پرونده 
حضور خواهیم یافت. حتما در این ارتباط با تقویت تیم حقوقی تلاش می کنیم 

لایحه قوی را روانه دادگاه عالی ورزش کنیم.
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال گفت: این روزها زدن فوتبال، سکه رایج 
است اما بد نیست روزی که غبارها فرو نشست و موقع مناسبی رسید، بدون 
احساسات به برخی مسائل رسیدگی شود. اینکه در یک مقطع زمانی سه ماهه، 
مربیانی نظیر برانکو، استراماچونی، دنیزلی، کالدرون و ویلموتس از فوتبال ما 

می روند آیا یک رویه اتفاقی است؟ 
در بحث ویلموتس فدراسیون درگیر بود،  سایر نفرات چطور؟ آیا چیزی جز 
مشکل انتقال مطالبات ما از فیفا برای پرداخت باعث بروز مشکل میان نفرات 
خارجی و باشگاه ها و در کل فوتبال کشور می شود؟ در کشورهای همسایه و به 
ویژه غرب آسیا قراردادها در یک صفحه تنظیم می شوند و هیچ بند و تبصره ای هم 
وجود ندارد اما وقتی پشتوانه قراردادی وجود دارد هیچ مشکلی به وجود نمی آید. 
شما جای فدراسیون فوتبال وقتی یک مربی خارجی می آید و فیفا پرداخت را 

انجام نمی دهد و مشکل مالی دارید چه می کنید؟ 
فدراسیون با مشکلات زیاد در آن ماه ها ابتدا به دنبال دریافت پول از یک کارخانه 
صنعتی رفت که پس از سه ماه آنها گفتند امکان این کار را ندارند. در واقع با 
گذشت مدت طولانی ارز به سختی تهیه شد و سرانجام پول با هزاران مشکل به 

حساب ویلموتس انتقال یافت.
شاهد یک همبستگی و اجماع برای شکستن رای فیفا هستیم 

وی درباره اینکه در گذشته و برای مثال در زمان حضور کی روش در تیم ملی 
چگونه با مشکلات مشابه برخورد می شد، خاطر نشان کرد: آن زمان صفر تا ۱۰۰ 
مبالغ توسط فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا پرداخت می شد. به قول دبیرکل 
فدراسیون، ورزش فوتبال بنکداری نیست و محصولش عرضه خود فوتبال است. 
در بحث ویلموتس هم فدراسیون بلافاصله پس از عقد قرارداد با او نامه های مکرر به 
فیفا ارسال کرد که در آن اشاره شده بود با توجه به بلوکه بودن پول ایران در فیفا تیم 
ملی فوتبال ایران مشکلات زیادی دارد و حتی بعدا رسما اشاره شد که کادر فنی 

تیم ملی قصد فسخ قرارداد را دارند. این نامه ها موجود است.
طالقانی درباره اینکه چه اصراری به حضور مربی خارجی به جای کی روش 
بود اظهار داشت: این پرسش را نظرسنجی هایی که در آن مقطع در سطح افکار 
عمومی انجام شد پاسخ می دهد. آن زمان که تیم ملی از جام ملت های آسیا 
بازگشت، مطالبه مردمی یا باقی ماندن کی روش یا حضور یک مربی خارجی 
دیگر بود. اگر یک مربی شایسته و لایق داخلی زمام امور را به دست می گرفت 
این احتمال وجود داشت که خدای ناخواسته با توجه به فضاسازی در آن مقطع 
تیم ملی دچار مشکل شود. فدراسیون هم در ابتدا به دنبال مربیان دیگری بود 
اما در نهایت گزینه سوم انتخاب شد که به هر حال رزومه حضور در ۴ جام جهانی 
به عنوان مربی و بازیکن را داشت. به باور بسیاری نسل طلایی فوتبال بلژیک را 
ساخت. به هر حال همه می دانیم فوتبال بی رحم است و آن گل دقیقه ۹۰ بازی 

عراق شرایط را سخت کرد. این یک واقعیت است که در فوتبال پیروزی برای مربی 
و بازیکن و شکست برای مدیر است. اگر تیم ملی نتیجه می گرفت هرگز چنین 
فضایی پیش نمی آمد. هر چند اگر فوتبال به حقوقش می رسید هرگز دچار 

مشکلات اینچنینی نمی شد و ۱۰ها پرونده به وجود نمی آمد.
وی افزود: به رغم تلخی خبر رای اولیه فیفا امروز شاهد یک همبستگی و اجماع 
برای شکستن این رای هستیم. لحظه به لحظه روزهای آینده اهمیت زیادی دارند 
و حتما در این باره امیدواریم رای دادگاه عالی ورزش که برخلاف رای اولیه فیفا 

شرط شنیدن اظهارات طرفین، حضور چند داور و ...را دارد شکسته شود.

طالقانی عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال: 

ویلموتس گزینه سوم بود؛ این روزها زدن فوتبال، سکه رایج است

هیأت ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم از نگاه فدراسیون رتبه سوم هیأت های برتر کشور در سال ۱۳۹۸ 
را به خود اختصاص داد.

برپایه این گزارش ،هیات ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء یکی از ۴۷ هیات ورزشی استان قم است که ۶ گروه 
بیماری را پوشش می دهد و پس از ۳۹ اعزام و کسب ۳۱ مدال از مسابقات مختلف کشوری سال ۱۳۹۸ از نگاه فدراسیون به 

عنوان یکی از هیات های موفق کشور معرفی شد.
هیأت بیماران خاص و پیوند اعضاء که سابقه کسب مدال از میادین بین المللی، آسیایی و جهانی را دارد و یکی از هیأت های 
پرافتخار ورزش قم است، در ۶ گروه بیماری ۱۲ رشته ورزشی زیر پوشش خود دارد و ورزشکاران گروه های بیماری تالاسمی، 

هموفیلی، همودیالیز، دیابت،  پیوند اعضاء و ام اس این هیات در عرصه قهرمانی و همگانی فعالیت می کنند.
پرافتخارترین و پرمدال ترین ورزشکار این هیات خانم ثریّا پارس لاری است که از میادین مختلف داخلی و رقابت های متنوع 
بین المللی، آسیایی و جهانی مدال کسب کرده، هیاتی که هم اکنون ریاست آن را علی اصغر فرمانی بر عهده دارد و ورزشکاران 
هیات به وی علاقه خاصی دارند و در مجمع انتخابات سال ۱۳۹۷ این هیات با حمایت کامل و قاطع از فرمانی برای انتخاب 
وی سنگ تمام گذاشتند. در حال حاضر رشته های بدمینتون، دارت، شنا، تنیس روی میز، شطرنج، تیراندازی و پتانک همراه 
با اسکواش، بولینگ و مواد متنوع دوومیدانی مانند پرتاب دیسک، پرتاب وزنه و پرتاب توپ در هیأت ورزش های بیماران خاص 
و پیوند اعضاء قم فعال هستند و موفقیت های مختلف ورزشکاران این رشته ها، هیات قم را به عنوان سومین هیات برتر کشور 
معرفی کرد. این هیات که در سال ۱۳۹۸ سال پرکاری را با ۳۹ اعزام به رقابت های کشوری سپری کرد و این اعزام ها ۲۱ بار 
در بخش آقایان و ۱۸ بار برای بانوان انجام شد، مجموعا ۳۱ مدال کسب کرد که ۱۵ مدال شامل یک طلا، ۹ نقره و پنج برنز را 

آقایان به دست آوردند و سهم بانوان ۶ نشان طلا، سه نقره و هفت برنز بود.
همچنین میزبانی مسابقات قهرمانی کشور با حضور ۲۱ تیم در ۱۲ رشته بخش آقایان و ۱۲ رشته قسمت بانوان، همراه با 
رشد ۴۰ درصدی در افزایش ورزشکار سازمان یافته، راه اندازی هفت زمین پتانک به صورت استاندارد در مجموعه ورزشی 
شهدای هفتم تیر برای نخستین بار در ورزش بیماران خاص و پیوند اعضاء و توجه به برنامه های آموزشی عواملی مهم دیگری 

هستند که در نهایت منجر به رتبه سوم قم در بین ۳۲ هیات کشور در سال ۱۳۹۸ شد.
فدراسیون ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء پس از بررسی عملکرد هیات های استانی خود در سال ۱۳۹۸، این 
رتبه بندی را در حالی اعلام کرد که قم به مقام سوم رسید، دستاوردی که برای نخستین بار در تاریخ فعالیت بیش از یک دهه ای 

این هیات رقم خورد و نشان داد علی اصغر فرمانی و همکارانش فعالیت مفیدی در خدمت به این قشر از جامعه داشته اند.

رئیس هیأت بسکتبال استان قم از برگزاری دوره مربیگری این رشته ویژه بانوان، اعلام رده های سنی مسابقات کشوری 
سال ۹۹ و برگزاری دو مسابقه ویژه بانوان در قم خبر داد.

 مرتضی سخایی اظهار کرد: هیأت بسکتبال قم برای برگزاری یک دوره کلاس مربیگری درجه سه ویژه بانوان برنامه ریزی 
کرده و از جمله شرایط این دوره داشتن حداقل ۱۸ سال سن، مدرک تحصیلی دیپلم، ارائه فیش واریزی به نام هیأت 
بسکتبال، گذراندن دروس تئوری مربیگری درجه سه و ارائه نمرات آن به هیأت بسکتبال قم و ارائه مدارک شناسایی شامل 

عکس، شناسنامه، کارت ملی و بیمه ورزشی است.
وی در ادامه به اعلام رده های سنی مسابقات مختلف قهرمانی کشور توسط فدراسیون اشاره و ابراز کرد: مسابقات زیر ۱۲ 
سال ویژه متولدین یازدهم دی ماه سال ۱۳۸۷ تا دهم دی سال ۱۳۸۹ و رقابت های رده سنی زیر ۱۴ سال ویژه متولدین 

یازدهم دی سال ۱۳۸۵ تا دهم دی  سال ۱۳۸۷ به انجام می رسد.
سخایی با بیان اینکه نحوه برگزاری و زمان بندی رقابت ها پس از صدور مجوز برگزاری مسابقات از سوی ستاد مبارزه با کرونا 
در ورزش متعاقبا به اطلاع می رسد، افزود: بازی های رده سنی زیر ۱۶ سال ویژه متولدین یازدهم دی سال ۱۳۸۳ تا دهم دی 
۱۳۸۵ و رقابت های رده سنی زیر ۱۸ سال برای متولدین یازدهم دی سال ۱۳۸۱ تا دهم دی ماه سال ۱۳۸۳ برگزار می شود.
رئیس هیأت بسکتبال استان قم سپس به برگزاری دو رقابت ورزشی ویژه بانوان و دختران بسکتبالیست اشاره و ابراز کرد: 
با تلاش بخش بانوان هیأت که سرکار خانم گلی این بخش را به خوبی فعال کرده است، ابتدا مسابقات پرتاب پنالتی ویژه 
دختران برگزار شد که در بخش آزاد به ترتیب زهرا رامندی، فرشته رحمانی و فاطمه عبداللهی و در رده مینی بسکتبال فاطمه 
پور پیرعلی، زهرا قنبری و آیدا عزتی به همراه نرگس ریش سفیدی مقام های اول تا سوم مشترک را به خود اختصاص دادند.
وی یاد آور شد: همچنین در آستانه هفته دولت یک دوره مسابقه بسکتبال سه نفره در بخش دختران و در دو رده سنی 

مینی بسکتبال و نوجوانان با شرکت ۱۲ تیم برگزار شد و تیم های اول تا سوم جوایز نقدی دریافت کردند.
سخایی سپس به تجهیز خانه بسکتبال قم اشاره و عنوان کرد: با توجه به فرسوده بودن سقف سالن شهید رضائیان که خانه 
بسکتبال قم محسوب می شود و در پی رایزنی های فراوان با اداره کل ورزش و جوانان، بعد از چندین سال پروژه تعویض سقف 

این سالن انجام پذیرفت و تمام فعالیت های ورزشی در این سالن با رعایت پروتکل های بهداشتی برقرار است.
وی در پایان به برگزاری کارگاه آموزش آنلاین با عنوان بسکتبال روی کاغذ توسط کمیته آموزش و مربیان فدراسیون 
بسکتبال اشاره و اظهار کرد: متاسفانه تداوم شیوع کرونا اجازه نمی دهد مانند سال های گذشته در فصل تابستان دور ه های 

آموزشی و مسابقات این رشته برگزار شود که امیدوارم به زودی شاهد پایان کرونا و بازگشت شرایط به حالت عادی باشیم.

دستاوردی که برای نخستین بار در تاریخ فعالیت  10ساله رقم خورد؛

قم سومین هیأت برتر ورزش بیماران خاص و پیوند اعضاء ایران
رئیس هیأت بسکتبال استان قم خبرداد:

برگزاری دوره مربیگری بسکتبال بانوان در قم
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حجج اسلام ابراهیمی وابطحی پاسخ می دهند؛

کاندیداهایِ روحانی، شانس پیروزی در 
انتخابات ۱۴۰۰ را دارند؟ 

عضو جامعه روحانیت معتقد است کاندیداهای روحانی انتخابات همچنان مورد 
اقبال مردم هستند اما عضو مجمع روحانیون تاکید دارد برای مردم رئیس جمهور 

روحانی و غیر روحانی فرقی ندارد.
اقبال مردم به شخصیت های حوزوی در ادوار مختلف انتخابات ریاست جمهوری 
مسأله ای غیرقابل انکار است. برای مثال در سال ۹۶ دو چهره سیاسی با لباس 

روحانیت توانستند درصد بسیار بالایی از آرا را به نام خود ثبت کنند.
در فاصله چندماهه تا انتخابات ۱۴۰۰ و با وجود بیم و امیدها در خصوص نوع و 
میزان مشارکت مردم در پای صندوق های رأی، این سوال مطرح است که آیا دوباره 

روحانیون درصد قابل توجهی از آرای مردمی را به خود جلب می کنند؟
مردم از روحانیونِ عالم سیاست دلسرد نشده اند

در همین رابطه حجت الاسلام والمسلمین حسین ابراهیمی، روحانی اصولگرا و 
عضو شاخص جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به این پرسش که آیا مردم همانند سال 
۹۶ در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده نیز به روحانیون اقبال نشان می دهند؟، 
اظهار داشت: بنده معتقدم در سال های اخیر و در ذیل عملکرد »دولت« و »قوه 
قضائیه« آسیبی به جایگاه روحانیت وارد نشده که بر اساس آن مردم از روحانیون عالم 

سیاست دلسرد شده باشند.
وی تأکید کرد: حجج اسلام حسن روحانی و ابراهیم رئیسی تا کنون تمام توان خود 
را به کار بسته اند. امروز علاوه بر تلاش های صورت گرفته در دستگاه قضا، شاهد 
هستیم دولت مستقر نیز با وجود مشکلات موجود، به صورت جهادی کارها را به پیش 

می برد، که این عملکرد قابل ستایش است.
فسادهای مالی اکثرا از سوی افراد غیر روحانی صورت گرفته است

این عضو شاخص جامعه روحانیت مبارز با اشاره به عملکرد روحانیون در طول 
تاریخ، یادآور شد: بسیاری از سوء استفاده ها از قدرت و فسادهای مالی از جانب 
کسانی صورت گرفته که غیر روحانی بودند. اما در نقطه مقابل روحانیون زندگی 

سالمی را داشته اند که همین رفتار موجب شده که تشیع تا به امروز باقی بماند.
ابراهیمی با رفتارشناسی دستگاه رسانه ای دشمن علیه جایگاه روحانیت، بیان 
داشت: همواره شاهد هستیم که دشمنان تلاش  می کنند که جایگاه روحانیت را در 
میان مردم تخریب کنند، اما مردم اسیر این شایعه  پراکنی ها نمی شوند و همچنان به 

روحانیون اقبال نشان می دهند.
وی اظهار داشت: دشمنان در صدر اسلام به حضرت محمد )ص( و اهل بیت )ع( 
تهمت می زدند و امروز نیز هیچ رفتاری از ایشان در قبال علما و روحانیون بعید نیست. 
واقعیت این است که هر فردی در راه دین بیشتر خدمت رسانی کند، از سوی این 

جریانات بیشتر مورد هجمه و تهمت قرار می گیرد.
کج روی ها از سوی روحانی نماها بوده است

ابراهیمی تصریح کرد: دشمنان نسبت به روحانیون خشم دارند و خدمات ایشان 
به جامعه و دین را بر نمی تابند، به همین دلیل نیز این سیاست را پیش می برند که 

روحانیون را در انزوا قرار داده و نگذارند توجه مردم به ایشان جلب شود.
این روحانی اصولگرا بیان داشت: واقعیت امروز این است که جایگاه روحانیت 
علی رغم تلاش دشمنان حفظ شده و شاهد هستیم که عملکرد روحانیون در مسائل 
مختلفی همچون شیوع بیماری کرونا و حوادث مختلف، این جایگاه را مستحکم نیز 

کرده است.
ابراهیمی گفت: زیست ساده اجتماعی روحانیون و علما ایشان را در میان مردم 
محبوب و متمایز کرده است، و اگر فساد و کج روی صورت گرفته؛ همواره از جانب 

افراد غیر روحانی و برخی روحانی نماها بوده است.
برای مردم رئیس جمهور مکلا یا روحانی تفاوتی ندارد

در  نیز  مبارز  روحانیون  مجمع  عضو  ابطحی  محمدعلی  سید  الاسلام  حجت 
خصوص نوع نگاه مردم به کاندیداهای روحانی در سال ۱۴۰۰، اظهار داشت: باید 
بیشتر تلاش سیاسیون معطوف به این مسأله شود که مردم در انتخابات سال آینده 

حضور پیدا کنند.
وی با یادآوری انتخابات اسفندماه سال ۹۸، بیان داشت: در سال گذشته شاهد 
بودیم که مردم اقبال زیادی به صندوق های رأی نشان ندادند و متاسفانه تلاش زیادی 
نیز برای افزایش مشارکت مردم صورت نمی گیرد. به نظر می رسد برخی این هدف را 
دنبال می کنند که همان شیوه ای که یک جریان سیاسی قدرت را در پارلمان به دست 

گرفت، بر اساس همان روش در ۱۴۰۰ نیز موفق شوند.
وی تأکید کرد: در نگاه مردم کاندیدای روحانی و غیر روحانی تفاوتی زیادی ندارد، 
بلکه در نزدشان، دیدگاه و برنامه ارائه شده از سوی یک کاندیدا اهمیت بیشتری دارد. 
این عضو شاخص مجمع روحانیون مبارز با یادآوری پیروزی روحانیون در ادوار 
انتخابات ریاست جمهوری، خاطرنشان کرد: دلیل موفقیت روحانیون در برخی از 
ادوار انتخابات، نوع ارائه برنامه و دیدگاه های مطرح شده از سوی ایشان بوده است. 
برای مثال در سال ۸۴ آقای احمدی نژاد بلافاصله بعد از آقای خاتمی که یک 
شخصیت حوزوی بود پیروز انتخابات شد و همین مسأله نشان می دهد که برای مردم 

طرز تفکر کاندیداها اهمیت زیادی دارد.
ابطحی در پایان تأکید کرد: حضور جدی مردم در پای صندوق های رأی در اولویت 
است و پس از گذشت ۴ دهه از انقلاب اسلامی، یک مجموعه روحانیون سیاستمدار 
در عالم سیاست ظهور و بروز پیدا کرده اند که نوع نگاه ایشان تفاوت چندانی با افراد 
غیر روحانی ندارد. به همین دلیل دیگر نمی توان نوع لباس افراد در عالم سیاست و 

انتخابات را ملاک ارزیابی قرار داد.

سیاسی

 رهبر انقلاب اسلامی به مناسبت هفته دولت در نشست تصویری با هیات وزیران، 
با بیان اینکه اقتصاد کشور به هیچ وجه نباید به تحولات خارجی پیوند بخورد زیرا این 
یک خطای راهبردی است، گفتند: نباید برنامه ریزی اقتصادی برای کشور، معطل لغو 

تحریم ها یا نتیجه انتخابات فلان کشور شود.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز )یکشنبه( به مناسبت هفته دولت 
در ارتباط تصویری با رئیس جمهوری و اعضای دولت، سال آخر فعالیت دولت یازدهم 
را فرصتی خوب برای افزایش خدمات در حوزه های مختلف خواندند و با بیان نکاتی 
و  ملی  پول  ارزش  تولید، سرمایه گذاری،  اقتصادی همچون  درباره مسائل مهم 
نیز فضای مجازی تأکید کردند: باید با جدیت کامل موانع تولید را رفع و برای حل 

مشکلات همت بیشتر گماشت.
رهبر انقلاب اسلامی حادثه عاشورا را قله جهاد، فداکاری و شهادت نامیدند و با 
اشاره به مصادف شدن هفته دولت با دهه اول محرم افزودند: مبنای هفته دولت نیز 
جهاد و شهادت است چرا که رجایی و باهنر با مجاهدت مستمر، سختکوشی و تلاش 
در هنگام هجوم و محاصره مشکلات، خودداری کامل از پیگیری منافع شخصی و 
پرهیز از چهره سازی برای جذب نظر مردم، خود را شایسته پاداش بزرگ الهی یعنی 

شهادت ساختند.
ایشان با اشاره به خبرهای بزرگ و مهمی که رئیس جمهور و اعضاء دولت در گزارش 
های خود اعلام کردند افزودند: هفته دولت فرصت مناسبی برای تبیین و اطلاع 
رسانی خدمات اعضای دولت و نقد نقاط قوت و ضعف است که دولت باید بیش و 

پیش از دیگران به نقد درونی بپردازد.
حضرت آیت الله خامنه ای به دولتمردان توصیه کردند: در گزارشهایی جامع و 
صادقانه، آنچه توانستید و آنچه قرار بود اما نتوانستید برای مردم بیان کنید که مردم از 

این گونه گزارشهای صادقانه، خرسند و امیدوار می شوند.
رهبر انقلاب سال آخر فعالیت دولت را فرصتی قابل توجه و از جهات مختلف بسیار 
مهم برشمردند و گفتند: هرچه می توانید از فرصت آخر برای خدمت به مردم و کشور 

استفاده کنید.
بسیاری از موانع تولید، در داخل کشور است

حضرت آیت الله خامنه ای در همین زمینه با اشاره به مشکل جدی مسکن در کشور 
گفتند: دولت قول ساخت ۶۰۰ هزار واحد مسکونی در آخرین سال فعالیت را داده 
است که تحقق این قول می تواند در زمینه حل مشکل مسکن مؤثر باشد. ایشان 
افزودند: تلاش کنید در یک سال باقیمانده کارهای اساسی و بزرگی برای دولت بعد 
به یادگار بگذارید که »اصلاح ساختار بودجه، نظام بانکی و نظام مالیاتی« جزو اینگونه 

کارهاست.
»پیگیری و تلاش جدی برای اجرای قولهایی که داده شده« از جمله طرح های 
هفتگی وزارت نیرو، سیاست پالایشگاه سازی برای جلوگیری از صدور نفت خام، 
تقویت شرکتهای دانش بنیان، ادامه کارهای خوب علمی و بهداشتی و درمانی که 
در مقابله با کرونا انجام شده و افزایش تولید از دیگر توصیه های مؤکد رهبر انقلاب 
به دولت برای سال آخر فعالیت بود. سالی که به هیچ وجه نباید دولت به صورت وقت 

اضافه به آن نگاه کند.
بخش دوم سخنان رهبر انقلاب اسلامی در ارتباط تصویری با هیأت دولت به مسائل 

اقتصادی اختصاص داشت.
ایشان بار دیگر تولید را مادر و کلید اصلی حل مشکلاتی نظیر »اشتغال، معیشت، 

تورم و کاهش ارزش پول ملی« خواندند و تأکید کردند: باید هرچه می توانید در این 
زمینه ها کار و تلاش کنید.

رهبر انقلاب رفع موانع تولید را از وظایف اساسی دولت برشمردند و گفتند: البته رفع 
برخی موانع از جمله تحریم یا ندادن پول فروش نفت ایران، تحت اختیار دولت نیست 

اما بسیاری از موانع درونی است و باید با جدیت آنها را رفع کرد.
ایشان »واردات بی رویه« را که باعث شکایت مکرر تولید کنندگان و حتی ورشکستگی 
برخی از آنها شده است بسیار خطرناک خواندند و افزودند: واردات لوکس نیز از جمله 

موانعی است که دولت باید آن ها را از سر راه تولید حذف کند.
حضرت آیت الله خامنه ای »جلوگیری از قاچاق« را با همکاری قوای مجریه، قضاییه 
و نیروهای مسلح، تسهیل کننده تولید دانستند و گفتند: استفاده از ظرفیت نهضت 
قطعه سازی که به خصوص در نیروهای مسلح ایجاد شده است، می تواند بخش قابل 
توجهی از نیازهای تولیدکنندگان را تأمین کند بویژه اینکه متخصصان داخلی توانسته 

اند قطعات بسیار ظریف و پیچیده را نیز تولید کنند.
هیچ طرح بزرگ سرمایه گذاری بلاتکلیف نماند 

رهبر انقلاب »رفع ناهماهنگی ها در سطوح پایین دستی« را برای افزایش و جهش 
تولید، مهم برشمردند و گفتند: در گزارشهای خبری تلویزیون، برخی تولیدکنندگان 
از ناهماهنگی های عجیب و غریب در گرفتن مواد اولیه مورد نیاز گله می کنند که اگر 
وزیر مربوط به محض دیدن این گزارشها پیگیری کند، بسیاری از این مشکلات ظرف 

مدت کوتاهی قابل حل است.
»رفع پیچ و خمهای عجیب اداری در دادن مجوز تولید« و نیز »حل مشکل تسهیلات 
بانکی« دو توصیه آخر رهبر انقلاب به اعضای دولت در بحث مهم رفع موانع تولید بود.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه سخنانشان درباره مسائل اقتصاد کشور، به موضوع 
»خام فروشی و صادرات فله ای مواد خام« اشاره کردند و گفتند: خام فروشی در 
سنگ های معدنی قیمتی و فرآوری آنها در خارج و بازگرداندن به کشور با چندین برابر 
قیمت، فروش خاک جزیره هرمز، فرآوری نشدن زعفران جنوب خراسان و خرمای 
مناطق گرمسیری از جمله مواردی است که نشان می دهد باید در این زمینه کار 
جدی صورت گیرد.  ایشان افزودند: چندی پیش، پیشنهادی برای تشکیل کارگروهی 
از جانب روسای سه قوه جهت شناسایی و برطرف کردن موانع تولید مطرح کردم و 
با استقبال سه قوه هم مواجه شد که باید هر چه زودتر تشکیل شود و کار خود را با 
جدیت آغاز کند. رهبر انقلاب اسلامی یکی دیگر از موضوعات بسیار مهم اقتصادی را 
مسئله »سرمایه گذاری« برشمردند و تأکید کردند: متأسفانه در سالهای اخیر، سرمایه 
گذاری در کشور دچار اختلال شده و در این زمینه عقب هستیم که برای بر طرف 
کردن این مشکل، ابتدا باید سرمایه گذاری های کلانی که در کشور رها شده و یا کُند 

پیش می روند، احیا شوند و هیچ طرح بزرگ سرمایه گذاری بلاتکلیف نماند.
لزوم تشویق سرمایه گذاران بخش خصوصی

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم تشویق سرمایه گذاران بخش خصوصی، 
خاطرنشان کردند: بخش خصوصی دارای امکانات فراوان و نقدینگی لازم است و 
باید از طریق برطرف کردن مشکلات مالیاتی و مجوزها و همچنین تسهیلات بانکی، 

بخش خصوصی را به سرمایه گذاری ترغیب کرد.
ایشان با اشاره به اهمیت موضوع »هدایت نقدینگی به سمت تولید« گفتند: در 
سال ۹۷ و در دیدار با هیأت دولت پیشنهاد تشکیل یک هیأت متخصص شبانه روزی 
برای یافتن روشهای هدایت نقدینگی به سمت تولید مطرح شد که اگر این هیأت 

تشکیل نشده است، باید هرچه زودتر شکل بگیرد.

رهبر انقلاب اسلامی »تقویت ارزش پول ملی« را موضوعی بسیار مهم و در ارتباط 
مستقیم با تولید و تقویت بینه اقتصادی کشور و بهبود معیشت مردم دانستند و 
افزودند: در کنار اقدامات بلندمدت برای تقویت ارزش پول ملی، برخی اقدامات 
کوتاه مدت نیز ضروری است که از جمله آنها برخورد جدی با اقدامات بدخواهانه و 

سودجویانه برای کاهش ارزش پول ملی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اعلام دولت مبنی بر بازگردانده نشدن ۲۷ 
میلیاد دلار ارز حاصل از صادرات گفتند: ممکن است بخشی از این ارزها به دلایل 
منطقی هنوز بازگردانده نشده اما با موارد سودجویانه همچون واردات کالاهای لوکس 

یا خرید ملک در خارج از کشور باید برخورد شود.
ایشان بر لزوم هماهنگی دستگاههای اجرایی برای تصمیمات اقتصادی تأکید 
کردند و با اشاره به تصمیم های نسنجیده برخی دستگاهها، افزودند: البته بانک 
مرکزی فعالیت های خوبی را آغاز کرده است و همه دستگاهها باید به آن کمک کنند 

تا بتواند اقدامات خود را به سرانجام برساند.
ایجاد  و  موانع  برطرف کردن  برای  از موارد ضروری  انقلاب اسلامی یکی  رهبر 
اصلاحات ساختاری را »راه اندازی سامانه های اطلاعاتی و اتصال این سامانه ها« به 
یکدیگر برشمردند و با یک تذکر مهم، سخنان خود را درباره مسائل اقتصادی کشور 

به پایان رساندند.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: اقتصاد کشور به هیچ وجه نباید به تحولات 

خارجی پیوند بخورد زیرا این یک خطای راهبردی است.
ایشان تأکید کردند: نباید برنامه ریزی اقتصادی برای کشور، معطل لغو تحریمها یا 
نتیجه انتخابات فلان کشور شود. باید بنا را بر این گذاشت که تحریمها به عنوان مثال 
تا ده سال دیگر ادامه دارد، بنابراین باید بر ظرفیت ها و امکانات داخلی تمرکز کرد، 
البته ممکن است آنها تصمیمات خوب بگیرند که در آن صورت از آن استفاده می 

کنیم اما مسائل اقتصادی کشور نباید موکول به تحولات خارجی شوند.
نمی توانیم مردم را بی پناه در فضای مجازی رها کنیم 

رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنانشان، موضوع فضای مجازی را 
بسیار مهم خواندند و گفتند: ما هم اهمیت فضای مجازی را و اینکه بخشی از زندگی 
مردم شده است، قبول داریم اما بحث ما در مورد فضای مجازی این است که این 

عرصه از خارج مدیریت و هدایت می شود و ما نمی توانیم مردم را بی پناه رها کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه عوامل مسلط بین المللی در فضای 
مجازی به شدت فعال هستند، افزودند: تأکید مکرر بر شبکه ملی اطلاعات و تشکیل 
شورای عالی و مرکز ملی فضای مجازی و شرکت روسای سه قوه در آن به همین علت 

است اما متأسفانه اهتمام لازم به این موضوع نمی شود.
ایشان گفتند: شبکه ملی اطلاعات اجزایی دارد که این اجزا از زمان بندی ها عقب 

هستند.
قدردان خدمت در نظام اسلامی باشید

رهبر انقلاب اسلامی در ادامه خطاب به همه مسئولان و دست اندرکاران کشور 
یک توصیه مهم کردند: خدمت در نظام اسلامی دارای ارزش مضاعف است که باید 
قدردان آن باشید چرا که خدمت در جمهوری اسلامی کمک به رونمایی از الگوی 

اسلام برای جامعه سازی و مدیریت جامعه است، بنابراین اهمیت مضاعف دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به ناکامی مکاتب مختلف بشری برای اداره 
جامعه، از آمریکا به عنوان یک الگوی واقعاً شکست خورده یاد کردند و گفتند: ارزشهای 
بشری مانند سلامت، عدالت و امنیت از همه جا بیشتر در آمریکا لگدمال می شود، 
فاصله طبقاتی در آنجا وحشتناک است، تعداد و نسبت گرسنگان و بی خانمان ها در 
آمریکا از کشورهای متعارف دنیا بیشتر است، طبق اعلام صریح رقبا در کارزارهای 
انتخاباتی، یکی از هر پنج کودک آمریکایی، گرسنه است ضمن اینکه ناامنی و آمار 

جنایت در آمریکا بسیار بالاست.
ایشان افزودند: علاوه بر این مشکلات داخلی و مدیریتی، قتل، جنگ افروزی و 
ایجاد ناامنی جزو کارهای رایجِ امروز آمریکایی ها در سوریه، فلسطین و یمن و قبلًا در 

عراق، افغانستان و مناطقی مثل ویتنام و هیروشیما است.
رهبر انقلاب اسلامی حضور افرادی در رأس آمریکا را که مایه تحقیر آن کشور 
هستند، نشانه دیگری از شکست الگوهای بشری و آرمانشهر رو به انحطاط غربزده ها 
برشمردند و گفتند: الگوی مستقل اسلام برای نظام سازی و جامعه سازی بر سه پایه 
»ایمان، علم و عدل« استوار است البته ما در هر سه عرصه عقبیم اما در جمهوری 
اسلامی شعارها و جهت گیری ها بر این اساس بوده و الگوهای انسانی آن نیز شهدایی 

مانند بهشتی، مطهری، باهنر، رجایی و سلیمانی هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای خطاب به مسئولان تأکید کردند: عملکرد شما می تواند 
و ترس  و علت دشمنی  تبلیغ کند  را در چشم مردم جهان  الگوی برجسته  این 

مستکبران از جمهوری اسلامی همین مسئله است.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان با اشاره به فرازی از سخنان 
امیرالمؤمنین علی علیه السلام مبنی بر اینکه اگر مؤمنان دست از یاری یکدیگر 
بردارند شکست می خورند، افزودند: این درسی برای بشریت و همه مؤمنان است و 
امروز نیز که دشمن به طور دائم در حال طراحی است، در مقابل آن باید نقشه و برنامه 
داشت. ایشان همچنین با تشکر از رعایت اصول بهداشتی در مجالس عزاداری تا به 
امروز، بر گسترش کامل و استمرار رعایت  توصیه های ستاد ملی کرونا تأکید و مجدداً 

از عوامل یاریگر مردم در مقابله با ویروس خطرناک کرونا تشکر کردند.

رهبرمعظم انقلاب در نشست تصویری با هیات وزیران:

اقتصاد کشوررامعطل تحولات خارجی نکنید
هر چه می توانید از این فرصت آخر برای خدمت استفاده کنید

 رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت که به صورت ویدئو 
کنفرانس در حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی تشکیل شد، 
ضمن گرامیداشت یاد و نام شهیدان رجایی و باهنر تاکید کرد 
که دولت تدبیر و امید همواره رهنمودهای مقام معظم رهبری 
آبادانی  و  را وجه همت خود برای رفع مشکلات و عمران 

کشور قرار داده است.
روز  روحانی  حسن  دکتر  والمسلمین  حجت الاسلام 
یکشنبه در این نشست، "ارتقاء تاب آوری اقتصاد و اجرای 
و  مهم ترین  از  یکی  را  مقاومتی"  اقتصاد  سیاست های 
و  دانست  رهبری  معظم  مقام  رهنمودهای  اصلی ترین 
و  اقتصاد  تاب آوری  ارتقاء  راستا  همین  در  اظهارداشت: 
اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی سرلوحه و محور همه 
فعالیت ها و تلاش های دولت قرار گرفت که آثار مثبت آن در 
مواجهه با تکانه های بیرونی به اقتصاد کشور در سال های 

اخیر آشکارا قابل مشاهده است.
دکتر روحانی با اشاره به همه گیری کرونا که از اواخر سال 
گذشته جمهوری اسلامی ایران را نیز مانند دیگر کشورهای 
دنیا تحت تأثیر قرار داده است، گفت: پیش از شیوع کرونا نیز 
کشور در دوره دولت تدبیر و امید با ۲ تکانه بیرونی جدی دیگر 
مواجه شده بود که یکی سقوط قیمت نفت در اوایل سال ۹۳ 

و دومی تحریم های شدید و ظالمانه آمریکا از سال ۹۷ بود.
رئیس جمهور تصریح کرد: اگر چه سقوط قیمت نفت و 
بویژه تحریم های بی سابقه و ظالمانه آمریکا مشکلاتی را نیز 
برای مردم ایجاد کرد اما دولت در مواجهه با این مشکلات، 
کشور را به خوبی اداره کرد و با بهره گیری از تجربه مواجهه 
موفق با این دو تکانه، توانست کشور را در برابر مشکلات 

ناشی از همه گیری کرونا نیز به خوبی مدیریت کند.
اقتصاد ایران در برابر کرونا تنها ۳ درصد آسیب دید

اقتصاد  که  حالی  در  کرد:  نشان  خاطر  روحانی  دکتر   
بسیاری از کشورهای بزرگ دنیا تا ۲۰ درصد کوچک شد اما 

اقتصاد ایران در برابر مشکلات ناشی از شیوع کرونا تنها ۳ 
درصد آسیب دید که این نشان توانمندی دولت در ایستادگی 

در برابر این مشکل و مدیریت آن است.
رئیس جمهور ادامه داد: البته دولت از پیش و در راستای 
عمل به تأکیدات حضرتعالی برای کاهش اتکاء بودجه به نفت 
در طول سال های گذشته اتکاء بودجه به نفت را به ۹.۹ دهم 
درصد در سال ۹۸ رسانده بود که امسال این اتکاء از این هم 

کمتر شد.
دکتر روحانی در توضیح دستاوردهای دولت تدبیر و امید 
در ۷ سال گذشته، گفت: در حالی که شیوع کرونا در همه 
کشورها باعث افزایش بیکاری شد، در ایران در طول مدتی 
با همه گیری کرونا مواجه بوده ایم، بیکاری در مجموع  که 
۱.۱ دهم درصد کاهش هم یافته است که این دستاورد به 
خودی خود حاصل نشده بلکه در سایه تلاش های دولت در 
سال های گذشته تحت رهنمودهای حضرتعالی به دست 
آمده است. رئیس جمهور با اشاره به ۲ برابر شدن تخت های 
بیمارستانی در طول مدت سپری شده از دولت تدبیر و امید 
نسبت به تمام سال های پیش از این دولت تا پیروزی انقلاب 
اسلامی، کاهش چشمگیر هزینه های درمان مردم، افزایش 
قابل توجه تجهیزات پزشکی و نرخ دسترسی مردم به پزشک 
و امکانات پزشکی به شکلی برابر در سراسر کشور، اضافه 
کرد: دولت برغم مشکلات فراوان اقتصادی، تحولی بزرگ را 
در بخش درمانی و سلامت کشور ایجاد کرده که حاصل آن را 
در پایین بودن تعداد جانباختگان ناشی از کرونا در کشورمان 
مشاهده  پیشرفته  کشورهای  از  دیگر  بسیاری  به  نسبت 

کردیم.
۳۳ برابر شدن ظرفیت تبادل اطلاعات در عرصه 

فضای مجازی 
زیرساخت های  چشمگیر  گسترش  به  روحانی  دکتر 
ظرفیت  شدن  برابر  و ۳۳  امید  و  تدبیر  دولت  در  ارتباطی 

تبادل اطلاعات در عرصه فضای مجازی اشاره کرد و اظهار 
داشت: در عرصه دولت الکترونیک از رتبه ۱۰۶ به رتبه ۸۶ 
ارتقاء یافتیم و اقدامات دولت در این عرصه در ایام شیوع 
و  بهداشتی  پروتکل های  اجرای  به  بسیاری  کمک  کرونا 
صیانت از جان مردم کرده است. رئیس جمهور افزایش تعداد 
شرکت های دانش بنیان فعال در کشور از ۵۵ به ۵ هزار و ۲۰۰ 
شرکت در طول دولت تدبیر و امید را دستاورد مهم دیگری 
عنوان کرد که علاوه بر یاری به رونق اقتصادی در کشور در 
ایام شیوع کرونا نیز در زمینه تأمین داروها و تجهیزات مورد 
نیاز کمک بزرگی به سیستم بهداشتی و درمانی کشور کردند.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه دولت تدبیر و امید تنها دولتی 
بود که پس از انقلاب فعالیت خود را در شرایط رکود تورمی 
اما به فاصله کوتاهی نرخ تورم را کاهش  شدید آغاز کرد، 
داده و برای اولین بار پس از ۲۶ سال آن را تک رقمی کرد، 
اظهار داشت: حدود ۳ سال پس از آغاز فعالیت خود با ثبت 
رشد  نخست  جایگاه  در  درصدی  اقتصادی ۱۴  رشد  نرخ 

اقتصادی دنیا قرار گرفت.
رئیس جمهور تصریح کرد: در ۷ سال گذشته تولید کشور در 
صنعت پتروشیمی و فولاد تقریباً به ۲ برابر افزایش پیدا کرده 
و درآمدهای کشور از محل صادرات محصولات پتروشیمی 
اتمام  با  از ۱۱ میلیارد دلار به ۲۵ میلیارد دلار رسیده که 
جهش سوم صنعت پتروشیمی در سال ۱۴۰۰ این درآمدها 
به ۳۷ میلیارد دلار خواهد رسید. تولیدات کشور در زمینه 
تولید آلومینیوم، مس، صنعت خودرو و لوازم خانگی و دیگر 
عرصه ها نیز از افزایش و رشد قابل توجهی برخوردار بوده 

است.
دکتر روحانی با بیان اینکه در ۴ ماهه ابتدایی سال ۹۹ نرخ 
رشد تولیدات کشور برغم شیوع کرونا نسبت به مدت مشابه 
یافته است، خاطر نشان کرد:  افزایش  پارسال ۱۳ درصد 
تولید محصولات کشاورزی که در ابتدای دولت تدبیر و امید 

پایان  تا  ۹۷ میلیون تن بود، به ۱۲۵ میلیون تن رسیده و 
این دولت به بیش از ۱۳۰ میلیون تن خواهد رسید. سطح 
زیرکشت گلخانه ای کشور نیز از ۸ هزار هکتار به ۱۸ هزار و 
۵۰۰ هکتار و راندمان آبیاری نیز از ۹۰۰ گرم تولید محصول 

در ازای یک مترمکعب آب به ۱۳۵۰ گرم رسیده است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در طول ۷ سال گذشته ۴.۵ 
میلیون واحد مسکن ساخته شده است، گفت: در حالی که 
در دولت قبل تنها ۷۷۵ هزار واحد مسکن مهر به بهره برداری 
رسیده بود در این دولت بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
مسکن مهر، تکمیل شده و به بهره برداری رسیده است و در 
زمینه ساخت مسکن اجتماعی و مسکن روستایی اقدامات 
خوبی انجام شده که در آینده شاهد تحولات مثبت ناشی از 

آنها در عرصه مسکن خواهیم بود.
رئیس جمهور با اشاره به اقدامات دولت در زمینه توسعه 
تولید،  رونق  برای  نیاز  مورد  زیرساخت های  دیگر  و  بنادر 
کیلومتر  از ۱۷۰۰  بیش  دولت  این  طول  در  اظهارداشت: 
ظرفیت  شده،  احداث  راه  کیلومتر  هزار   ۱۰ و  راه آهن 
جابجایی کالا در بنادر ۶۶ هزار تن افزایش داشته و رشد 

شرکت های دانش بنیان بسیار شتاب یافته است.
دکتر روحانی با بیان اینکه یکی از مهم ترین اقدامات دولت 
تدبیر و امید تلاش در اجرای عدالت و کمک به معیشت مردم 
محروم و مستضعف بوده است، تصریح کرد: تعداد روستاهای 
برخوردار از گاز در این دولت از ۱۴ هزار به ۳۱ هزار روستا 
افزایش یافته و تعداد روستائیان برخوردار از آب آشامیدنی 
سالم و پایدار از ۹۰۰ هزار نفر به ۱۰ میلیون نفر رسیده است.
در  برق رسانی  پوشش شبکه  کرد:  اضافه  رئیس جمهور 
از  روستا  و ۳۲ هزار  از ۹۹ درصد عبور کرده  تقریباً  کشور 
بخش  در  و  شده اند  برخوردار  پهن باند  ارتباطی  امکانات 
سلامت و راه روستایی نیز خدمات چشمگیری ارایه شده 

است.

افزایش ۶ برابری حداقل حقوق کارگران و کارمندان 
برابری   ۶ افزایش  خود  سخنان  ادامه  در  روحانی  دکتر 
حداقل حقوق کارگران و کارمندان در ۷ سال اخیر برغم 
مشکلات مالی، افزایش ۶ برابر مستمری خانواده های تحت 
پوشش کمیته امداد و افزایش ۵ برابری حقوق فرهنگیان را 
از دیگر خدمات دولت تدبیر و امید برشمرد و گفت: دولت با 
وجود محدودیت های شدید مالی پس از شروع کرونا علاوه 
بر اعطاء وام یک میلیون تومانی به همه خانواده هایی که 
یارانه دریافت می کنند، بسته های متنوع حمایتی و وام ودیعه 
مسکن نیز برای کمک به آسیب دیدگان از مشکلات ناشی از 

کرونا در نظر گرفت.
برق کم مصرف ها رایگان می شود

 رئیس جمهور اظهارداشت: در جلسه امروز دولت تصمیم 
گرفتیم برای حدود ۳۰ میلیون نفر جمعیت کشور که مصرف 
برق آنها پایین تر از میانگین مصرف خانوار است، هزینه برق 
رایگان شود تا برای اولین بار پس از پیروزی انقلاب اسلامی 

برق مستضعفین و اقشار محروم کم مصرف رایگان شود.
دکتر روحانی با اشاره به تلاش های دولت در زمینه استیفای 
حقوق ملت ایران در عرصه بین المللی، تصریح کرد: امروز 
و  نفتی  و  گازی  مشترک  میادین  از  بهره برداری  زمینه  در 
ساماندهی آب های مرزی گام های موفقی برداشته شده و در 
دو دعوای مهم حقوقی با آمریکا تا به حال در دادگاه لاهه پیروز 
بوده ایم و علاوه بر لغو قطعنامه های شورای امنیت سازمان 
ملل علیه جمهوری اسلامی توانستیم پرونده PMD علیه 
جمهوری اسلامی ایران را نیز ببندیم. رئیس جمهور با تأکید 
دوباره بر اینکه عمل به توصیه ها و رهنمودهای مقام معظم 
رهبری، سرلوحه همه خدمات  و تلاش های دولت تدبیر و امید 
بوده است، گفت: دولت تلاش کرده با اصلاح ساختار بودجه 
و نظام بانکی و تکمیل زیرساخت های دولت الکترونیک هر چه 

بیشتر در نظام مالی و اداری کشور شفافیت ایجاد کند.

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت در حضور رهبر معظم انقلاب:

ارتقای تاب آوری اقتصاد سرلوحه تلاش های دولت است



طرح: مهدی عزیزی

 در ترکیه هم رکورد زدیم!

رودخانه ها ۴ برابر دریا تلفات گرفتند 
سازمان پزشکی قانونی از کاهش آمار غرق شدگی در نخستین ماه تابستان ۹۹ خبر داد.به گزارش 
مهر، سازمان پزشکی قانونی در تازه ترین گزارش خود از آمار های غرق شدگی اعلام کرد: در اولین 
ماه فصل تابستان آمار تلفات غرق شدگی با کاهش ۱۶.۳ درصدی، به ۲۰۱ نفر رسید. این آمار در 
مدت مشابه سال قبل ۲۴۰ نفر گزارش شده بود که از کل تلفات غرق شدگی تیر امسال ۱۷۲ نفر 
مرد و ۲۹ نفر زن بودند.رودخانه ها همواره درصدر آمار تلفات غرق شدگی قرار دارند و در آمار های 
پزشکی قانونی بیشترین مرگ بر اثر غرق شدگی در رودخانه ها اتفاق می افتد. در چهار ماهه نخست 
امسال نیز بیشترین تلفات مربوط به رودخانه هاست. در این مدت ۱۹۹ نفر در رودخانه ها جان 
باخته اند که این آمار حدود چهار برابر تلفات غرق شدگی در دریا با رقم ۵۰ فوتی )۱۱ نفر محدوده 
مجاز و ۳۹ نفر در مناطق خارج طرح( است.مطابق آمار های موجود در چهار ماهه ابتدایی امسال 
بعد از رودخانه ها بیشترین آمار غرق شدگی به ترتیب مربوط به استخر کشاورزی با ۶۱، کانال ها با 
۵۲، دریاچه های مصنوعی و سد ها با ۵۱، دریا با ۵۰، استخر های شنا با ۳۲، دریاچه طبیعی با ۲۱، 
حوض و حوضچه ها با ۱۳ و چاه ها با ۷ فوتی است. ۲۷ نفر نیز در سایر مکان های آبی جان خود را 

از دست داده اند.

ابطال بخشنامه بانک مرکزی در پی شکایت یک شهروند 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بخشنامه  قبلی خود مبتنی بر ابطلال »منحصر دانستن 
بخشش وجه التزام صرفا به میزان ۶ درصد« را اصلاح کرد. به گزارش تابناک و به نقل از بانک 
مرکزی، این بانک طی بخشنامه ای، بخشنامه  قبلی خود مبتنی بر ابطلال »منحصر دانستن 
بخشش وجه التزام صرفا به میزان ۶ درصد« را اصلاح و این بند را از زمان تصویب ابطال کرد.این 
اصلاحیه پیرو شکایت یکی از شهروندان ایرانی به دیوان عدالت اداری و صدور حکمی از سوی 
این دیوان صورت گرفته است و بر این اساس بند یک بخشـنامه بانک مرکزی درخصوص نحوه 
اجرای حکم قانونی بند و تبصره ١٦ قانون بودجه سال ١٣٩۷ که اعلام می کرد »عبارت جریمه 
در حکم قانونی صدرالاشاره اطلاق بر مازاد/مابه التفاوت نرخ وجه التزام تأخیر تأدیـه دیـن بـا نـرخ 
سـود قرارداد، بر اساس مقررات فعلی به میزان ۶ درصد، دارد« از زمان تصویب توسط هیات عمومی 

دیوان عدالت اداری، ابطال می گردد.

بستری شدن 5۱ بیمار کرونایی در قم 
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته ۵۱ بیمار جدید کرونایی در بخش 
های مختلف مراکز درمانی قم و تحت نظر اورژانس بستری شدند. محمد رضا قدیر در تبیین آخرین 
وضعیت کرونا در این استان اظهار داشت: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به دوم شهریور ماه ۸۷ 
تَن با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در اورژانس بیمارستان ها و مراکز درمانی مختلف قم 
پذیرش شدند.وی همچنین تعداد کل بیمارانی که در روزهای گذشته بستری و در یک روز گذشته 
ترخیص شدند را ۴۱ تَن ذکر کرد و گفت: در حال حاضر ۳۶۷ تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان 
های قم بستری می باشند که حال ۷۳ تَن از آنها وخیم می باشد.رئیس علوم پزشکی قم بیان کرد: 
در شبانه روز گذشته ۲ تَن که ننیجه آزمایش کرونای آنها مثبت بود، جان خود را در قم از دست دادند.

 
محسن هاشمی رئیس شوراشهر باقی ماند 

دیروز در جلسه شورای شهر تهران، نوبت به انتخاب رئیس شورای اسلامی شهر تهران برای 
سال چهارم رسید.در این بخش از جلسه محسن هاشمی از اعضا خواست تا برای انتخابات اعلام 
کاندیداتوری کنند که تنها خود وی کاندیدا شد و کسی کاندیدا نشد.در بخشی از این جلسه با توجه 
به غایب بودن علیخانی به دلیل ابتلا به کرونا از سوی امینی نایب رئیس شورا و حسن رسولی درباره 
نحوه اخذ رأی، سخنانی مطرح شد.سرانجام رأی گیری در خصوص انتخاب رئیس شورا تنها با یک 
کاندیدا یعنی خود محسن هاشمی آغاز شد و محسن هاشمی با ۱۸ رأی موافق به عنوان رئیس 

چهارمین سال شورای پنجم شناخته شد.

کنایه نقویان به ابوالمشاغل ها 
 حجت الاسلام و المسلمین ناصر نقویان دبیر سابق هیأت عالی گزینش کشور گفت: کسی 
ابوالمشاغل است و ۳۵ شغل دارد؛ پنج شغل خود را به دیگری بده، تو داری او را می کشی. ما 
خیلی کارها می کنیم که یک نوع مرگ است. چرا می ترسی که اگر امام جماعتی را از دست بدهم 
چه می شود؟ این هم ترس روزی است که ما گرفتارش هستیم. قرآن می گوید ما داریم هستی را 
گسترش می دهیم. تو نترس، جا گیر تو می آید و موقعیت و پست به تو می رسد و جایگاه پیدا می 

کنی. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از۴پروژه بوستان 
هزارهکتاری 

معاون  خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اینکه ۵ پروژه نخست بوستان 
۱۰۰۰ هکتاری در دست اقدام است، گفت: این پروژه بزرگ یک نوار شرقی بوده 
که از جنوب شهر شروع و تا شمال شرقی شهر کشیده می شود، این باند ۱۰۰۰ 

هکتاری دارای ۷ پروژه مهم است که امسال ۴ مورد آن به بهره برداری می رسد.
سید امیر سامع با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز شهری، اظهار داشت: در 
سال جاری چند بوستان زیبا و مجهز در محله های یک، پنج و هشت با مساحت 
۳۰ تا ۴۰ هزار متر افتتاح می شود، البته این بوستان ها در حال حاضر فعال بوده 
ولی امیدواریم در دو سه ماه آینده با توجه به دستور شهردار بتوانیم بوستان ها را 

توسعه دهیم.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در محدوده منطقه ۵ شهری 
نیز چندین بوستان افتتاح شده است، ابراز کرد: بوستان آفتاب یکی از بوستان های 
زیبا در مجاورت خیابان کلهری ایجادشده و فاز دوم در حال اجراست، درمجموع 

در تمامی مناطق قم، بوستان در دست اجرا داریم.
سامع از افتتاح بوستان بانوان در منطقه یک خبر داد و افزود: بوستان بانوان 
در منطقه ۸ نیز سال قبل افتتاح و امسال فضای سبز آن کامل شد، امیدواریم 
خانواده ها و به ویژه بانوان از این فضا استفاده کنند، چراکه فضای سبز در نشاط 

روحی و روانی خانواده ها و تفریح کودکان و نوجوانان تأثیر خوبی دارد.
وی با تأکید بر اینکه ۵ پروژه نخست بوستان ۱۰۰۰ هکتاری در دست اقدام 
است، یادآور شد: این پروژه بزرگ یک نوار شرقی بوده که از جنوب شهر شروع و تا 
شمال شرقی شهر کشیده می شود، این باند ۱۰۰۰ هکتاری دارای ۷ پروژه مهم 

است که امسال ۴ مورد آن به بهره برداری می رسد.
بافت فرسوده سد راه توسعه فضای سبز در قم 

معاون خدمات شهری شهرداری قم در ادامه پیرامون فقدان بوستان در محدوده 
اطراف خیابان امام خمینی)ره( نیز توضیح داد: طرح تفضیلی شهر کاربری ها را 
مشخص می کند که در چه محدوده ای، عرصه فضای سبز و آموزشی و مسکونی 
است، باید عرصه مناسب برای توسعه فضای سبز داشته باشیم، البته این محدوده 
بافت متراکم دارد و در برخی از فرعی ها فضای سبز وجود دارد، ولی فضای سبز که 
جوابگوی نیاز مردم باشد نداریم و باید عرصه مناسبی را برای فضای سبز پیش بینی 
کنیم. سامع اضافه کرد: در جاهایی که امکان توسعه فضای سبز در محل نداریم 
سعی می شود در نزدیک ترین نقطه فضای سبزی را تملک کنیم تا بوستان هایی 

ایجاد شود، قطعاً در تملک های جدید به پراکندگی فضای سبز توجه می شود.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد:

شهرداری قم پیشگام
 فضاسازی عاشورایی

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم استفاده از تصاویر عکاسان 
قمی در فضاسازی شهری را ابتکاری نو دانست و گفت: تشکر ویژه از مشارکت 
عکاسان هنرمند و خوش فکر در این اقدام بی نظیر داریم و امیدواریم این حرکت 
آغاز همکاری های مستمر و هدفمندی بین شهرداری قم و سایر هنرمندان باشد.

مهدی کلانترزاده با اشاره به آغاز ماه محرم و لزوم فضاسازی شهری، اظهار 
داشت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت تجمع و تغییر شکل برگزاری 

عزاداری ها نباید اجازه دهیم شور حسینی )ع( در بین مردم کم شود.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم یکی از ابتکارات شهرداری قم 
را استفاده از نمادها و تصاویر عاشورایی سال های گذشته در سطح شهر دانست و 
افزود: ابتکار استفاده از عکس ها فضای خاصی را در شهر ایجاد کرده و این ابتکار 

مورد استقبال سایر کلان شهرها نیز قرارگرفته است.
کلانترزاده مشارکت همه اقشار جامعه را در مدیریت شهری و نشاط اجتماعی 
جامعه مؤثر خواند و تأکید کرد: مدیریت شهری نیازمند حضور همه اقشار در 

صحنه بوده و باید این تعامل و همکاری در سطح وسیعی شکل گیرد.
وی همکاری عکاسان و هنرمندان را در فضاسازی شهری ماه محرم امسال 
قدمی در جهت ارتقاء مشارکت مردمی خواند و تصریح کرد: استقبال مردم و 
پیام هایی که در سامانه ۱۳۷ از طرف مرم دریافت کردیم نشان دهنده تأثیرگذاری 

آن در جامعه بوده است. 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تشکر ویژه از مشارکت عکاسان 
هنرمند و خوش فکر در این اقدام بی نظیر، تأکید کرد: امیدواریم این حرکت آغاز 
همکاری های مستمر و هدفمندی بین شهرداری قم و سایر هنرمندان شده و 

شاهد ارتقاء شورونشاط اجتماعی در جامعه باشیم.

به منظور هماهنگی لازم برای بازدیدهای ایمنی ؛

هیات های مذهبی به آتش نشانی قم 
مراجعه کنند

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از هیات های 
مذهبی خواست که به منظور هماهنگی لازم برای بازدیدهای ایمنی محل برگزاری 

مراسم خود را به سازمان آتش نشانی اطلاع دهند.
حمید کریمی با اشاره به اینکه سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم برحسب وظیفه ذاتی خود در برقرار ایمنی در سطح شهر بر مسائل ایمنی 
مراسم محرم نیز نظارت دارد، اظهار داشت: سازمان آماده ارائه خدمات مشاوره ای 
و بازدید ایمنی از تکایا و حسینیه ها و هیات هایی است که مجوزهای لازم برای 

برگزاری مراسم را دارند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تاکید کرد: از 
هیات های مذهبی که مجوزها را اخذ کرده اند، خواهشمندیم که مکان برگزاری 
را حتما به اطلاع سازمان برسانند تا همکاران من نسبت به بازدید آن محل اقدام 

کنند.
ورزشگاه  قدس،  مصلی  در  عملیاتی  خودروهای  استقرار  گفت:  کریمی   
حیدریان، ورزشگاه تختی، کوه خضرنبی، مسجد المصطفی در محله یزدان شهر، 
مسجد مقدس جمکران، مجتمع فرهنگی امام خمینی)ره(، مدرسه لبنانی ها واقع 
در میدان نماز و … از اقدامات سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 

در این ایام است. 
وی افزود: همچنین بازدیدهای سیار از تکایا و حسینیه هایی که سطح شهر 
مستقر هستند صورت می گیرد تا اگر مشکلی وجود داشت بتوانیم به موقع اقدام 

کنیم. 
 

با تصویب کمیته نامگذاری شهرداری قم صورت گرفت :

نام گذاری باغ موزه دفاع مقدس در قم
با تصویب کمیته نامگذاری شهرداری قم، بوستان جدید حدفاصل بلوار شهید 

عماد مغنیه تا میدان مفید به نام »باغ موزه دفاع مقدس« نامگذاری شد.
به گزارش شهرنیوز، در جلسه اخیر کمیته نامگذاری شهرداری قم که به ریاست 
قائم مقام شهردار و با حضور مدیرعامل سازمان فرهنگی شهرداری، مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل، مدیرعامل سازمان فضای سبز و… برگزار شد؛ اعضای 
جلسه برای یکی از بوستان های جدید شهر قم نام »باغ موزه دفاع مقدس« را 

انتخاب کردند.
این نام گذاری برای بوستان جدید حدفاصل بلوار شهید عماد مغنیه تا میدان 

مفید صورت گرفت.
با توجه به منویات مقام معظم رهبری و در راستای نگهداشت یاد و خاطره دوران 
دفاع مقدس و انقلاب اسلامی اهمیت حفظ و اشاعه فرهنگ ایثار و شهادت و 
همچنین با توجه به راه اندازی موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی در بوستان 
جدید الاحداث حدفاصل بلوار شهید عماد مغنیه تا میدان مفید، بوستان فوق 

الذکر به باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی نامگذاری شد.
وجود باغ موزه دفاع مقدس در اکثر شهرهای بزرگ کشور یکی دیگر ازدلایل این 
نامگذاری بود. این نام برای تصویب نهایی در جلسهرسمی شورای اسلامی شهر 

قم مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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از آنچه موجب پوزش خواهی شود، 
بپرهیز؛ زیرا مؤمن، نه بد کند و نه پوزش 

خواهد، و منافق، هر روز بد کند و ]هر دَم[ 
پوزش خواهد.

دوشنبه -سوم شهریورماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5102

گزیده تحف العقول، ص ۳۸

استاندار قم از اتمام فاز نخست کمربندی شهید سلیمانی تا پایان سال ۱۴۰۰ 
خبر داد و گفت: فاز نخست این پروژه از کیلومتر ۱۱.۸ آزادراه قم- تهران به طول 

۳۲ کیلومتر آغاز شده است.
کرامت  سالن  در  قم  اداری  شورای  جلسه  در  یکشنبه  روز  سرمست  بهرام 
استانداری اضافه کرد: ۲۱ هزار میلیارد تومان برای این آزادراه ۱۱۴ کیلومتری 

اعتبار هزینه می شود.
استاندار قم در ادامه یادآور شد: به رغم تحریم های ظالمانه و چالش های تامین 

منابع به واسطه مشکلات فروش نفت، پروژه های قابل توجهی در حال اجرا است.
سرمست ابراز داشت: پیش بینی های دشمن از ایجاد احساس نارضایتی عمومی 

مردم از نظام به واسطه مشکلات معیشتی اشتباه از آب درآمده است.
استاندار قم همچنین گفت: ازآنجایی که اولین بار پزشکان قمی کرونا را کشف و 
شناسایی کردند این استان برخلاف استان های دیگر کشور نتوانست سیاست های 

پیشگیرانه را دنبال کند.
سرمست یادآور شد: برای مقابله با کرونا به صورت متوسط هر هفته دو جلسه 

ستاد مدیریت بحران در سطح استانی و ملی برگزار شده است.
به گفته استاندار قم، حجم بسیار زیادی از مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا در 

سطح استان قم به مرحله اجرا رسیده است.
سرمست تاکید کرد: اگر مردم مانند موج اول کرونا در موج دوم آن نیز همراه 

باشند می توانیم این ویروس را زمین گیر کنیم.
استاندار قم یادآور شد: در مسیر مبارزه با کرونا دولت هرگز به دنبال تعطیلی 
واحدهای تولیدی نرفت و در این رابطه لطمه ای به معیشت کارگران واحدهای 
صنعتی و تولیدی وارد نشد. سرمست ابراز کرد: ارتقای زیرساخت های سلامت 
یکی از اقدامات مهم دولت تدبیر و امید در طول ۷ سال گذشته بود که نقش مهم 
خود را در مسیر مبارزه با کرونانشان داد. وی یادآور شد: همچنین در بخش ارتقای 
قدم های  دانش بنیان  توسعه شرکت های  و  ارتباطات  و  فناوری  زیرساخت های 
بلندی در ۷ سال گذشته انجام گرفته است. سرمست گفت: قدم هایی که در 
مبحث شرکت های دانش بنیان در سطح کشور برداشته شده، انقلابی در حوزه 
اقتصاد و تولید است. استاندار قم اظهار کرد: قم در تامین اقلام بهداشتی و به ویژه 
ماسک کمترین مشکل را دارد. سرمست تاکید کرد: بسیاری از پروتکل هایی که 
امروز در سطح ستاد ملی مبارزه با کرونا تصویب شده پیشنهاد جامعه پزشکی 
قم و فعالان اقتصادی قم است. وی با اشاره به فرصت های کرونا گفت: تکمیل 
بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( و اختصاص ۱۵۰ میلیارد تومان برای بهره برداری 
از بیمارستان مادر و درمجموع افزایش ۴۵۰ تخت به ظرفیت های درمانی قم از 

موفقیت های اخیر قم در مبحث کروناست.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

روند ابتلا به کرونا در قم همچنان صعودی است
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  نیز در این جلسه گفت: باوجوداینکه روند 
ابتلا در اغلب استان های کشور نزولی است اما شیب بستری شدگان کرونا در قم 
همچنان صعودی است. محمدرضا قدیر افزود: روزانه به صورت متوسط ۵۵ نفر در 
قم به کرونا مبتلا می شوند. وی اضافه کرد: تعداد بستری های کرونا در قم بیشتر از 

ترخیصی های این بیماری است. به گفته قدیر، روزانه بین ۳ تا ۵ نفر از مردم قم به 
دلیل ابتلا با کرونا جان خود را از دست می دهند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
در مکان های عمومی قم به ۶۵ درصد رسیده و تا نقطه مطلوب فاصله ۱۵ درصدی 

دارد.
وضع تجمعات در قم همچنان خطرناک است 

قدیراظهار کرد: بیشترین درگیری کرونا در قم در محافل خانوادگی است که 
نشان می دهد وضع تجمعات در قم همچنان خطرناک است.

وی عنوان کرد: قدرت سرایت کرونا، با جهش جدیدی که در این ویروس رخ داده 
بیشتر از گذشته شده و همین مساله وضع تجمعات را بیش از همیشه خطرناک 

کرده است.
قدیر اظهار داشت: واکسن کرونا در صورت کشف و تولید انبوه ۶۰ درصد در مهار 
آن موثر است و همچنان ماسک زدن و فاصله گذاری اجتماعی بهترین راهکار غلبه 

بر این ویروس است.
به گفته رییس دانشگاه علوم پزشکی قم، هنوز به همدلی و همکاری تمام 

دستگاه های اجرایی قم در مهار کامل کرونا نرسیده ایم.
وی در ادامه افزود: هیات های مذهبی بزرگ قم در رعایت پروتکل های بهداشتی 

همکاری مطلوبی داشتند و عملکردشان تا به امروز رضایت بخش بوده است.
قدیر یادآور شد: خدمات کرونایی جامعه پزشکی در مبارزه با کرونا فراتر از شرح 
وظایف آن ها بود که نشان می دهد آن ها کاملا به سوگندنامه های پزشکی کاملا 

پایبندند.
مراجعات حضوری به ادارات قم به حداقل ممکن رسیده است

 معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم نیز در ادامه عنوان کرد: به حسب 
دستور استاندار قم تمام جلسات باید در حد امکان به صورت غیرحضوری و ویدیو 

کنفرانس برگزار شود.
محمدرضا گروسی اضافه کرد: هدف و غایت اصلی از این اقدام جلوگیری از 

پیشگیری بیشتر ویروس کرونا در سطح استان است.
گروسی یادآور شد: در ۶ ماه گذشته قم توفیقاتی زیادی در مبارزه و پیشگیری 
از کرونا را بر جاگذاشته است. گروسی خاطرنشان کرد: بیشترین درصد رعایت 
پروتکل های بهداشتی توسط ادارات قم انجام گرفته و کمترین درصد شیوع و ابتلا 

نیز در بین دستگاه های اجرایی بوده است.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم تصریح کرد: همه روزه ارزیابی، 
بازرسی و نظارت از ادارات قم در رعایت پروتکل های بهداشتی در حال انجام است.
کامل  رعایت  به  ملزم  قم  اجرایی  دستگاه های  کارکنان  تمامی  افزود:  وی 
پروتکل های بهداشتی هستند و در صورت تکرار تخلف با این افراد به شدت برخورد 
می شود. گروسی ابراز داشت:مراجعات حضوری به ادارات قم به حداقل ممکن 
رسیده است. معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم یادآور شد: تعداد 
تراکنش های بانکی قم از ۱۶ میلیون ۶۰۰ هزار مورد در قبل از کرونا به ۱۷ میلیون 

۵۰۰ هزار مورد افزایش یافته است.
گروسی اظهار داشت: تعداد تراکنش خدمات غیرحضوری دستگاه های اجرایی 

نیز از ۳ میلیون ۶۰۰ هزار مورد به ۳ میلیون و ۹۰۰ هزار مورد افزایش یافته است.
به گفته وی، تعداد تراکنش های خدمات غیرحضوری در شهرداری قم از ۹۳ 

هزار و ۴۹ مورد در قبل از کرونا به بیش از ۱۵۱ هزار مورد افزایش یافته است.
تجلیل از دستگاههای برتر استان قم 

گفتنی است در این جلسه، از ۵ دستگاه اداره کل ورزش و جوانان، اقتصاد و امور 
دارایی، شرکت آب و فاضلاب شهری، دامپزشکی و کمیته امداد قم به دستگاه های 

برتر استانی در جشنواره شهید رجایی تجلیل شد.
همچنین علوم پزشکی قم به خاطر اقدامات انجام شده در مبارزه با بیماری کرونا، 
سازمان صنعت، معدن و تجارت به دلیل عملکرد مثبت در تثبیت اشتغال و احیای 
واحدهای راکد و شرکت توزیع نیروی گاز به واسطه قرار گرفتن قم به عنوان اولین 

استان سبز کشور، شایسته تجلیل معرفی شدند.
از خانواده های شهدای  از جمعی  قم  اداری  پایانی جلسه شورای  در بخش 
سلامت و شهدای دستگاه های اجرایی قم که در طول دوران مبارزه با کرونا جان 

خود را ازدست داده بودند نیز با اهدای لوحی تقدیر شد.

استاندار قم  خبرداد:

اتمام فاز نخست کمربندی سردار سلیمانی تا پایان سال ۱۴۰۰ 

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

افق آینده کشور کاملا روشن و امیدبخش است 
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت:به رغم تحریم و 
مشکلات اقتصادی دولتمردان اقدامات بزرگی را در کشور انجام داده و پروژه های قابل توجهی نیز در 

دست اجراست.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روز یکشنبه در جلسه شورای اداری قم در سالن کرامت 
استانداری، ادامه داد: دولتمردان با اخلاص و تلاش در حال اجرای پروژه های اقتصادی، تفریحی و 

اشتغال زایی هستند.
وی در ادامه اضافه کرد:سطحی از بازدارندگی در نیروهای نظامی و قدرت نرم ایران به وجود آمده 
که فرمول سود و هزینه دیگر به نفع دشمنان نیست و آن ها هرگز جرات حمله به کشور ما را نمی توانند 
پیدا کنند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در ایران بر غم تمام تحریم و مشکلات 
همه جانبه دشمنان، نبض حیات و زندگی در آن بسیار مطلوب تر از بسیاری از کشورها در جریان است.

وی ابراز داشت: مشکلات کنونی کشور به دلیل راه های نرفته ای است که بخش زیادی از آن به سبب 
کم کاری مجموعه مسوولان نظام و سیاست گذاری های اشتباه گذشته رخ داده است.

ذوالنوری خاطرنشان کرد: افق آینده کشور با برنامه ریزی هایی که انجام شده کاملا روشن و امیدبخش 
است. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: کادر درمانی 

ایران عملکرد درخشان تری از کشورهای مدعی در کنترل و مهار کرونا برجای گذاشته است.
ذوالنوری در بخش دیگری از سخنان خود اضافه کرد: اگر همه دولتمردان جمهوری اسلامی روحیه و 

افکار شهید رجایی را داشتند وضع معیشت و گرفتاری های مردم به این گونه نبود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: انقلاب ایران گردنه های زیادی را پشت سر 

گذاشته و از گردنه مشکلات اقتصادی کنونی نیز به سلامت خواهد گذشت.
وی در ادامه به بعضی از چالش های اساسی انقلاب اسلامی در دهه شصت مانند عزل بنی صدر 
از ریاست جمهوری، ترور نافرجام مقام معظم رهبری، شهادت شهیدان بهشتی، رجایی و باهنر و 
غیره پرداخت. وی همچنین خاطرنشان کرد: عده ای بر این باورند که حادثه عاشورا یک اتفاق به مثابه 
حوادث دیگر تاریخی بود که تاریخ انقضای آن تمام شده و نیازی به زنده نگه داشتن و یا دمیدن در ترویج 

موضوع ایثار و شهادت یعنی شیوع خشونت در جامعه است.
به گفته وی، به باور برخی برای اینکه جامعه ای عاری از خشونت داشته باشیم باید فرهنگ عزاداری 

و شهادت را از جامعه حذف کنیم.
ذوالنوری تصریح کرد: در برابر این نگاه، رویکردی وجود دارد که معتقد است کربلا تاریخ ندارد بلکه 

حادثه عاشورا یک معیار و قانون همیشگی برای امت اسلام است.
به گفته نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، هر وقت جامعه اسلامی به رهبری مانند یزید بن 

معاویه گرفتار شود باید فاتحه اسلام را خواند.
رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: عزاداری برای امام حسین به معنای 
در تاریخ در جا زدن نیست بلکه به جریان انداختن حیات وزندگی در طول تاریخ است که کربلا و حادثه 

عاشورا را به امروز تزریق و تعمیم می دهند.
 

با کسب بالاترین امتیاز در بین دستگاه های اجرایی:

شرکت آب و فاضلاب دستگاه برتر استان قم شد
شرکت آب و فاضلاب استان در شانزدهمین دوره جشنواره شهید رجایی برای سومین سال متوالی، 

موفق به کسب رتبه برتر در بین دستگاه های اجرایی استان شد و مورد تجلیل استاندار قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، جلسه شورای اداری استان قم امروز با 
حضور بهرام سرمست استاندار، مهندس امیرآبادی و حجت الاسلام ذوالنور نمایندگان قم در مجلس 
از  و  برگزار  استانداری  کرامت  سالن  در  استان  دستگاه های  مدیران  از  جمعی  و  اسلامی  شورای 

دستگاه های برتر استان در شانزدهمین جشنواره شهید رجایی تجلیل شد.
شرکت آب و فاضلاب استان نیز که در جشنواره شهید رجایی با کسب بالاترین امتیاز )۹۵۴.۴۵( رتبه 
برتر را به خود اختصاص داد، در این جلسه مورد تجلیل قرار گرفت و استاندار قم ، لوح تقدیر خود را به 

دکتر علی جان صادق پور مدیرعامل آبفای استان اهدا کرد.
استاندار قم در این لوح تقدیر خطاب به مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم آورده است: 
ارزیابی عملکرد به عنوان رکن اساسی از نظام مدیریت و مکانیزم مؤثری برای تشویق و تقویت انگیزه ها و 

تلاش برای اصلاح، بهبود و ارتقا خدمات دستگاه های اجرایی است.
بهرام سرمست در ادامه این لوح تقدیر ضمن تأکید بر اینکه شرکت آب و فاضلاب استان با سرلوحه 
قرار دادن سیاست ها، برنامه های بالادستی نظام اداری و بر اساس نتایج فرایند ارزیابی عملکرد، موفق 
به کسب عنوان دستگاه برتر در سال ۱۳۹۸ شده است، از زحمات مدیرعامل و کارکنان این شرکت 

تقدیر کرده است.
وی در پایان ابراز داشته است: امید است در طریق ارزشمند و پرفضیلت خدمتگزاری به مردم با تأسی 
به شهیدان رجایی و باهنر و در چارچوب آرمان های بلند حضرت امام خمینی)ره( و فرامین مقام معظم 

رهبری مدظله موفق و مؤید باشید.

 رییس کل دادگستری استان قم گفت: اعضای اتحادیه املاک این استان 
ملزم به گذراندن دوره های آموزشی تخصصی هستند.

  حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در این زمینه افزود: این طرح 
از وقوع جرم  بر اساس شیوه نامه ابلاغی معاونت اجتماعی و پیشگیری 
قوه قضاییه با موضوع افزایش ثبت رسمی معاملات ملکی و ثبت سند بیع 
و همچنین با عنایت به مصوبه شورای قضایی استان به منظور پیشگیری 
از جرایم حوزه اقتصادی و در راستای ساماندهی بنگاه های املاک اجرا 

می شود.
وی تاکید کرد: کلیه متقاضیان صدور و یا تمدید پروانه کسب در حوزه 
املاک موظف به گذراندن بیش از ۱۰۰ ساعت دوره آموزشی تخصصی 

می باشند.
و تخصصی  به صورت کارشناسی شده  که  این دوره ها  اضافه کرد:  وی 
مدنی،  ثبت،  قوانین  جمله  از  آموزشی  کارگاه های  شامل  طراحی شده، 
تعزیرات، مالیات، انتظامی در حوزه اماکن، جایگاه اخلاق در نظام صنفی، 

کلیات پیشگیری از وقوع جرم و آسیب های اجتماعی می باشد.
مظفری بیان کرد: پس از طی دوره آموزشی توسط اداره ثبت اسناد و 
املاک استان، از کلیه شرکت کنندگان به صورت علمی و تخصصی آزمون 
به عمل می آید و متقاضیان در صورت کسب امتیاز لازم و دریافت گواهینامه 

آموزشی و پروانه تخصصی می توانند در خصوص دریافت و یا تمدید پروانه 
کسب خود به اتحادیه مربوطه مراجعه نمایند.

وی تصریح کرد: بر این اساس، در طراحی دوره های آموزشی ضمن حفظ 
شان واحدهای صنفی اتحادیه املاک و تبیین عملکرد آن ها در قالب دلالی، 
پیشگیری های لازم در خصوص جرایم مرتبط با بداخلاقی های اقتصادی 
مانند پول شویی، فرار مالیاتی، فروش مال غیر و کلاهبرداری به عمل می آید.
وی گفت: مقرر گردیده تا سازمان صمت و بازرسی اتاق اصناف و همچنین 
بازرسی اتحادیه املاک با نظارت جدی و انجام ماموریت های فوق العاده 
حسن جریان امور را در این خصوص تضمین و به محض ملاحظه تخلفات 

مراتب را برای اعمال قانون به دستگاه قضایی اعلام نمایند.
رییس کل دادگستری قم ضمن تاکید بر ادامه این دوره ها، افزود: اداره 
ثبت اسناد و املاک استان نسبت به برگزاری دوره های آموزشی تخصصی و 
برگزاری آزمون مربوطه اقدام و مراقبت نماید تا تنها افرادی که موفق به کسب 
حدنصاب نمره قبولی شده اند بتوانند پروانه تخصصی و کسب خود را دریافت 

نمایند.
وی ابراز امیدواری کرد: با تحقق برنامه های در دست اقدام انشاالله شاهد 
کاهش مواردی مانند تعهدات متعدد، کاهش ریسک سرمایه گذاری در بخش 

مسکن و جلوگیری از کلاهبرداری در حوزه بانکی باشیم.

رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد:

الزام بنگاه داران املاک به گذراندن دوره آموزش تخصصی 

در آخرین آمارهای مرکز آمار ترکیه که 
مربوط به 7 ماهه سال جاری میلادی 
است، ایرانی ها به رغم شیوع کرونا، 
با خرید ۳1۶۸ ملک رتبه اول خرید 

خانه در ترکیه را به دست آوردند.


